
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8797
2. ‘Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Μαρκόπουλου,

σελ.8800
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 103ο και 77ο ∆ηµοτικά Σχολεία Αθήνας, το 2ο
Γυµνάσιο Περάµατος, το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ληξουρίου Κε-
φαλονιάς, το 4ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω και το 9ο ∆ηµο-
τικό Σχολείο Χίου, σελ. 8784, 8788, 8797, 8805, 8811

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 8767
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.8768-8779
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 11 Ιουνίου 2010, σελ. 8813
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού:
i. σχετικά µε τη χρηµατοδότηση του µονοπατιού Αρχαίας

‘Ηλιδας-Αρχαίας Ολυµπίας κ.λπ., σελ. 8780
ii. σχετικά µε το Τζαµί των Αθηνών κ.λπ., σελ. 8781
β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης:
i. σχετικά µε την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη των ασφα-

λισµένων στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελ-
µατιών (Ο.Α.Ε.Ε.) του νοµού Ρεθύµνου κ.λπ., σελ. 8783

ii. σχετικά µε την ανάκληση των απολύσεων στην εταιρεία
ΜΕΤΚΑ του Οµίλου Μυτιληναίου κ.λπ., σελ. 8784

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων λειτουργίας του ΧΥΤΑ Μαυροράχης κ.λπ.,
σελ. 8786

δ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την ανανέωση του στόλου των περιπολικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας κ.λπ., σελ. 8788

ε) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την επι-
στροφή στην Ελλάδα των δύο πλοίων που κρατούνται στο
Ισραήλ, σελ. 8789

στ) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη Ζώνη Ειδικής Προστασίας
στη Θάσο κ.λπ., σελ. 8791

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Ψήφιση επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την εναλλακτική διαχεί-
ριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων και τον Εθνικό
Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και
Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες διατάξεις», σελ.
8794

2. Συζήτηση επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής: «Μέτρα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης
κατά την τελική χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες και άλλες δια-
τάξεις», σελ. 8797

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β., σελ. 8793
ΒΟΥΓΙΑΣ Σ., σελ. 8788, 8789
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π., σελ. 8780, 8781, 8782
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ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ. 8792, 8793
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ. 8787
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ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Γ., σελ. 8780
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 8790, 8791
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ., σελ. 8783
ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ Α., σελ. 8783, 8784, 8785,

8786
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α., σελ. 8792, 8793
ΝΑΝΟΣ Α., σελ. 8785
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ., σελ. 8786, 8787
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η., σελ. 8782

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ. 8810
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ. 8802
∆ΙΩΤΗ Η., σελ. 8801, 8811
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ., σελ. 8803
ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ. 8799
ΜΑΡΚΑΚΗΣ Π., σελ. 8800
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ., σελ. 8808, 8809, 8810
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α., σελ. 8807, 8812
ΝΑΝΟΣ Α., σελ. 8799, 8810
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 8809, 8810
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η, σελ. 8806
ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ Θ., σελ. 8797, 8798, 8811
ΧΑΝΤΑΒΑΣ Α., σελ. 8805
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ Γ., σελ. 8804

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜ’

Πέµπτη 10 Ιουνίου 2010
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜ’

Πέµπτη 10 Ιουνίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιουνίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.34' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε' Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Απόστολο Νάνο,
Βουλευτή Μαγνησίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥ-
ΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων
Κηδεµόνων και Φίλων Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες «Το Εργαστήρι
- Λίλιαν Βουδούρη» αιτείται την πρόσληψη οικόσιτου προσωπι-
κού στις ΣΥ∆ για τα άτοµα µε νοητική υστέρηση.

2) Οι Βουλευτές, ∆ωδεκανήσου κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΣΟΥΡΝΑΣ,
κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪ∆ΗΣ και κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ κατέ-
θεσαν αναφορά µε την οποία οι πρώην συµβασιούχοι γιατροί
Ρόδου αιτούνται επιστροφή στην προηγούµενή τους εργασιακή
κατάσταση.

3) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥ-
ΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό
Κέντρο Ναυπακτίας και ∆ωρίδας αιτείται την επαναλειτουργία
της υπηρεσίας του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας στη Ναύ-
πακτο.

4) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥ-
ΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπον-
δία Ατόµων µε Αναπηρία «ΕΣΑ µε.Α.» εκφράζει διαµαρτυρία για
την απόφαση της φαρµακευτικής εταιρείας «NOVO NORDISK»,
µε την οποία αποσύρει προϊόντα ινσουλίνης από την ελληνική
αγορά.

5) Ο Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Μητροπολίτης ∆ρυινουπόλεως Πωγω-
νιανής και Κονίτσης εκφράζει την ανησυχία του για τα εθνικά
θέµατα της Ελλάδας.

6) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ανώνυµος Ναυτιλιακή Εταιρία Ν.∆. Κρήτης

«ΑΝΕΝ∆ΥΚ» αιτείται να βελτιωθούν τα λιµάνια της Ν.∆. Κρήτης
κ.λπ..

7) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Νοµαρχιακό ∆ιαµέρισµα ∆ράµας αιτείται
την επίλυση των άµεσων αναγκών στις οδικές υποδοµές του
Νοµού ∆ράµας.

8) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Πτυχιούχων Περιβαλλοντολόγων
Ελλάδος αιτείται απονοµή µελετητικών πτυχίων έργων και δρα-
στηριοτήτων µε τρόπο διαφανή και µε αξιοκρατικά κριτήρια.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να ιδρυθεί Τµήµα Με-

ταγωγών στην Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Ηρακλείου Κρήτης.

10) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Παράρτηµα Κυκλάδων Ελληνικής Οµά-
δας ∆ιάσωσης αιτείται οικονοµική στήριξη προκειµένου να συ-
νεχίσει να παρέχει υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας.

11) Ο Βουλευτής Α' Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι οδηγοί του Κέντρου Υγείας Γα-
λατά και ο ∆ήµαρχος Μεθάνων αιτούνται την άµεση κάλυψη
κενής οργανικής θέσης οδηγού στο πλήρωµα ασθενοφόρου του
Κέντρου Υγείας Γαλατά.

12) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β' Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
η Ένωση Εργαζοµένων στα Μεταλλεία Βωξίτη της S&B Βιοµη-
χανικά Ορυκτά εκφράζει τη διαµαρτυρία της για συγκεκριµένα
µέτρα που προτίθεται να πάρει η εταιρεία κατά των εργαζοµέ-
νων της.

13) Ο Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Επαγγελµατιών Καπνο-
πωλών - Περιπτερούχων αιτείται να αναγνωριστούν τα περίπτερα
ως επιχειρήσεις και να εναρµονιστεί η νοµοθεσία για την µί-
σθωσή τους.

14) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την κάλυψη κενής οργανικής
θέσης οδηγού ασθενοφόρου στο Κέντρο Υγείας Σκιάθου.
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15) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εκπαι-
δευτικών Γονέων - Κηδεµόνων Παιδιών µε Αναπηρία αιτείται την
πρόσληψή τους σε Μονάδες Ειδικής Αγωγής.

16) Ο Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Νοµού Ευρυτανίας εκφράζει διαµαρτυρία για τα υπηρεσιακά
προβλήµατα των αστυνοµικών του Νοµού Ευρυτανίας.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σωµα-
τείων Ηρακλείου εκφράζει αίτηµα για την εξυγίανση του χώρου
του αθλητισµού, ειδικότερα του ποδοσφαίρου, κ.λπ..

18) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Από-
στρατων Αξιωµατικών Σωµάτων Ασφαλείας αιτείται την τροπο-
ποίηση στο άρθρο 16 του νοµοσχεδίου για το ασφαλιστικό, που
αφορά στην απασχόληση των συνταξιούχων του δηµοσίου.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Έλληνες Αποσπασµένοι Εκπαι-
δευτικοί στη Λατινική Αµερική εκφράζουν διαµαρτυρία για τις
περικοπές των αποδοχών τους κ.λπ..

20) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μελιβοίας Νοµού Λαρίσης αι-
τείται την έγκριση Προγραµµάτων Επιµόρφωσης, τα οποία θα
συµβάλλουν στη µείωση της ανεργίας στην περιοχή του.

21) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κονίστρων
Νοµού Ευβοίας αιτείται τη χρηµατοδότηση έργων αποκατάστα-
σης ζηµιών από φυσικές καταστροφές.

22) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ιοικητής του Γενικού Πανεπιστηµια-
κού Νοσοκοµείου Αλεξανδρούπολης Νοµού Έβρου αιτείται τη
µετατροπή της υπ' αριθµόν απόφασης Υ10α/ΓΙΙ/οικ. 41028/6-4-
2010, που αφορά στην προκήρυξη θέσεων του κλάδου ιατρών
ΕΣΥ.

23) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας «ΟΙΕΛΕ» εκφράζει
διαµαρτυρία για τη µη ρύθµιση των αιτηµάτων της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας.

24) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Άνοιξης Περιφέρειας Ατ-
τικής αιτείται νοµοθετική ρύθµιση για τη κύρωση των ορίων προ
του έτους 1923 οικισµών των ∆ήµων Αγίου Στεφάνου και Άνοι-
ξης.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Εκπαιδευτικοί του Κέντρου Περιβαλ-
λοντικής Εκπαίδευσης Ακράτας Νοµού Αχαΐας εκφράζουν δια-
µαρτυρία για την κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης
απασχόλησης, το οποίο ελάµβανον βάσει του νόµου 2986/2002.

26) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λαρίσης αιτείται την έγκριση πι-
στώσεων για τη διενέργεια εγγειοβελτιωτικών έργων.

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Νοσηλευτών του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας Νοµού Πέλλας «ΣΥ.ΝΟ.- ΕΣΥ Ν. Πέλλας»
εκφράζει διµαρτυρία για την αναβολή των εκλογών της Ένωσης
Νοσηλευτών Ελλάδος.

28) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Νοσηλευτών-τριών Ελλάδος
εκφράζει τη διαµαρτυρία της στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος σχετικά µε την τροπολογία περί της αναβολής
των προκηρυχθεισών εκλογών.

29) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Από-
στρατων Αξιωµατικών Σωµάτων Ασφαλείας αιτείται την τροπο-
ποίηση του άρθρου 16 του σχεδίου νόµου για το ασφαλιστικό
κ.λπ..

30) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση
Εκπαιδευτικών για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση «Π.Ε.ΕΚ.Π.Ε.»
εκφράζει διαµαρτυρία για την περικοπή του επιδόµατος του ν.
2986/2002, το οποίο δίδεται σε εκπαιδευτικούς αποσπασµένους
στα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης «ΚΠΕ».

31) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά η οποία αναφέρεται στην άµεση ανάγκη µόνι-
µης παρουσίας πυροσβεστικού ελικοπτέρου στο Νοµό Χανίων
Κρήτης.

32) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λαρίσης αιτείται
την έγκριση πιστώσεων για τη διενέργεια εγγειοβελτιωτικών
έργων.

33) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Αικατερίνη Τσούβαλη εκφράζει
διαµαρτυρία για την κατάργηση επιδόµατος του ν. 2986/2002
στους εκπαιδευτικούς των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευ-
σης.

34) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλ-
λογος Εκπαιδευτικών Γονέων - Κηδεµόνων Παιδιών µε Αναπηρία
αιτείται βελτίωση των όρων µοριοδοτήσεως κ.λπ..

35) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μυκόνου Νοµού Κυκλάδων
εκφράζει διαµαρτυρία για την διακοπή του δροµολογίου του
πλοίου «Νήσος Χίος».

36) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σίφνου Νοµού Κυκλά-
δων εκφράζει διαµαρτυρία για τα προβλήµατα του ιατρείου
Σίφνου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8025/24-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ /Φ.2/
11958/27-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)

8770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 9575/03-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Κεφαλογιάννη Εµµανουήλ και Βασίλειου Κεγκέρογλου δό-

θηκε µε το υπ’ αριθµ. 352/27-05-2010 έγγραφο από την Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:



8772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3. Στην µε αριθµό 9620/03-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/143/27-05-2010 έγγραφο από τον
Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:



8776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

4. Στην µε αριθµό 9745/05-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α /7843/

10936/ 27-05-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 9754/05-5-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καλαφάτη Σταύρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 308/27-05-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:



8778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

6. Στην µε αριθµό 10039/12-5-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/ 268/ ΑΣ532δις

/27-05-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
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8780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα προταχθεί η δεύτερη µε αριθµό 890/7-6-2010 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Γεωργίου Κοντογιάννη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Του-
ρισµού, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση του µονοπατιού Αρχαίας
Ήλιδας – Αρχαίας Ολυµπίας κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κ. Κοντογιάννη
έχει ως εξής:

«Εδώ και χρόνια έχει υποβληθεί επισήµως πρόταση για την
«αναβίωση» του µονοπατιού που συνέδεε την αρχαία Ήλιδα µε
την Αρχαία Ολυµπία και δια µέσω του οποίου αθλητές, ιερείς, ελ-
λανοδίκες και πλήθος κόσµου µετέβαινε από τη διοργανώτρια
πόλη των Ολυµπιακών Αγώνων στον ιερό χώρο τέλεσής τους.

Το Νοέµβρη του 2007 µε δηλώσεις του, ο τότε Υπουργός Του-
ριστικής Ανάπτυξης κ. Σπηλιωτόπουλος, είχε δεσµευθεί για την
έγκριση περίπου 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ ώστε να υλοποιηθεί το
έργο. Η Κυβέρνηση που προέκυψε στις εκλογές του 2009, αρχι-
κώς επιδίωξε την ένταξη του έργου στο ΕΣΠΑ.

Ωστόσο, σύµφωνα µε πληροφορίες, η προσπάθεια αυτή εγκα-
ταλείπεται εσχάτως. Μια τέτοια εξέλιξη θα ήταν δυσµενέστατη
για ένα σηµαντικό έργο, το οποίο εκτιµάται ότι θα δώσει ανα-
πτυξιακή ανάσα στην ηµιορεινή περιοχή της Ηλείας.

Κατόπιν αυτών, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
Αν θα συνεχίσει την προσπάθεια ένταξης του έργου στο ΕΣΠΑ

και αν όχι, από ποιους πόρους θα µπορέσει να χρηµατοδοτήσει
την υλοποίηση του έργου;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κοντογιάννη θα απαντήσει ο
Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όταν αναλάβαµε το ενοποιηµένο πια Υπουρ-

γείο Πολιτισµού και Τουρισµού, βρήκαµε µια µελέτη η οποία είχε
γίνει επί Νέας ∆ηµοκρατίας και την οποία είχε χρηµατοδοτήσει ο
Έλληνας πολίτης µε ένα µεγάλο ποσό. Πρέπει να σας πω ότι
αυτή η µελέτη ήταν πάρα πολύ σοβαρή. Τη χρησιµοποιήσαµε,
λοιπόν, για να δούµε τι είχε γίνει µέχρι τότε και να δώσουµε µια
συνέχεια στα πράγµατα, τα οποία είχατε εσείς ξεκινήσει.

Αυτό που ανακαλύψαµε προς µεγάλη µας στεναχώρια, θα
έλεγα, είναι ότι αυτή η µελέτη έµεινε στα συρτάρια. Ξοδεύτηκαν,
δηλαδή, πολλά χρήµατα και η µελέτη αυτή έµεινε στις καλένδες.
Τι έλεγε η µελέτη;

Η µελέτη έλεγε ότι η Ελλάδα θα έπρεπε να φύγει από το µο-
ντέλο του τουρισµού, το οποίο είχε µέχρι τότε και να πάει σε ένα
άλλο µοντέλο τουρισµού. ∆ηλαδή, να φύγει από το µοντέλο το
οποίο λέει: «ήλιος, θάλασσα και λίγα αρχαία» και να πάει σε ένα
µοντέλο, το οποίο αναδεικνύει τις εµπειρίες που µπορεί να ζήσει
ένας τουρίστας στην Ελλάδα.

Γιατί τα λέω όλα αυτά; ∆ιότι, η Ολυµπία και ειδικά η διαδροµή
την οποία αναφέρετε είναι το κλασσικό παράδειγµα, το οποίο
µένει αναξιοποίητο ακριβώς µέσα από αυτήν τη λογική, µέσα από
την απαρχαιωµένη λογική ότι φέρνουµε κάποιους τουρίστες
στην Αθήνα, τους πάµε για µια µέρα στην Ηλεία, βλέπουν την
Ολυµπία και φεύγουν. Ο τουρίστες που µας ενδιαφέρουν, οι του-
ρίστες που έχουν δυνατότητα να διαθέσουν µεγάλα χρηµατικά
ποσά για τον τουρισµό τους, είναι ακριβώς οι επισκέπτες, οι
οποίοι έχουν διάθεση να ζήσουν την περιοχή, να ζήσουν την
Ηλεία, να απολαύσουν τα µονοπάτια τους, το φαγητό και τη ζωή
του κόσµου κ.λπ.

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο το µονοπάτι, το οποίο περιγράφετε,
είναι ακριβώς αυτό το οποίο θέλουµε να αναδείξουµε στο µέλλον
σαν προϊόν – λυπάµαι για τη λέξη, αλλά αυτή είναι- το οποίο µπο-
ρούµε να προσφέρουµε στον επισκέπτη από το εξωτερικό.

Η πραγµατικότητα δυστυχώς, είναι ότι η συγκεκριµένη δια-
δροµή, όταν προσπαθήσαµε να την αξιολογήσουµε µέσα από το
ΕΣΠΑ του πολιτισµού, είχε δύο δυσκολίες: Η πρώτη δυσκολία
είναι ότι δεν είχαµε κεντρικό ΕΣΠΑ, άρα έπρεπε να δουλέψουµε

µέσα από τα ΠΕΠ. Αυτά τα γνωρίζετε.
Η δεύτερη δυσκολία ήταν ότι δεν υπήρχαν ώριµες µελέτες γι’

αυτή τη διαδροµή. ∆ηλαδή, όλοι οι φορείς, οι οποίοι αξιολόγη-
σαν τις µελέτες, είπαν ότι οι µελέτες που είχαµε στα χέρια µας
µέχρι εκείνη την ώρα δεν ήταν ώριµες. Και αυτή ήταν η µεγαλύ-
τερη δυσκολία.

Όµως, εδώ συµβαίνει το εξής ενδιαφέρον και νοµίζω ελπιδο-
φόρο: Όταν το ΠΑΣΟΚ ήταν στην Αντιπολίτευση –θυµάστε, µετά
τις εκλογές του 2007- υποσχεθήκαµε ότι το 1/3 της κρατικής επι-
χορήγησης για την προεκλογική εκστρατεία θα πήγαινε στις πυ-
ρόπληκτες περιοχές της Ηλείας. Από αυτό το ποσό, περίπου
µισό εκατοµµύριο έχει διατεθεί ακριβώς για την ανάδειξη αυτής
της διαδροµής. Πιστεύω ότι, παρ’ ότι αυτό το ποσό δεν είναι
επαρκές για την πλήρη ανάπτυξη και αξιοποίηση της διαδροµής,
είναι µια καλή αρχή, µε την οποία θα ξεκινήσουµε τώρα, µε πε-
ραιτέρω δυνατότητα στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Κοντογιάννης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ που θεωρείτε καλή αρχή το ποσό

που ήδη υπάρχει για να ξεκινήσει επιτέλους η «αναβίωση» –ας
µου επιτραπεί η λέξη- του µονοπατιού αυτού.

Ωστόσο, είναι σαφές ότι κάποτε πρέπει να καταλάβουµε όλοι,
ότι το να δίνεις χρήµατα στον πολιτισµό, δεν αποτελεί σπατάλη,
αλλά επένδυση.

Μέσα σε αυτήν τη λογική κινήθηκαν και οι προηγούµενες πο-
λιτικές ηγεσίες και κατάφεραν, συνδυάζοντας τον πολιτισµό µε
τον τουρισµό να φέρουν πολύτιµο συνάλλαγµα στη χώρα µας.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι µέχρι τον Ιανουάριο η µελέτη
για το συγκεκριµένο µονοπάτι θεωρείτο ότι ήταν ενταγµένη στο
ΕΣΠΑ. Από εκεί και έπειτα άλλαξαν τα πράγµατα. Μελέτες υπάρ-
χουν. Υπάρχουν τρεις στον αριθµό. ∆ύο της νοµαρχίας –µια πα-
λαιότερη και µια καινούργια- και µια του παλιού Υπουργείου
Τουριστικής Ανάπτυξης, η οποία είχε στηριχθεί στις µελέτες της
νοµαρχίας.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι µια εντολή σας περιµένουν οι αρµό-
διοι υπηρεσιακοί παράγοντες, για να επικαιροποιήσουν τη συ-
γκεκριµένη µελέτη.

Η αναβίωση του µονοπατιού που βάδιζαν αθλητές, ιερείς και οι
Ελλανοδίκες από την Ήλιδα έως την Ολυµπία, θα δώσει πιστεύω
αναπτυξιακή ώθηση, σε µια περιοχή που έχει πληγεί από τις πυρ-
καγιές του 2007 και τους σεισµούς του 2008. Από τους µελετη-
τές επελέγη η ηµιορεινή διαδροµή, για να δοθεί µια αναπτυξιακή
ανάσα σε αυτόν το βασανισµένο τόπο.

Η µελέτη του Υπουργείου σας, ύψους περίπου 1,8 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ προβλέπει τη δηµιουργία περί των εβδοµήντα θέσεων
εργασίας, χωρίς να υπολογίζονται οι πρόσθετες αναπτυξιακές
δραστηριότητες, που θα µπορούσε να αναπτύξει ο τοπικός πλη-
θυσµός, καθώς και οι πολιτιστικές και λοιπές δράσεις, που θα
κρατούσαν το νέο κόσµο στην περιοχή. Πολύ σωστά µιλήσατε,
για ένα καινούργιο µοντέλο, στο οποίο θα µπορούσε να συµµε-
τέχει ενεργά και ο τοπικός πληθυσµός.

Προσωπικά είχα προτείνει να εξετάσετε το ενδεχόµενο να πα-
ραχωρηθεί κατά µήκος της διαδροµής χώρος, στα κράτη που µε-
τέχουν στους Ολυµπιακούς Αγώνες, µε σκοπό τη δηµιουργία
περιπτέρων. Εκεί θα µπορούσαν να εκτίθενται αφιερώµατα αθλη-
τών, Ολυµπιονικών κάθε χώρας, αλλά και να προβάλλονται τα εν
λόγω κράτη.

Όλα αυτά θα αποτελούσαν ένα πόλο έλξης για τους εκατο-
ντάδες χιλιάδες τουρίστες που επισκέπτονται την Ολυµπία. ∆υ-
στυχώς, όµως, περιορίζονται µόνο εκεί, στην Αρχαία Ολυµπία.

Στόχος µας λοιπόν, πρέπει να είναι να κρατήσουµε τους του-
ρίστες, όσο περισσότερο χρόνο γίνεται σε αυτήν την περιοχή και
ιδιαίτερα τους περισσότερο από ένα εκατοµµύριο τουρίστες που
έρχονται µε κρουαζιερόπλοια στο Κατάκολο.

Κύριε Υπουργέ, η δυνατότητα που δίνει η Ηλεία για να εφαρ-
µόσετε την αναπτυξιακή πολιτική είναι µεγάλη. ∆υστυχώς, όµως,
οφείλω να επισηµάνω ότι τους τελευταίους µήνες, η εικόνα που
δίνεται είναι ότι η Ηλεία βρίσκεται στο στόχαστρο του Υπουρ-
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γείου Πολιτισµού. Και δεν µιλάω για αποφάσεις που ευτυχώς λύ-
θηκαν µε την εφαρµογή των νόµων, αλλά για πολιτικές αποφά-
σεις που αφήνουν εκτός χρηµατοδοτήσεων και το µονοπάτι
Ήλιδας-Ολυµπίας, αλλά και την συνέχιση των ανασκαφών στην
Αρχαία Ήλιδα, αλλά και την υποστύλωση των Βυζαντινών µνη-
µείων που επλήγησαν από τον τελευταία σεισµό, όπως η Πανα-
γία η Καθολική στη Γαστούνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε χρέος προς την περιοχή να τη στηρίξουµε. Και αν δεν

µπορούµε µέσω του ΕΣΠΑ, εξετάστε το ενδεχόµενο, µήπως µπο-
ρούν αυτές οι δραστηριότητες να χρηµατοδοτηθούν από το πε-
ρίφηµο ταµείο Μολυβιάτη.

Όταν λοιπόν, ο Πρωθυπουργός δηλώνει ότι θα αξιοποιηθούν
όλες οι δυνατότητες για την ανασυγκρότηση της Ηλείας, το λι-
γότερο που περιµένουµε εµείς, ως πολίτες, ως πολιτικοί αυτού
του τόπου, είναι να εφαρµοστούν οι δεσµεύσεις του Πρωθυ-
πουργού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς συµφωνούµε απολύτως
στο ότι τα λεφτά στον πολιτισµό είναι επένδυση για τον τόπο.
Υπό αυτήν την έννοια, έχω κρατήσει τις προτάσεις που έχετε
κάνει για τη συγκεκριµένη διαδροµή. Θεωρώ πολλές από αυτές
υλοποιήσιµες.

Χαίροµαι να πω ότι στην τελευταία επίσκεψη του κ. Ερντογάν
στην Αθήνα ξεκίνησε τουλάχιστον η αναβίωση του θεσµού της
ολυµπιακής εκεχειρίας, την οποία την είχε ουσιαστικά αναπτύξει
πολύ ο Πρωθυπουργός και είχε µείνει αναξιοποίητη την πενταε-
τία της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Επίσης, συµφωνώ για τις µελέτες. Υπάρχουν όντως τρεις. Και
οι τρεις είναι ανώριµες. Μπορώ να σας δώσω τα στοιχεία της
αξιολόγησής τους.

Αυτό το οποίο, όµως, θα ήθελα να επισηµάνω στη δευτερολο-
γία µου, κύριε συνάδελφε, είναι το εξής: Με ρωτάνε πολύ συχνά,
τί θα ήθελα να αφήσω πίσω µου, όταν φύγω από το Υπουργείο
Πολιτισµού και Τουρισµού. Ξέρετε, από αυτά που έχω δει µέχρι
τώρα, θα σας έλεγα ότι θα ήθελα να µείνει ένα Υπουργείο το
οποίο ξέρει να σχεδιάζει σωστά, να υπόσχεται αυτά που µπορεί
να κάνει και να κάνει περισσότερα από αυτά που νοµίζει. Αυτά
θα ήταν τα τρία πράγµατα που θα ήθελα να αφήσω πίσω µου.

Και το λέω αυτό γιατί έχουµε γεµίσει κουφάρια από στάδια,
σε όλη την Ελλάδα, τα οποία τα κτίσαµε και κανείς δεν θέλει να
τα αξιοποιήσει. Έχουµε φτιάξει έργα, τα οποία δεν αξιοποιούµε
ποτέ, για να δηµιουργήσουµε τον πλούτο που θα µπορούσαµε
να δηµιουργήσουµε. ∆ηµιουργούµε πράγµατα συνέχεια, τα
οποία δεν τα αναδεικνύουµε, όπως θα έπρεπε να τα αναδεί-
ξουµε.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, όλα αυτά τα πράγµατα τα οποία
κάνουµε -για να γίνουν πραγµατικά τα χρήµατα στον πολιτισµό
επένδυση, δεν φτάνει απλώς να φτιάξουµε κάτι- να τα αναδεί-
ξουµε.

Νοµίζω ότι αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία τώρα είναι να
αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το µισό εκατοµ-
µύριο ευρώ, το οποίο σας επαναλαµβάνω, δεν είναι από την υπό-
σχεση του κ. Σπηλιωτόπουλου για 2,5 εκατοµµύρια. Είναι από τα
χρήµατα, τα οποία έδωσε το ΠΑΣΟΚ, όταν κάηκε η Ηλεία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Άρα, µαγιά υπάρχει.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Μαγιά υπάρχει. Αυτό λέω. Να αξιοποιήσουµε τη µαγιά
που υπάρχει, να επικαιροποιήσουµε τις µελέτες, εφόσον προλα-
βαίνουµε και πάνω σε αυτές τις µελέτες, να δούµε αν µπορεί η
«εµπειρία» αυτής της διαδροµής, να ενταχθεί µέσα σε µια χρη-
µατοδότηση από το ΕΣΠΑ του τουρισµού πια και να βοηθηθεί
έτσι η διαδροµή και βεβαίως η Ηλεία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 898/7-6-2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε το Τζαµί των Αθηνών κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κ. Πολατίδη έχει
ως ακολούθως:

«Κατά την πρόσφατη επίσκεψη του Τούρκου Πρωθυπουργού
Τ. Ερντογάν στην Ελλάδα συζητήθηκε το θέµα ανακαινίσεως και
αποκαταστάσεως του αγνώστου για τους περισσότερους Έλλη-
νες «Φετιχιέ Τζαµί» στην Αθήνα. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός δή-
λωσε στην κοινή συνέντευξη ότι «ήδη έχουµε αποφασίσει να γίνει
ανακαίνιση και αποκατάσταση του Φετιχιέ και νοµίζω ότι αυτό
είναι µια ένδειξη της βούλησής µας»!

Το εν λόγω τζαµί εκτίσθη από τους Τούρκους µωαµεθανούς
µετά την Άλωση της πόλεως των Αθηνών το 1456 προς τιµή του
γνωστού Μωάµεθ Β’ του Πορθητού. Άλλωστε αυτό σηµαίνει και
η λέξη «φατίχ» στα τούρκικα. ∆ηλαδή «κατακτητής». Η θριαµ-
βευτική είσοδος του Μωάµεθ Β’ στην Αθήνα το 1458 σήµανε µε-
ταξύ άλλων και το ξεκίνηµα µιας σειράς απηνών διώξεων του
ελληνοχριστιανικού στοιχείου στην περιοχή των Αθηνών (σφα-
γές, λεηλασίες, παιδοµάζωµα κ.τ.λ.), όπως άλλωστε συνέβη και
στις υπόλοιπες κατακτηθείσες ελληνικές περιοχές.

Το πλέον προκλητικό είναι ότι το ανωτέρω «δώρο» δίδεται
προς µια χώρα που χρησιµοποιεί παλαιές ελληνικές εκκλησίες
στη Μικρά Ασία και στην κατεχόµενη Κύπρο ως στάβλους.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1.Με ποιο σκεπτικό η ελληνική Κυβέρνηση έλαβε την ανωτέρω

απόφαση για το συγκεκριµένο τζαµί, ακυρώνοντας έτσι τον
αγώνα του ελληνικού λαού για ανεξαρτησία και τους Ήρωες νε-
κρούς της Εθνικής Επαναστάσεως του 1821; Υπήρξε προσυνεν-
νόηση για την απόφαση µε την τουρκική κυβέρνηση;

2.Πόσο θα στοιχίσει η αποκατάσταση του µουσουλµανικού
τζαµιού εν µέσω οξύτατης οικονοµικής κρίσεως και λαµβανοµέ-
νου υπ’ όψιν ότι αρχαιοελληνικά και βυζαντινά µνηµεία ανά την
ελληνική επικράτεια ερηµώνουν;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη θα απαντήσει ο
Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι, είναι ωραίο ότι έρχεται µία τέτοια

ερώτηση στη Βουλή. Είναι λυπηρό που έρχεται µέσα σ’ αυτές τις
συνθήκες, διότι νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι ότι πρόκειται για
την ανάπλαση ενός µνηµείου, την προστασία ενός µνηµείου. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι το συγκεκριµένο τζαµί, το «Φετιχιέ Τζαµί»
όπως το λέτε, αυτήν τη στιγµή βρίσκεται σε πάρα πολύ άσχηµη
κατάσταση και δεν έχουν υπάρξει έργα σ’ αυτό το τζαµί εδώ και
πάρα πολύ καιρό.

Σε ό,τι αφορά την ιστορική διαδροµή την οποία περιγράψατε,
πρέπει να σας πω ότι η επιστηµονική κοινότητα, τουλάχιστον, θε-
ωρεί αυτήν την άποψη µάλλον ξεπερασµένη, διότι αυτό το οποίο
λένε οι επιστήµονες είναι ότι το συγκεκριµένο τέµενος χτίστηκε
γύρω στο 1670 και όχι το 1456 όπως λέτε στην ερώτησή σας.
Χτίστηκε πάνω στα θεµέλια ενός προϋπάρχοντος τζαµιού. Σας
το λέω αυτό απλώς για να θέσουµε τα θέµατα της ιστορικότη-
τας του µνηµείου στη σωστή βάση και όχι για κανέναν άλλο λόγο.
∆ιότι, νοµίζω ότι και µέσα από την ερώτησή σας αυτό το οποίο
βγαίνει, είναι ότι πρόκειται όντως για ένα µνηµείο το οποίο βρί-
σκεται στο ελληνικό έδαφος. Εκτός από τις διεθνείς υποχρεώ-
σεις µας που συνεπάγονται αυτά τα µνηµεία να τα κρατάµε σε
καλή κατάσταση, νοµίζω ότι και εσείς θα συµφωνούσατε- ότι τέ-
τοιας αξίας µνηµεία, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να τα κρατούµε
σε καλή κατάσταση, σαν ένα έθνος, το οποίο θέλει να λέει ότι
βρίσκεται στον 21ο αιώνα.

Αλλά, θα σας πω και µερικά άλλα στοιχεία τα οποία κάνουν
αυτό το τέµενος πιο ενδιαφέρον. Το τέµενος αυτό, όπως υπο-
στηρίζουν επιστήµονες τουλάχιστον, έχει γίνει στο πρότυπο του
ναού της Αγίας Σοφίας. Η αρχιτεκτονική του δηλαδή είναι βασι-
σµένη σ’ αυτό το πρότυπο. Και από αυτήν την άποψη έχει πολύ
µεγάλη σηµασία.



8782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κατά καιρούς έχει χρησιµοποιηθεί ως σχολείο, ως στρατώνας,
ως στρατιωτική φυλακή, µέχρι και ως στρατιωτικό αρτοποιείο.
Ουσιαστικά, αναστηλώθηκε για πρώτη φορά το 1935 επί Πρω-
θυπουργίας Τσαλδάρη, αν δεν κάνω λάθος και τελικά το 1962
κηρύχτηκε ως µνηµείο το οποίο η ελληνική πολιτεία δεσµεύτηκε
να κρατάει σε καλή κατάσταση.

Από κάθε άποψη, λοιπόν, θα σας έλεγα ότι αυτό είναι ένα µνη-
µείο και σαν µνηµείο είναι υποχρέωση της πολιτείας να το κρα-
τάει σε καλή κατάσταση. Η κατάσταση στην οποία βρίσκεται
σήµερα, είναι πολύ άσχηµη. Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε και
εσείς ότι είναι σηµαντικό να διατηρηθεί στην κατάσταση την
οποία θα θέλαµε όλοι να το βλέπουµε και σαν πηγή αύριο πλού-
του και τουρισµού, που πιστεύουµε ότι όλα τα µνηµεία µπορούν
να γίνουν στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης.
Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όλα τα µουσουλµανικά τζαµιά έχουν κατα-

σκευαστεί µε πρότυπο την Αγία Σοφία και έχουν κατασκευαστεί
από σκλάβους Έλληνες. Οι Τουρκοµογγόλοι, ως γνωστόν, δεν
είχανε κάποια σχέση µε την αρχιτεκτονική. Αυτό νοµίζω ότι το ξέ-
ρετε. Πρώτη ανακρίβεια.

∆εύτερον, λέτε πώς χτίστηκε. Εγώ έχω απόσπασµα από τη µε-
λέτη την οποία έκανε ο άλλος σας εαυτός, η Νέα ∆ηµοκρατία,
«Οθωµανική θρησκευτική αρχιτεκτονική στην Ελλάδα», έκδοση
του Υπουργείου Πολιτισµού, Αθήνα 2008, από την οποία δια-
βάζω: «∆ιατυπώνεται η άποψη ότι το τέµενος οικοδοµήθηκε µε-
ταξύ των ετών 1668 σε αντικατάσταση υπάρχοντος τεµένους,
που είχε διαµορφωθεί µε την µετατροπή χριστιανικού ναού λίγα
χρόνια νωρίτερα». Άρα, το ότι ήταν παλιό τέµενος, ούτως ή άλ-
λως εκεί στην περιοχή, είναι ένα ψεύδος. Οι Τούρκοι µετέτρεψαν
εκκλησία.Έτσι λέει το Υπουργείο Πολιτισµού, κύριε Υπουργέ.
Λέει ότι µετέτρεψαν εκκλησία όταν την κατέλαβε ο Μωάµεθ, την
οποία την έκαναν τέµενος και τελικά πήρε τη συγκεκριµένη αρ-
χιτεκτονική µορφή. ∆εν κατασκευάστηκε σ’ έναν κενό χώρο ένα
τζαµί.

Τώρα αν επικαλείσθε εσείς, ότι το έκαναν οι κυβερνήσεις του
1935 και του 1962 και εσείς δεν µπορείτε να το αλλάξετε, θα σας
πω ότι και άλλα πράγµατα έκαναν αυτές οι κυβερνήσεις.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ακριβώς αυτό που λέω εγώ, είπε.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Αυτές οι κυβερνήσεις, εξ όσων γνωρίζω
στεφάνια στον αρχισφαγέα Κεµάλ, δεν καταθέσανε. Εσείς πάτε
και καταθέτετε! Τόσο πολύ σεβασµό έχετε στην ιστορία των ελ-
ληνικών κυβερνήσεων και στις αποφάσεις τους;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Εσείς λέτε άλλα πράγµατα.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ποιά είναι δηλαδή η σηµειολογία, που θέ-
λετε να δώσετε; Και γιατί τα δίνετε όλα αυτά, χωρίς το παραµι-
κρό αντάλλαγµα; ∆εν απαντάτε σ’ αυτά.

Στο συγκεκριµένο χώρο, µνηµείο για τη Γενοκτονία θα κάνετε,
όπως σας ζητείται; Οι Τούρκοι, ο κ. Ερντογάν, ο Σουλτάνος -που
µας είπατε ότι συµµετέχει και στην ολυµπιακή εκεχειρία, στην
απάντησή σας στον προηγούµενο συνάδελφο- ο οποίος την ώρα
που γινότανε η επίσηµη επίσκεψή του έστελνε τα αεροπλάνα να
κάνουν την ίδια ακριβώς ηµέρα, παραβιάσεις στο Αιγαίο, θα ζη-
τήσει ποτέ συγγνώµη για αυτή τη γενοκτονία; Για όλα αυτά τα
οποία έχει κατά καιρούς κάνει η Τουρκία, θα ζητήσει συγγνώµη;
Ή θα δείχνουµε – δεν έχουνε οι τουρίστες την υποχρέωση να
γνωρίζουν ιστορία- µιναρέδες και οτιδήποτε άλλο µουσουλµα-
νικό στη σκιά της Ακροπόλεως και θα τους περνάµε την άποψη
ότι λίγο πολύ το ίδιο πράγµα είναι; Αυτό, προσπαθούν να τους
περάσουν και οι ξένες εφηµερίδες.

Θα πω µόνο δύο λόγια. Στη συγκεκριµένη περιοχή που λέτε
τριγύρω είναι αρχαιολογικός χώρος, ο οποίος είναι σε τρισάθλια
κατάσταση. Η Αρχαία Αγορά από πότε έχει να ανακαινιστεί; Από

το 1954 που η Αµερικάνικη Αρχαιολογική Αποστολή έκανε ανα-
καίνιση και αναστήλωση της Στοάς του Αττάλου, έχει γίνει τίποτα
από την ελληνική πολιτεία ή είναι σε ένα ατελείωτο χάλι; Ούτε τα
χόρτα δεν κόβονται εκεί πέρα στην περιοχή. Έτυχε να πάω πριν
από λίγες ηµέρες στην περιοχή. Να µην πούµε για τη Ρωµαϊκή
Αγορά τι συµβαίνει και για όλους τους αρχαιολογικούς χώρους.

Και ξαφνικά ο καηµός σας, είναι µην τύχει και ο καηµένος ο
κατακτητής, µείνει χωρίς το τζαµί του. ∆είχνει σε ποια κατεύ-
θυνση είναι η Κυβέρνησή σας, που έχει κάνει το ραγιαδισµό και
την τουρκολαγνεία επιστήµη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο Υπουργός Πολιτι-
σµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος έχει το λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ξέρετε, δεν εκπλήσσοµαι µε τα λόγια σας. Εκπλήσσοµαι,
όµως µε τη στάση την οποία κρατάτε γενικότερα.

Όπως ξέρετε αυτή την στιγµή το Υπουργείο Πολιτισµού -και
το ξέρετε πάρα πολύ καλά- έχει εντάξει στο ΕΣΠΑ εκατό αρχαία
έργα, εκατόν τριάντα βυζαντινά και άλλα εκατόν εβδοµήντα έργα
περίπου σ’ όλη την Ελλάδα τα οποία γίνονται µε χρήµατα του
Έλληνα πολίτη.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: ∆εν τα βλέπουµε. Πού είναι;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Σοβαρά; ∆εν ξέρω πότε πήγατε εσείς, αλλά η αποψίλωση
έχει ξεκινήσει εδώ και πάρα πολύ καιρό…

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Στην Αρχαία Αγορά; Πού είναι η αποψί-
λωση;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Σας παρακαλώ σας άφησα να µιλήσετε, αφήστε µε να µι-
λήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Πολατίδη, µη
διακόπτετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Και να σας πω και κάτι άλλο. Βάζετε εσείς σε ερώτησή
σας ότι το να φτιάξουµε ένα τέµενος το οποίο καταρρέει, ακυ-
ρώνει τον αγώνα του ελληνικού λαού για ανεξαρτησία;

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Φυσικά.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Σοβαρά; Αυτήν την αντίληψη έχετε για τον ελληνικό λαό,
κύριε συνάδελφε; Αυτή είναι η αντίληψή σας; ∆ηλαδή αν φτάσει
η Ελλάδα να µπει στον 21ο αιώνα και φτιάξει τα µνηµεία της,
όποιο µνηµείο, από όποιον πολιτισµό έρχεται, αυτό ακυρώνει τον
αγώνα του ελληνικού λαού;

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Μνηµεία του κατακτητή.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): ∆ηλαδή αυτή είναι η άποψή σας για τους αγωνιστές του
1821;

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Να κάνετε και άλλα τζαµιά.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Τόσο προωθηµένη είναι η σκέψη σας, για να µιλάτε µε
αυτόν τον τρόπο, για τους αγώνες των δικών µας προγόνων;

Σας παρακαλώ! Να σας πω και κάτι άλλο. Το 1935 επί Πρωθυ-
πουργίας Τσαλδάρη, το φτιάξανε το τζαµί. Το 1962 επί Πρωθυ-
πουργίας Καραµανλή το ανακηρύξανε µνηµείο. Θέλετε να µου
πείτε τώρα δηλαδή ότι το 2010 …

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Κάνανε λάθος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κάνανε λάθος!
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: ∆εν το αναγνωρίζουµε!
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Θέλετε να µου πείτε δηλαδή ότι η κυβέρνηση Τσαλδάρη
το 1935 και η κυβέρνηση Καραµανλή το 1962, ήτανε πιο προο-
δευτικές, από ότι είναι το ΛΑΟΣ το 2010; Την κρίση την αφήνω σε
σας.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Εσείς κρίνετε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, µη διακόπτετε.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: ∆είχνετε πού κινείστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν έχετε τον λόγο,

κύριε Πολατίδη.
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Εισερχόµαστε τώρα στις επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 884/7-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Νικολάου
Ζωίδη προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε τη θεσµική καταχώρηση του Μεταφορικού
Ισοδυνάµου κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 889/7-6-2010 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Βασιλείου Μιχαλολιά-
κου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε τη λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Κέντρου Υγείας
Κυθήρων κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

Συνέχεια έχει η πέµπτη µε αριθµό 896/7-6-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Οικονοµικών, σχετικά µε την ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη των ασφαλισµένων στον Οργανισµό
Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ) του Νοµού Ρε-
θύµνου κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κυρίου συνα-
δέλφου, έχει ως εξής:

«Για έκτο µήνα, από 01.01.2010, συνεχίζεται η απαράδεκτη κα-
τάσταση της µη ιατροφαρµακευτικής κάλυψης των δεκατεσσά-
ρων χιλιάδων περίπου άµεσων και έµµεσων ασφαλισµένων του
ΟΑΕΕ στο Ρέθυµνο, λόγω της µη σύναψης συµβάσεων µίσθω-
σης έργου µε θεράποντες ιατρούς.

Παρά τη διαπίστωση του προβλήµατος από όλους τους εµπλε-
κόµενους µέχρι σήµερα συνεχίζεται ο εµπαιγµός των χιλιάδων
ασφαλισµένων. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και ο ΟΑΕΕ παραπέµπουν στο Υπουργείο Οικονοµικών, το
οποίο περικόπτει τον αριθµό των θεραπόντων ιατρών, ο ΟΑΕΕ
δεν έχει κρατήσει τις αναλογούσες στο Ρέθυµνο θέσεις και παρά
το ότι τριάντα αιτήσεις ιατρών περιµένουν έγκριση, οι ασφαλι-
σµένοι οι οποίοι πληρώνουν κανονικά τις εισφορές τους όλο
αυτό το διάστηµα παραµένουν ακάλυπτοι.

Η κατάσταση δικαιολογηµένα έχει οξυνθεί, οι ασφαλισµένοι
έχουν δηµιουργήσει επιτροπή για την επίλυση του προβλήµατος,
οι αντοχές τους εξαντλούνται και ο θυµός και η οργή τους θα
οδηγήσουν σε δυναµικές αντιδράσεις εξαιτίας της συνεχιζόµε-
νης κοροϊδίας εκ µέρους των κρατικών φορέων.

Με τα δεδοµένα αυτά, ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Τι µέτρα προτίθεσθε να λάβετε για την άµεση επίλυση του συ-

γκεκριµένου προβλήµατος, ώστε οι ασφαλισµένοι του ΟΑΕΕ στο
Ρέθυµνο να έχουν την ιατροφαρµακευτική κάλυψη για την οποία
πληρώνουν κανονικότατα τις εισφορές τους;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κριτσωτάκη θα απαντήσει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Λοβέρδος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κάνετε µία ερώτηση για ένα πολύ ευαίσθητο
θέµα και θα απαντήσω µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο. Θα σας κα-
ταθέσω και ένα έγγραφο. Είµαι, όµως, υποχρεωµένος να πω ει-
σαγωγικώς ορισµένα πράγµατα για την κατάσταση του Οργανι-
σµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατικών γενικότερα.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Κριτσωτάκη, ξέρετε ότι ο Οργανισµός
αυτός εκπέµπει SOS από την αρχή της χρονιάς 2010, διότι έχει
ζητήσει συγκεκριµένα χρήµατα από το Υπουργείο Οικονοµικών
για να καλύψει τις ανάγκες του 2010. Το Υπουργείο Οικονοµικών
ορθότατα στο πλαίσιο του Προγράµµατος Σταθερότητας ζήτησε
από τον Οργανισµό αυτόν να εξορθολογίσει τις δαπάνες του όσο
γίνεται και να προσπαθήσει να µη ζητήσει χρήµατα, ως έκτακτη
οικονοµική επιχορήγηση για το 2010 από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Και γίνεται ένας αγώνας από τη διοίκηση του Οργανι-
σµού, αλλά και από εµάς, το Υπουργείο Εργασίας, να ανταπο-
κριθούµε σε αυτές τις υποχρεώσεις και η χώρα να βγει µε το
κεφάλι ψηλά από αυτήν την περιπέτεια των οικονοµικών της προ-
βληµάτων, για το έτος 2010.

Το µεγάλο πρόβληµα και στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευ-
θέρων Επαγγελµατιών και στο ΙΚΑ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
είναι η κάλυψη της ιατροφαρµακευτικής δαπάνης. Το πολύ µε-

γάλο πρόβληµα αυτού του οργανισµού, όπως και του ΙΚΑ, επα-
ναλαµβάνω, είναι αυτό. Και από το Υπουργείο Εργασίας υπάρχει
θετική στάση σε οτιδήποτε συρρικνώνει, σε οτιδήποτε µειώνει τη
σπατάλη.

Κυρία Πρόεδρε, ενηµερώνω το Σώµα ότι στα µέτρα που
έχουµε πάρει για να περιοριστεί η σπατάλη αυτή, είχαµε αντί-
δραση από γιατρούς συµβεβληµένους µε τον οργανισµό, να
γράφουν τον Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης επάνω
στη συνταγή, µε το φοβερό «επιχείρηµα» εντός εισαγωγικών ότι
ο αριθµός ΑΜΚΑ προδίδει την ηλικία τους και αρνούνται να εφαρ-
µόσουν το νόµο γράφοντας µία συνταγή, όπως ο νόµος επιτρέ-
πει και επιβάλλει.Και αποφασίσαµε, κύριε συνάδελφε -και προε-
τοιµάζω επόµενα ερωτήµατά σας γι’ αυτό- ότι σε τέτοιες
περιπτώσεις συµβεβληµένων γιατρών που θα συνεχίσουν να πα-
ρατυπούν, θα σταµατάει ο οργανισµός τη σύµβαση. Εν µέσω,
όµως ποιού περιβάλλοντος;

Είµαστε συνειδότες, είµαστε και εµείς γνώστες των προβλη-
µάτων που υπάρχουν εδώ ή εκεί στους νοµούς της χώρας µε
τους συµβεβληµένους γιατρούς. Γιατί ο οργανισµός προκήρυξε
τέσσερις χιλιάδες διακόσιες είκοσι θέσεις και εγκρίθηκαν από το
Υπουργείο Οικονοµικών οι τρεις χιλιάδες εννιακόσιες, λόγω της
περιόδου και στο νοµό αυτό από τις δεκάδες των γιατρών που θα
µπορούσαν να δηλώσουν συµµετοχή στο πρόγραµµα ζητώντας
να συµβληθούν µε τον ΟΑΕΕ, όταν είχαν προκηρυχτεί οι σχετικές
θέσεις, µόνο έξι έθεσαν υποψηφιότητα και οι οποίοι έξι συνε-
βλήθησαν αµέσως µε τον οργανισµό. Έµειναν, λοιπόν, κενές θέ-
σεις για τις οποίες ο οργανισµός ζήτησε να υπάρξουν νέες
αιτήσεις, υπήρξαν είκοσι επτά ή είκοσι εννέα νέες αιτήσεις, αλλά
εκ των υστέρων όλα αυτά. Και εκ των υστέρων ήρθε και ο πε-
ριορισµός των θέσεων από το Υπουργείο Οικονοµικών. Υπάρχει,
λοιπόν, ένα πρόβληµα που πρέπει να το δούµε όλοι µε κατα-
νόηση και µε διάθεση να το λύσουµε και θα σας πω πώς, στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής κ. Κριτσωτάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
θέλω να πω ότι η διαδικασία έγκρισης των θέσεων των θερα-
πευτών γιατρών συνολικά για τους ασφαλισµένους του ΟΑΕΕ για
το 2010-2011 ξεκίνησε από τα µέσα του 2009. Ο ΟΑΕΕ ενέκρινε
ανάθεση έργου για τα έτη 2010-2011 σε τέσσερις χιλιάδες τρια-
κόσιους γιατρούς από την 1/6/2009. Το Υπουργείο Εργασίας
ζητά στις 25/11/2009 την έγκριση του Υπουργείου Οικονοµικών
για τις θέσεις αυτές και στις 16 ∆εκεµβρίου ικανοποιούνται οι
τέσσερις χιλιάδες εκατόν δέκα, λιγότερες δηλαδή από τις τέσ-
σερις χιλιάδες διακόσιες είκοσι που υπήρχαν το 2009 και συνέ-
χιζαν να εξυπηρετούν, όχι όµως εντελώς τους ασφαλισµένους. Ο
ΟΑΕΕ επανέρχεται και ζητά έγκριση τουλάχιστον γι’ αυτούς τους
τέσσερις χιλιάδες διακόσιους είκοσι και όπως είπατε, κύριε
Υπουργέ, εγκρίνονται οι τρεις χιλιάδες εννιακόσιοι. Τριακόσιοι
είκοσι δηλαδή λιγότεροι γιατροί απ’ ό,τι θα έπρεπε. Όχι ότι αυτό
που είπαµε την προηγούµενη φορά ήταν το σωστό, γιατί και αυτό
ήταν λιγότερο.

Θα σας πω ότι σε όλη αυτή τη διαπραγµάτευση οι ασφαλι-
σµένοι του ΟΑΕΕ στο Ρέθυµνο είναι αποκλεισµένοι από την ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη κατά ένα µεγάλο ποσοστό, αν και
πληρώνουν κανονικά τις ασφαλιστικές τους εισφορές. Η κρίση,
δηλαδή, υπάρχει, τα ελλείµµατα που λέτε υπάρχουν, κάνουν πε-
ρικοπές, αλλά αυτοί πληρώνουν κανονικά.

Όσον αφορά τον περιορισµό των θέσεων των θεραπευτών σε
τρεις χιλιάδες εννιακόσιους από τέσσερις χιλιάδες διακόσιους
είκοσι που ήταν το 2009, θα χειροτερεύσει και άλλο η προσφορά
υπηρεσιών. Εµείς λέµε ότι αυτό είναι εµπαιγµός τελικά των
ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ στο Νοµό Ρεθύµνου και µιλάµε για τέσ-
σερις χιλιάδες οκτακόσιους εβδοµήντα έξι άµεσα ασφαλισµέ-
νους και δεκατέσσερις χιλιάδες συνολικά ασφαλισµένους, άµεσα
και έµµεσα, µε τα στοιχεία του ίδιου του ΟΑΕΕ. Προτάσσει,
όµως, ο ΟΑΕΕ την παράλογη άποψη ότι θα καλύψει τους ασφα-
λισµένους –που ξαναλέω ότι πληρώνουν κανονικά τις εισφορές
τους- εφόσον υποβληθούν αιτήσεις από γιατρούς και εφόσον
εγκριθούν συµπληρωµατικές θέσεις γιατρών από το αρµόδιο
Υπουργείο. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν –δύο µήνες πριν από τώρα
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που µιλάµε και παραπάνω- τριάντα αιτήσεις θεραπευτών στον
ΟΑΕΕ, αλλά δεν µπορούµε να τους προσλάβουµε, διότι ωστόσο
µειώθηκαν οι θέσεις. Νοµίζω ότι αυτό είναι απαράδεκτο, και εν
πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι δεν είναι ούτε ανταποδοτική η πε-
ρίπτωση αυτή µέσα στο ασφαλιστικό σύστηµα, το οποίο επίσης
δεν είναι ανταποδοτικό και πολύ περισσότερο φυσικά δεν είναι
κοινωνικό. Έχετε κάνει ένα βήµα πίσω σε αυτήν την περίπτωση
που λέµε στο Ρέθυµνο, αλλά βέβαια δεν είναι µόνο στο Ρέθυµνο,
είναι σε όλη την Κρήτη και θα έλεγα ότι είναι και σε όλη την Ελ-
λάδα η ίδια κατάσταση. Άρα, λοιπόν, έχουµε περικοπές πάλι
στους εργαζόµενους και πάλι σε ευαίσθητους τοµείς. ∆εν είναι
τυχαίο ότι στις 16 ∆εκεµβρίου προτείνατε τις τέσσερις χιλιάδες
εκατόν δέκα θέσεις και ότι στις 21 Μαΐου προτείνατε τρεις χιλιά-
δες εννιακόσιες. Είναι φανερό αυτό που αρνιόσασταν κάποτε ότι
είναι το πρώτο µετά το µνηµόνιο. Γιατί κάποτε λέγατε ότι δεν
είναι έτσι. Τώρα λέτε ότι είναι και το λένε και τα πράγµατα. Εν
πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι βλέπετε αριθµούς, βλέπετε οικονο-
µικά και δεν βλέπετε ότι είναι άνθρωποι και ότι είναι υποχρεώ-
σεις, τις οποίες όχι µόνο έχετε από την κοινωνική άποψη
υποχρέωση να καλύψετε, αλλά και από οικονοµικής άποψης
έχουν πληρώσει γι’ αυτά.

Επίσης, λέτε να βγει η χώρα µε το κεφάλι ψηλά. Πώς θα βγει
η χώρα µε το κεφάλι ψηλά, όταν οι ασφαλισµένοι δεν έχουν κοι-
νωνική ασφάλιση; Είναι µια χώρα µε το κεφάλι ψηλά µία χώρα
που δεν έχει στοιχειώδεις λειτουργίες κοινωνικού κράτους; Θα
σας έλεγα ότι το θέµα πρέπει να αντιµετωπισθεί και δεν χρειά-
ζεται διαρκώς να δικαιολογείται. Πρέπει να υπάρξει άµεση λύση,
γιατί αυτό που σας αναφέρω και στην ερώτηση ότι έχουν ξεση-
κωθεί οι εργαζόµενοι και ότι θα έχουµε έκρυθµες καταστάσεις
είναι αλήθεια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Λοβέρδος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, δεν σας ζητώ να συµµεριστείτε
αγωνίες και προβλήµατα, τα οποία η Κυβέρνηση καλείται κάθε
ηµέρα να αντιµετωπίσει, τις αγωνίες µας για τα προβλήµατα που
κάθε ηµέρα καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε. Πρέπει, όµως,
στην άκρη του πολιτικού σας µυαλού να βάλετε και ορισµένα
πράγµατα, τα οποία θα πρέπει να συνεκτιµούνται, όταν αρθρώ-
νετε πολιτικό λόγο.

Έτσι επιβάλλει η αλήθεια. ∆εν σας το ζητώ εγώ. ∆εν έχω καµ-
µία τέτοιου είδους φιλοδοξία να σας κάνω συστάσεις. Πρέπει να
ξέρετε όµως, κύριε συνάδελφε, ότι από τους ασφαλισµένους του
Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών ένα ποσο-
στό 30%, αν δεν είναι 38% -δεν περίµενα ότι θα πάει εκεί η συ-
ζήτηση, δεν έχω φέρει τα στοιχεία µαζί µου, πάντως είναι 30% και
άνω- δεν πληρώνει τις εισφορές του. Προσθέτοντας τους ασφα-
λισµένους του ΟΑΕΕ που δεν πληρώνουν τις εισφορές τους, στις
εκατοντάδες χιλιάδες αυτών που δεν πληρώνουν τις εισφορές
τους σε όλα τα ταµεία της χώρας, ο αριθµός ξεπερνάει τις οκτα-
κόσιες χιλιάδες. Ο οργανισµός στερείται εσόδων, από αυτούς
που δεν πληρώνουν τις εισφορές τους και ο οργανισµός στερεί-
ται χρηµάτων, από τη σπατάλη στην ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη, την οποία προσπαθούµε να περιορίσουµε και έχουµε ήδη
επιτυχίες.

Επί τη ευκαιρία, θέλω να σας πω, γιατί ήσασταν παρών όταν το
ανακοίνωσα αρχές Μαΐου, ότι επιτέλους στο ΙΚΑ, τον Απρίλιο, εί-
χαµε 1,5% µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης, σε σχέση µε τον
Απρίλιο του 2009. Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω –επειδή
ήσασταν µπροστά και θυµάστε το επιχείρηµά µου και το είχατε
σχολιάσει- ότι το Μάιο, µε τα πρώτα στοιχεία που έχουµε από
τον Ιούνιο, για το ΙΚΑ, µειώνουµε τη φαρµακευτική δαπάνη σε
ποσοστό 5%, σε σχέση µε το Μάιο του 2009 και 3,5% περισσό-
τερο, σε σχέση µε τον Απρίλιο του 2010. Επιβεβαιώνεται η µεί-
ωση και αυξάνεται. Και επειδή αυτό θα συνεχιστεί -για πολλούς
πολιτικούς λόγους- και προσθέτοντας την υποκοστολόγηση των
φαρµάκων, που έκανε το Υπουργείο Οικονοµίας, και θα αρχίσει
να αποδίδει στα στατιστικά στοιχεία τον Ιούλιο, διότι στην λια-
νική του φαρµάκου τον Ιούνιο έχουµε ήδη εµφανέστατη µείωση,
τότε, κύριε συνάδελφε, το Πρόγραµµα Σταθερότητας της ελλη-
νικής Κυβέρνησης, σε σχέση µε τον περιορισµό της φαρµακευ-

τικής σπατάλης για το 2010, θα επιτευχθεί. Με υπερηφάνεια το
ανακοινώνω αυτό στο Σώµα, ότι το 1.100.000.000 ευρώ περι-
στολής της σπατάλης και του οργίου της συναλλαγής στο χώρο
του φαρµάκου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το επιτύχουµε
για το 2010. ∆εν είναι απλώς εκτίµηση αυτή. Είναι εκτίµηση βα-
σισµένη σε συγκεκριµένα αποτελέσµατα και είναι συγκεκριµένη
πολιτική αναφορά, για την οποία σας ζητώ να µε ελέγξετε στο
τέλος του 2010. Όλα δείχνουν ότι θα πιάσουµε το στόχο αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό, για να δώσω µια πολύ
συγκεκριµένη απάντηση στον κύριο συνάδελφο.

Στον ΟΑΕΕ, από την πρώτη µέρα που αναλάβαµε, ο ∆ιοικητής
του κ. Παπαθανασίου, µας είπε ότι ο ΟΑΕΕ δεν µπορεί να τα κα-
ταφέρει το 2010 και έκανε κάποιες προτάσεις που δεν θέλαµε να
αποδεχθούµε. Αυτό, κύριε Κριτσωτάκη, έγινε στις 8 Οκτωβρίου
και εµείς είχαµε ορκιστεί στις 7 Οκτωβρίου. Μας προειδοποίησε
ότι το 2010 ο οργανισµός δεν θα «βγει». Και από τότε, µήνα µε
τον µήνα, αγωνιούµε, εµείς και αυτός, να καταφέρουµε να
βρούµε να πληρώσουµε συντάξεις. Τον Ιούνιο λύσαµε το πρό-
βληµα, όµως παραµένει ανοικτό για τον Αύγουστο και κάνουµε
αγώνα για να είµαστε τον Αύγουστο εντάξει.

Έτσι, λοιπόν, από τον ∆εκέµβριο, όταν µας είπε το Υπουργείο
Οικονοµικών για λιγότερες θέσεις, το αποδεχθήκαµε, γιατί µπαί-
νουµε στην αγωνία του. Μια Κυβέρνηση είµαστε. ∆εν κάνει ο ένας
συνδικαλισµό στον άλλον. Πήγαµε, λοιπόν, µε λιγότερο αριθµό.
Όµως, ήταν πολύ µικρή και η ανταπόκριση, σας το ξαναλέω,
των γιατρών του Ρεθύµνου. Έξι αιτήσεις που ικανοποιήθηκαν.
Προσελήφθηκαν και οι έξι. Υπάρχει όµως η ανάγκη για κάτι πε-
ρισσότερο. Ο περιοριστικός αριθµός του Υπουργείου Οικονοµι-
κών δεν µας το επιτρέπει, και έτσι είπαµε να ζητήσουµε έξτρα
έγκριση, για πέντε µε δέκα θέσεις, για το Ρέθυµνο. Αν το κατα-
φέρουµε αυτό, κύριε Κριτσωτάκη, θα µπορέσουµε να ανταπο-
κριθούµε στην αυξηµένη ζήτηση που έχουν οι ιατρικές υπηρεσίες
στο νοµό, από τους ασφαλισµένους και τα προστατευόµενα από
αυτούς πρόσωπα. Θα κάνουµε ό,τι µπορούµε και ελπίζω σε λίγο
καιρό να έχουµε µια θετική ανταπόκριση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προα-
ναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί από το
103ο και το 77ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 895/7-06-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος κ. Απόστολου Νάνου προς τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την ανάκληση των
απολύσεων στην εταιρεία ΜΕΤΚΑ του Οµίλου Μυτιληναίου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Νάνου έχει ως εξής:
«Η ΜΕΤΚΑ, θυγατρική του Οµίλου Μυτιληναίου, ενθαρρυµένη

από την επέλαση τους –Κυβέρνησης, ΕΕ, ∆ΝΤ- κλιµακώνει τους
εκβιασµούς µε αντεργατικές ενέργειες, για να ξεµπερδέψει µια
και καλή µε εργαζόµενους που σήκωσαν κεφάλι και τόλµησαν να
συγκροτήσουν ταξικό ψηφοδέλτιο και να ταράξουν τα νερά της
«εργασιακής ειρήνης» που προωθεί η πλειοψηφία του σωµα-
τείου.

Αποθρασυµένη η «ΜΕΤΚΑ», όχι µόνο από τις κεντρικές επιλο-
γές της Κυβέρνησης, αλλά και από τον ίδιο τον κύριο Υπουργό
Εργασίας, όπου στην προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση
(841/10.05.2010), αρκέστηκε να απαντήσει µε βάση το έγγραφο
του ΣΕΠΕ, ο οποίος δεν θυµάται ούτε τις παλαιότερες απολύσεις,
ούτε τις τωρινές που έφθασαν τις δέκα (µαζί µε «οικειοθελείς» -
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εκβιασµούς), ούτε το παµβολιώτικο συλλαλητήριο του Εργατικού
Κέντρου για τις τρεις παράνοµες και καταχρηστικές απολύσεις,
ούτε τη σύσκεψη µε το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου.

Παράλληλα, δηµοσιεύθηκαν τα κέρδη της «ΜΕΤΚΑ» για το 1ο
τρίµηνο του 2010, που αγγίζουν τα 37.000.000 ευρώ µε ανεκτέ-
λεστες παραγγελίες 2.000.000.000 ευρώ.

Έτσι η «ΜΕΤΚΑ» επιτυγχάνει διπλασιασµό των κερδών της,
εντατικοποίηση της δουλειάς µε λιγότερους εργαζόµενους, «ερ-
γασιακή ειρήνη» µε τροµοκράτηση των εργαζοµένων και απολύ-
σεις των πιο «ενοχλητικών» από αυτούς.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός, τι µέτρα θα πάρει για την ανά-
κληση όλων των τροµοκρατικών απολύσεων και των εκβιαστικών
«οικειοθελών» αποχωρήσεων από τη ΜΕΤΚΑ».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Νάνου θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

Έχετε το λόγο, κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, θέλω να σας διευκρινίσω και να

διευκρινίσω και στο Σώµα, ότι εγώ πολιτικώς εποπτεύω του Σώ-
µατος Επιθεώρησης Εργασίας και συνεπώς χρησιµοποιώ τα κεί-
µενα ελέγχου του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, και κανείς
στην Ελλάδα δεν µπορεί να µε µεµφθεί γι’ αυτό. Αυτή είναι η υπο-
χρέωσή µου. Εποπτεύω και οφείλω να χρησιµοποιώ τους ελέγ-
χους και τα πορίσµατα του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας.
Επειδή όµως υπάρχει ένα σηµείο σύµπτωσης των απόψεών σας
µε τις δικές µου, είπα την προηγούµενη φορά και το επαναλαµ-
βάνω εδώ, ότι είµαι υποχρεωµένος, ως εποπτεύων Υπουργός, να
χρησιµοποιώ τα έγγραφα. ∆εν τα επιβεβαιώνω πολιτικά, διότι δεν
έχω τη δυνατότητα ως φυσικό πρόσωπο να έχω προσωπική
άποψη. Κάνει το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας έναν έλεγχο;
Αξιοποιώ το πόρισµά του. ∆εν είµαι παρών στη Μαγνησία ώστε
να κάνω εγώ αυτοψία και να επιβεβαιώσω και µε όρκο ενώπιον
του δικαστηρίου ότι είναι έτσι. Κρατώ τις αποστάσεις µου, µη επι-
βεβαιώνοντας πολιτικώς, σας το είπα και την άλλη φορά, όµως
δεν µπορώ να µην τα αξιοποιήσω.

∆εν έχω σε βάρος του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας κά-
ποια άποψη ότι είναι ένα διεφθαρµένο Σώµα, κύριε συνάδελφε.
Εάν έχετε εσείς να µας το πείτε. Γιατί το Σώµα Επιθεώρησης Ερ-
γασίας εγώ το παρέλαβα προ οκτώ µηνών. Ούτε το ίδρυσα, ούτε
το επόπτευα επί δεκαετίες. Το Σώµα Επιθεώρησης, παρ’ όλα τα
προβλήµατά του και κυρίως την έλλειψη προσωπικού, είναι ένα
Σώµα που δεν κατηγορείται για διαφθορά. ∆εν έχει απασχολήσει
την κοινή γνώµη για διαφθορά. Ούτε η προηγούµενη κυβέρνηση,
παραδίδοντάς µου την εποπτεία του Σώµατος µε ενηµέρωσε για
διαφθορά. Αντιθέτως µικροπροβλήµατα υπάρχουν, αλλά πρό-
βληµα διαφθοράς του Σώµατος δεν υπάρχει. Συνεπώς είµαι υπο-
χρεωµένος να αξιοποιώ τα πορίσµατα των ελέγχων, δίχως
βέβαια να τα επιβεβαιώνω πολιτικά γιατί, σας ξαναλέω, δεν είµαι
αυτόπτης µάρτυς.

∆εύτερον, θέλω να καταθέσω στο Σώµα, γιατί η επίκαιρη ερώ-
τησή σας αφήνει αιχµές, όλες τις ενέργειες που έχει κάνει το
Υπουργείο, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων που του δίνει ο νόµος,
για την ανάκληση των τριών απολύσεων. Σας τις καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προα-
ναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Έχουµε κάνει µια σειρά από συνεδριάσεις των τριµερών επι-
τροπών, µε επικεφαλλής το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
τον κ. Σπυρόπουλο, για να ελέγξει πώς ακριβώς έχουν τα πράγ-
µατα για τις τρεις συγκεκριµένες απολύσεις και για να δει αν
υπάρχει κάποιο πρόβληµα που θα µπορούσε να παρέµβει.

Σας θυµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι να επιβάλλει πρόσληψη το
Υπουργείο δεν µπορεί. ∆εν του δίνει ο νόµος αυτήν τη δυνατό-
τητα. Σας διαβάζω σχετικό απόσπασµα από τοποθέτηση του κ.
Σπυρόπουλου, την οποία µου έχει δώσει εγγράφως και θα την
καταθέσω και στο Σώµα γιατί την υπογράφει.

Όπως είναι γνωστό, όσον αφορά τις τρεις απολύσεις στην
εταιρεία «ΜΕΤΚΑ», το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης, µέσα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, επιχείρησε την
εξεύρεση λύσης µε την πραγµατοποίηση διµερών συσκέψεων.
Ουδεµία, όµως, απ’ αυτές οδήγησε σε κοινά αποδεκτή λύση. ∆υ-
νατότητα επιβολής επαναπρόσληψης των τριών απολυµένων,
όπως γνωρίζετε, δεν υπάρχει. Άλλωστε το θέµα αυτό θα κριθεί
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα δικαστικώς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προα-
ναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Απόστολος Νάνος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε την τρίτη επίκαιρη ερώτηση για

το θέµα των απολύσεων στη «ΜΕΤΚΑ» για τρεις βασικά λόγους.
Πρώτον, την προηγούµενη φορά δηλώσατε ότι δεν γνωρίζατε τί-
ποτα για το πρόβληµα και στηριχτήκατε στο έγγραφο του ΣΕΠΕ,
το οποίο απ’ ό,τι φαίνεται -και από τη σύνταξη του και το περιε-
χόµενό του- γράφτηκε στα γραφεία του συγκεκριµένου εργο-
στασίου. ∆εύτερον, έχουµε τις εξελίξεις, όπου µετά από τη
δεύτερη επίκαιρη ερώτηση έχουµε και άλλες δύο απολύσεις.

Τρίτον, τη δηµοσιοποίηση των κερδών της ΜΕΤΚΑ όπου ανέρ-
χονται στα 37.000.000 ευρώ το πρώτο τρίµηνο του 2010, µε
2.000.000 ευρώ ανεκτέλεστη παραγγελία. ∆ηλαδή, σε σχέση µε
το 2009 έχουµε δυόµιση φορές επάνω κέρδη της «ΜΕΤΚΑ» µόνο
για το πρώτο τρίµηνο, που δεν βοηθούν στο να γίνουν απολύ-
σεις. ∆εν υπάρχει λόγος να γίνουν απολύσεις, γιατί δήθεν δεν
πάνε καλά οι δουλειές τους. Αυτό δείχνει αυτό που ισχυριστή-
καµε σε όλες τις συναντήσεις µας και στο Πανβολιώτικο κίνηµα
που έγινε. ∆είχνουν ότι είναι παράνοµες οι απολύσεις και έχουν
στόχο να τροµοκρατήσουν τους εργαζόµενους για να µην ξεση-
κωθούν και απαιτούν µέτρα σε όφελός τους.

Βέβαια ως απάντηση για το πρώτο θέµα που ανέφερα εδώ για
το έγγραφο του ΣΕΠΕ, σας έχω φέρει δεκάδες έγγραφα και από
δηµοσιεύµατα και από όλες τις συναντήσεις που έγιναν και τα
καταθέτω στα Πρακτικά για να γνωρίζετε γιατί απασχόλησαν
πάρα πολύ την κοινωνία του Βόλου οι απολύσεις αυτές. Είναι πα-
ράνοµες. Και θέλουµε και επιθυµούµε να δεσµευτείτε από το
Υπουργείο Εργασίας ότι είναι παράνοµες οι απολύσεις αυτές και
θα πρέπει να επαναπροσληφθούν οι εργαζόµενοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Νάνος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι επιτυγχάνει, κύριε Υπουργέ, η «ΜΕΤΚΑ» µε τις κινήσεις της
αυτές; Όπως είπα και στην επίκαιρη ερώτησή µου, επιτυγχάνει
το διπλασιασµό των κερδών της -τα στοιχεία τα έχετε-, την εντα-
τικοποίηση της δουλειάς µε λιγότερους εργαζόµενους και επι-
τυγχάνει και την ενδεχόµενη «εργασιακή ειρήνη» µε την
τροµοκράτηση των εργαζοµένων και τις απολύσεις των «ενο-
χλητικών» εργαζοµένων. Γιατί πώς τυχαίνει να είναι πάντα οι απο-
λύσεις, οι δέκα µέχρι τώρα, από ανθρώπους, εργαζόµενους, οι
οποίοι στήριξαν πραγµατικά το ταξικό ψηφοδέλτιο; Αυτό πρέπει
να σας προβληµατίζει.

Όλα αυτά, κατά την άποψή µας, κύριε Υπουργέ, τα επιτυγχά-
νει η «ΜΕΤΚΑ» µε την ανοχή της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
Εργασίας ιδίως, αλλά και µε τη γενικότερη πολιτική σας, που
εφαρµόζεται, και µέσα από το Σύµφωνο Σταθερότητας, όπου επι-
τρέπονται οι παραπάνω απολύσεις να γίνονται πλέον ανεξέλε-
γκτα. Βέβαια, το Σύµφωνο Σταθερότητας που υπογράψατε
πρέπει να είναι ξεκάθαρο γιατί σε µας τουλάχιστον δεν περνάει,
ούτε στον κόσµο έξω περνάει, ότι είναι τωρινό. Είναι αποφάσεις
που έχετε συµφωνήσει από πολλά χρόνια µε την Συνθήκη της Λι-
σαβόνας και τις εφαρµόζεται τώρα µε αφορµή την καπιταλιστική
κρίση, αυτή την οποία έχουµε στη χώρα της, µε την κατάργηση
των συλλογικών συµβάσεων. Όλα αυτά είναι µέτρα που απο-
θρασύνουν τους εργοδότες για να εφαρµόσουν πολιτικές και να
υπάρχουν αυτές οι απολύσεις, όπως στο συγκεκριµένο εργο-
στάσιο της «ΜΕΤΚΑ», αλλά και σε άλλους χώρους, που έχουν
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φτάσει πλέον να είναι χιλιάδες οι απολύσεις σε όλη την Ελλάδα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

κ. Λοβέρδος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, επειδή θυµάµαι πάρα πολύ καλά
την προηγούµενη συζήτησή µας, προ περίπου ενός ή δύο µηνών,
θα πω ότι δεν είχα αποφύγει να απαντήσω µη γνωρίζοντας. Είχα
ενηµερωθεί από τις υπηρεσίες και σας έλεγα, αν έχετε κάποιο
στοιχείο να προσθέσετε, που θα πολιτικοποιούσε τη συζήτηση
και θα µου δώσει και µένα ευκαιρία να απαντήσω πολιτικά, να
µου το πείτε, για να αποκτήσει κοινοβουλευτικό χαρακτήρα η
ερώτηση. Ειδάλλως παραµένει σε υπηρεσιακό πλαίσιο.

Ούτε στη συνεδρίαση εκείνη, ούτε στη σηµερινή, προσκοµί-
σατε κάτι περισσότερο. Θα πάρω τα Πρακτικά που καταθέσατε.
Μιλάτε για απολύσεις για συνδικαλιστικούς λόγους, για πολιτι-
κούς λόγους και όχι γι’ αυτές που έχουν σχέση µε τη λειτουργία
της επιχείρησης. Απέναντι σ’ αυτό το πρόβληµα, το Υπουργείο
Εργασίας έχει µία υποχρέωση. Να συγκαλέσει την τριµερή και
αν διαµορφώσει γνώµη θετική, να ζητήσει από τον εργοδότη να
επαναπροσλάβει τους απολυµένους. Πράγµα που κάναµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Μα, δεν παρουσιάστηκε ο εργοδότης.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ασκήσαµε τις αρµοδιότητές µας, κατά το νόµο, και
κατέθεσα τα σχετικά Πρακτικά. Με επικεφαλής το Γενικό Γραµ-
µατέα του Υπουργείου, ασκήσαµε τις αρµοδιότητές µας. Ο ερ-
γοδότης επιµένει και η διαφορά έχει πάει στα δικαστήρια. Θα
κριθεί δικαστικά. Θα ελεγχθεί δικαστικά η συγκεκριµένη από-
λυση, µέσα από την καταγγελία του προσφεύγοντος εργαζόµε-
νου και µέσα από τις απαντήσεις του εργοδότη. Το δικαστήριο,
µορφώνοντας γνώµη, θα αποφασίσει. Μη ζητάτε από την Κυ-
βέρνηση να κάνει κάτι περισσότερο. ∆εν έχουµε αρµοδιότητες
να κάνουµε κάτι περισσότερο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Να σταµατήσουν οι απολύσεις!
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Εν τω µεταξύ, το στοιχείο της ύπαρξης κέρδους σε
µια επιχείρηση είναι στοιχείο, που εσείς το θεωρείτε µεµπτό. Σας
το είπα και την άλλη φορά, µας «χωρίζει» ένας τοίχος. Εµείς θε-
ωρούµε ότι η αποδοτικότητα της επιχειρηµατικότητας είναι καλή
για τον τόπο και από κει και πέρα υπάρχουν όρια, που θέτει ο
νόµος για τις απολύσεις. Και τα οποία ο ΟΑΕ∆ –άλλος οργανι-
σµός, όχι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, Τµήµα Ελέγχου Κοι-
νωνικής Ασφάλισης Μαγνησίας – µας απαντάει ότι οι απολύσεις,
που έγιναν το 2009 και το 2010 από την εταιρεία αυτή, ήταν µέσα
στα όρια του νόµου. Σας το καταθέτω και αυτό, για να το έχετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προα-
ναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, τι µένει για εµάς, για την Κυβέρνηση; Για εµάς µένει η
εφαρµογή του νόµου σε ό,τι αφορά την προσπάθεια συνδιαλλα-
γής. Το κάναµε, και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε, όχι µόνο για
το Βόλο και τη συγκεκριµένη εταιρεία του, αλλά για όλη την Ελ-
λάδα. Το κάνουµε σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, που υπάρχει πρόβληµα οπουδήποτε στην Ελλάδα.
Κάνουµε και µία, δύο, τρείς και δέκα απόπειρες να βρεθεί λύση,
όσο µπορούµε και όπου και όσο µας επιτρέπει ο νόµος. Από εκεί
και πέρα, οι υπόλοιπες διαφορές είναι δικαστικές διαφορές.

Για να διαµορφώσετε µία γνώµη για τη συγκεκριµένη περί-
πτωση, οι υπόλοιποι συνάδελφοι που είσαστε εδώ, απ’ ό,τι το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας µας ενηµερώνει -πολιτικώς ξανα-
λέω ότι δεν επιβεβαιώνω, αλλά µεταφέρω την άποψη της υπη-
ρεσίας στο Σώµα– υπήρξε τήρηση της νόµιµης διαδικασίας,
υπήρξε πρόταση της εργοδοσίας για µεταφορά των εργαζοµέ-
νων σε εγκαταστάσεις της εταιρείας στην αλλοδαπή ή για προ-
σφυγή σε ελαστικές µορφές απασχόλησης, για να αποφευχθούν
οι απολύσεις. Ως προς αυτό δεν υπήρξε συµφωνία του συγκε-
κριµένου συνδικάτου. ∆ικαίωµά του, αλλά υπήρχε αυτός ο διά-
λογος. Οι δε αµοιβές, πάλι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας µας
το επιβεβαιώνει -εγώ δεν το γνωρίζω- είναι πάνω από τα καθορι-

ζόµενα στην οικεία συλλογική σύµβαση.
Συνεπώς το Υπουργείο Εργασίας δεν είναι εργοδότης, δεν

υποκαθιστά τις εταιρείες στην καθηµερινή τους συµπεριφορά.
Κοιτά την εφαρµογή του νόµου, όπου του επιτρέπει ο νόµος, πα-
ρεµβαίνει, και όπου δεν του επιτρέπει ο νόµος, δεν µπορεί να πα-
ρέµβει.

Και πάλι, αγαπητέ συνάδελφε, εδώ είµαστε για να σας πούµε
τ ακριβώς µπορούµε να κάνουµε, αν αυτή η υπόθεση συνεχιστεί
και πέραν της δικαστικής επίλυσης της διαφοράς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ακολουθεί η τρίτη µε
αριθµό 894/7-6-2010 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Εσωτερικών και Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων λειτουργίας
του ΧΥΤΑ Μαυροράχης κ.λ.π..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζιώγα έχει ως εξής:
«Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία του θα αντιµετωπίσει ο

ΧΥΤΑ Μαυροράχης µε τη λήξη των συµβάσεων (έργου, µερικής
απασχόλησης) εκατόν εβδοµήντα περίπου εργαζοµένων που λή-
γουν στις 31-8-2010, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την πρόθεση της
Κυβέρνησης να µην προχωρήσει στην ανανέωσή τους.

Να σηµειωθεί ότι η λειτουργία του ΧΥΤΑ στηρίζεται σ’ αυτούς
τις εργαζόµενους που προσφέρουν τις υπηρεσίες τους για επτά-
οκτώ χρόνια και έχουν µεγάλη εµπειρία. Γι'αυτό το λόγο ο Σύλ-
λογος Εργαζοµένων του Συνδέσµου ΟΤΑ του Νοµού Θεσσαλο-
νίκης βρίσκεται σε αγωνιστικές κινητοποιήσεις.

Η κοινή πολιτική που ακολουθείται από τις Κυβερνήσεις (ΠΑ-
ΣΟΚ, Νέα ∆ηµοκρατία) στον τοµέα της διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων δεν είναι σχεδιασµένη µε βάση την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και της υγείας των κατοίκων, αλλά µε κριτήριο την
άντληση κερδών από ιδιωτικούς επιχειρηµατικούς οµίλους που
δραστηριοποιούνται στο χώρο.

Επιπρόσθετα, για τις ανάγκες λειτουργίας του φορέα µε βάση
το σχεδιασµό του και τα έργα που έχει αναλάβει, απαιτούνται
επιπλέον ενενήντα εργαζόµενοι.

Θεωρώντας ότι για το συγκεκριµένο ζήτηµα πρέπει να συ-
γκροτηθεί άµεσα Ενιαίος Κρατικός Φορέας Συλλογής και ∆ια-
χείρισης Απορριµµάτων µε αποκλειστική ευθύνη και χρηµατο-
δότηση του κράτους, µε διακοπή κάθε επιχειρηµατικής
δραστηριότητας από µεγάλους ιδιωτικούς επιχειρηµατικούς οµί-
λους.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί τι µέτρα προτίθενται να λάβουν
για τη µονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων εργαζοµένων,
ώστε να µπορεί ο Φορέας να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις συλ-
λογής απορριµµάτων για το σύνολο του Νοµού Θεσσαλονίκης».

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Ντόλιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε συνάδελφε
βάζετε δύο ή τρία θέµατα. Το ένα θέµα είναι ποια είναι η τύχη
των εργαζόµενων των οποίων οι συµβάσεις λήγουν τον Αύγου-
στο του 2010. Το δεύτερο θέµα είναι τι θα γίνει µε τις λειτουργίες
διαχείρισης των απορριµµάτων στη Θεσσαλονίκη και ένα τρίτο
θέµα είναι ότι όλο αυτό το πρόγραµµα που δηµιουργήθηκε, έχει
ως στόχο να αποδώσει τη λειτουργία της διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων σε ιδιώτες.

Θα σας απαντήσω ένα ένα. Όπως ξέρετε, εδώ πέρα υπάρχει
ένα ζήτηµα και θα πρέπει να πάρουµε θέση. Όταν λήγουν οι συµ-
βάσεις όλων των συµβασιούχων, φεύγουν από το δηµόσιο µε το
νόµο 3812. Μπορούν να ξαναπροσληφθούν; Μπορούν να ξανα-
προσληφθούν µε διαδικασίες ΑΣΕΠ µε δίκαιο τρόπο. ∆εν απο-
κτούν κανένα πλεονέκτηµα αυτοί που καθ’ οιονδήποτε τρόπο
–επιτρέψτε µου το ρήµα- «σκάλωσαν» στο δηµόσιο, σε σχέση µε
όλα τα άλλα παιδιά, όλους τους άλλους ανέργους που ψάχνουν
δουλειά. Μπορούσαν να µονιµοποιηθούν; Με το προεδρικό διά-
ταγµα 164/2004 όσοι είχαν κάποιες προϋποθέσεις µονιµοποιή-
θηκαν στο δηµόσιο. Όσοι δεν τις είχαν, δεν υπάρχει καµµία
δυνατότητα να µονιµοποιηθούν. Αποκλείονται από τις διαδικα-
σίες ΑΣΕΠ; ∆εν αποκλείονται. Και αυτοί, όπως και όλοι οι άλλοι
άνεργοι, όπως όλα τα άλλα παιδιά, έχουν τη δυνατότητα να υπο-
βάλουν τα χαρτιά τους, να κριθούν µέσω διαδικασιών ΑΣΕΠ, για
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να γίνουν συµβασιούχοι στο δηµόσιο.
Υπάρχει ένα ζήτηµα που επίσης θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε,

επειδή το ΚΚΕ ιδιαίτερα θέτει το ζήτηµα των εργασιακών σχέ-
σεων. Είναι καλύτερα να υπάρχουν συµβασιούχοι έργου ή συµ-
βασιούχοι ορισµένου χρόνου; Να είναι καθαρό. Οι συµβασιούχοι
ορισµένου χρόνου είναι ασφαλισµένοι στο Ίδρυµα Κοινωνικών
Ασφαλίσεων. Είναι εξαρτηµένη εργασία. Είναι αποκατάσταση
εργασιακών σχέσεων. Οι συµβασιούχοι έργου αµείβονται µε
µπλοκάκια. Είναι διαφορετικοί. Εµείς λοιπόν, λέµε ότι για να απα-
σχοληθεί κάποιος ως συµβασιούχος έργου, θα πρέπει να κρίνει
η ανεξάρτητη αρχή ότι η συγκεκριµένη δουλειά δεν είναι εξαρ-
τηµένη εργασία και είναι έργο.

Στην προκειµένη περίπτωση το ΑΣΕΠ στις αρχές του Μαΐου
έκρινε οι διακόσιες δεκατέσσερις συµβάσεις ή η συντριπτική
πλειονότητα από αυτές δεν είναι έργο. Επανήλθε ο φορέας δια-
χείρισης από τη Θεσσαλονίκη µε µια αίτηση θεραπείας. Επανέ-
κρινε το ΑΣΕΠ το αίτηµα και έκρινε ότι είναι έργο. ∆εν θα κάνω
κρίση για την απόφαση της Ανεξάρτητης Αρχής. Ίσως θα πρέπει
να το κάνετε εσείς. Έκρινε δηλαδή ότι η συγκεκριµένη εργασία
δεν είναι εξαρτηµένη εργασία.

Το δεύτερο θέµα, τι θα γίνει µε τη λειτουργία του φορέα δια-
χείρισης και αν µπορούµε να διαχειριστούµε τα σκουπίδια. Εµείς
είχαµε εκδώσει µια πράξη Υπουργικού Συµβουλίου µε βάση την
οποία µειώναµε τους συµβασιούχους των ΟΤΑ κατά 30%. Η
πράξη αυτή εκδόθηκε στις αρχές της χρονιάς. Υπήρξε µια κα-
θυστέρηση στην υποβολή του αιτήµατος από την πλευρά του
φορέα διαχείρισης. Υπεβλήθη το Φεβρουάριο του 2010. ∆εν
υπάρχει περιθώριο να υπάρξει έγκριση από αυτό το απόθεµα
των θέσεων που υπάρχει για να καλυφθούν οι ανάγκες του
φορέα διαχείρισης.

Τι θα γίνει; Θα σταµατήσει να λειτουργεί; Όχι. Επειδή ο φο-
ρέας διαχείρισης είναι µια υπηρεσία ανταποδοτικών τελών δεν
απαιτείται έγκριση. Μπορεί να προκηρύξει διαγωνισµό, να προ-
σλάβει συµβασιούχους ορισµένου χρόνου, όσους χρειάζεται,
χωρίς να χρειάζεται την έγκριση της Κυβέρνησης. Είµαστε σε
επαφή µε το φορέα διαχείρισης. ∆εν θα δηµιουργηθεί πρόβληµα
στη διαχείριση των απορριµµάτων µέσω αυτής της διαδικασίας.

Όσο για το αρχικό θέµα, τι θα γίνουν οι εργαζόµενοι των
οποίων οι συµβάσεις λήγουν, µπορούν να επιδιώξουν την πρό-
σληψή τους µέσω των συµβάσεων ορισµένου χρόνου που θα
προκηρυχθούν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής κ. Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µακριά από εµάς το δί-
ληµµα αν θα µας φάει η αρκούδα ή ο λύκος! Όσον αφορά εργα-
σιακές σχέσεις, έχουµε µια πάγια θέση. Το κόµµα σας, το κόµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας, το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτά τα οποία
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση έχουν ψηφίσει αυτές τις ελαστικές
µορφές απασχόλησης εδώ και πολλά χρόνια. Άρα, το ΚΚΕ έχει
µια πάγια, σταθερή θέση για µόνιµη, σταθερή δουλειά µε αξιο-
πρεπείς αποδοχές.

Ρώτησαν κάποτε την καµήλα: «Καµήλα, προτιµάς την ανηφόρα
ή την κατηφόρα;». Και η καµήλα απάντησε: «Γιατί ίσιος δρόµος
δεν υπάρχει»; Ως εκ τούτου λοιπόν είναι σαφής η τοποθέτησή
µας.

Όσον αφορά το ΑΣΕΠ, επτά, οκτώ και δέκα χρόνια δουλεύουν
άτοµα στις χωµατερές και στους ΧΥΤΑ, κύριε Υπουργέ. ∆ηλαδή,
αυτοί οι άνθρωποι, το 50% όσων ασχολούνται µε την αποκοµιδή
απορριµµάτων είναι γνωστό ότι έχουν ηπατίτιδα. Άρα, µιλάµε για
άτοµα τα οποία δίνουν τη ζωή τους καθηµερινά.

Τώρα το τι κάνει το ΑΣΕΠ είναι µέσα στο κείµενο για την από-
φασή του ΑΣΕΠ να µην εγκρίνει καµµία θέση για σύµβαση έργου.

Τώρα το πού το πάµε; Θα δούµε.
Έτσι ξεκινώντας ο σύνδεσµος ΟΤΑ είναι γνωστό ότι στο Νοµό

Θεσσαλονίκης διαχειρίζεται δύο έργα, τους χώρους ταφής των
στερεών αποβλήτων και τα υλικά συσκευασίας. Έχει την ευθύνη
επίσης και της Μαυροράχης εδώ και δύο χρόνια κάτω από δύ-
σκολες συνθήκες, όπως είναι γνωστό, γιατί λάµπουν διά της
απουσίας τους όλα τα έργα υποδοµής. Ναι µεν η Νέα ∆ηµοκρα-
τία επί τόσα χρόνια ήταν ανίκανη, ήταν υποχρεωµένη να τα κα-
τασκευάσει και δεν τα έκανε, αλλά δε και ο δικός σας σχεδιασµός

είναι στον αέρα. Θα έπρεπε να έχουν προηγηθεί. ∆εν έχουν
προηγηθεί, δεν έγιναν. Εµείς το έχουµε καταγγείλει επανειληµ-
µένα και έχουµε κάνει προτάσεις.Παράλληλα, όµως, µ’ αυτήν την
υπολειτουργία και τον όποιο τρόπο λειτουργίας του ΧΥΤΑ αυτού
ως χωµατερής ουσιαστικά –ως εάν χωµατερής, ξέρουµε ότι είναι
ΧΥΤΑ- έχει την ευθύνη διαχείρισης και για τις αναπλασθείσες χω-
µατερές.

Επίσης κύριε Υπουργέ, µετά τη λήξη της σύµβασης τον Αύ-
γουστο ουσιαστικά αυτοί οι εκατόν εβδοµήντα εργαζόµενοι οδη-
γούνται στην ανεργία. Αυτή είναι η αλήθεια. Το αµέσως επόµενο
διάστηµα πρόκειται να λειτουργήσουν επίσης, άλλα τρία νέα
έργα που απαιτούν ογδόντα επιπλέον εργαζοµένους τουλάχι-
στον. Αν δεν ικανοποιηθούν άµεσα αυτές οι δύο προϋποθέσεις,
είναι προφανές ότι η λειτουργία µέσω του Φο∆ΣΑ, µέσω του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θα δοθεί σε ιδιώτες, πράγµα που σηµαίνει ότι η
ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών θα υποβαθµιστεί και δεύ-
τερον θα µετακυλιστεί το κόστος στις λαϊκές οικογένειες προε-
τοιµάζοντας έτσι –γιατί δεν πιστεύουµε ότι είναι αθώα, κύριε
Υπουργέ- δηµιουργώντας µεθοδευµένα την όλη συνείδηση στον
κόσµο, το όλο κλίµα να προχωρήσουµε στην πολυπόθητη για την
πολιτική ηγεσία της Κυβέρνησης λειτουργία των εργοστασίων
της καύσης. Η παραπέρα ιδιωτικοποίηση που έρχεται θα αποτε-
λέσει και τη χαριστική βολή στον πολύπαθο ΧΥΤΑ της Μαυρο-
ράχης που κάτω από αυτές τις συνθήκες θα συνεχίσει µε
χειρότερους όρους να λειτουργεί µε τη βούλα πλέον ως χωµα-
τερή πολυτελείας!

Η λύση για εµάς είναι προφανής και την έχουµε καταθέσει.
Άµεση µονιµοποίηση όλου του προσωπικού του συνδέσµου -γι’
αυτό ξεκίνησα µε τις παροιµίες- και άµεσες προσλήψεις του απα-
ραίτητου προσωπικού µε προοπτική να δηµιουργηθεί ενιαίος δη-
µόσιος κρατικός φορέας συλλογής και διαχείρισης των αστικών
απορριµµάτων µε αποκλειστική ευθύνη και χρηµατοδότηση από
το κράτος χωρίς καµµία εµπλοκή ιδιωτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, έχετε

το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Επειδή είπατε πα-
ροιµίες, θα πω και εγώ µια παροιµία. Στο χωριό µου λέµε: «Άλλα
λόγια να αγαπιόµαστε»! ∆εν πήρατε θέση σε δυο θέµατα. Είναι
καλύτερες οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου ή έργου; Το ερώτηµα
είναι συγκεκριµένο και δεν παίρνετε θέση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: ∆εν καταλάβατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κατάλαβα πολύ
καλά. Ποτέ δεν παίρνετε θέση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Εµείς διεκδικούµε τη ζωή µας. Μακριά η
πολιτική της ανθρωποφαγίας. Αυτή είναι δική σας πολιτική.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Μη διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Οι συµβάσεις
έργου τις οποίες υποστηρίζετε µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο ήταν η
µεγάλη «λεωφόρος» παράκαµψης του ΑΣΕΠ για να µπαίνει κά-
ποιος στο δηµόσιο και να µονιµοποιηθεί στη συνέχεια. Είναι η πε-
ρίφηµη εργασία µε µπλοκάκια. Εµείς τις καταργήσαµε σε
ποσοστό πάνω από 90%.

∆εύτερον, θα εγκριθούν θέσεις; Αν χρειάζεται ένας αριθµός
ειδικών θέσεων θα εγκριθούν. Όµως δεν θα χρειαστεί επειδή
είναι υπηρεσία ανταποδοτικών τελών. Γι’ αυτό όλες οι θέσεις που
είναι απαραίτητες, και οι εκατόν εβδοµήντα και οι ογδόντα, µπο-
ρούν να προκηρυχθούν από το φορέα διαχείρισης γιατί είναι
υπηρεσία που λειτουργεί ανταποδοτικά και δεν απαιτείται
έγκριση από εµάς.

Τρίτον, εάν υπάρχει µέσα από µια λογική την οποία αναπτύ-
ξατε και που δεν στηρίζεται πουθενά, σκέψη της Κυβέρνησης για
να µεταφερθούν αυτές οι συγκεκριµένες δραστηριότητες στον
ιδιωτικό τοµέα. Εδώ θέλω να είµαι απόλυτος. Καµµία απολύτως
σκέψη και πρόθεση της Κυβέρνησης δεν υπάρχει για να διατεθεί
η διαχείριση των απορριµµάτων σε ιδιώτες. Η Φο∆ΣΑ όπως προ-
βλέπεται και µέσα από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ή στην Αθήνα και στη
Θεσσαλονίκη η µητροπολιτική αυτοδιοίκηση είναι ευρύτερος δη-
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µόσιος τοµέας. Αναφέρονται µε σαφήνεια στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
∆εν ξέρω γιατί επιµένετε σ’ αυτές τις ανησυχίες σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Περάµατος.

Η Βουλή σας καλωσορίζει και ιδιαιτέρως η Προεδρεύουσα
λόγω της Β' Πειραιά.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τέταρτη είναι η µε αριθµό 899/7-6-2010 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Άγγελου Κολοκοτρώνη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη σχετικά µε την ανανέωση του στόλου των περιπολι-
κών της Ελληνικής Αστυνοµίας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κολοκοτρώνη έχει ως εξής:
«Κύριε Υπουργέ, µε αφορµή το περιστατικό κατά το οποίο

παρά τις προσπάθειες των συνοριοφυλάκων να συλλάβουν αλ-
λοδαπούς για παράνοµη διακίνηση λαθροµεταναστών, τα περι-
πολικά της ΕΛΑΣ τύπου τζιπ, λόγω παλαιότητος δεν ήταν δυνατό
να αναπτύξουν ταχύτητα µεγαλύτερη των εκατόν είκοσι χιλιοµέ-
τρων την ώρα, έρχεται πάλι στην επιφάνεια το πρόβληµα των
«κουρασµένων» περιπολικών της αστυνοµίας που έχουν θέσει
επανειληµµένως οι συνδικαλιστές της ΕΛΑΣ, χωρίς να έχει αντι-
µετωπιστεί ουσιαστικά.

Το µεγαλύτερο µέρος του στόλου των περιπολικών είναι στους
δρόµους της Θεσσαλονίκης περισσότερο από µια δεκαετία και
το κάθε ένα «φορτωµένο» µε τουλάχιστον µισό εκατοµµύριο χι-
λιόµετρα. Ζητήθηκε ακόµη και όταν τα οικονοµικά της χώρας µας
δεν ήταν σ’ αυτήν την κατάσταση να γίνει αλλαγή του στόλου,
αλλά και τώρα που ζητήθηκε πάλι, τα µηνύµατα είναι αρνητικά.
Επίσης πολλές από τις κλούβες των ΜΑΤ είναι τόσο παλιές, που
σε λίγο δεν θα κινούνται καθόλου.

Ερωτάσθε κύριε Υπουργέ:
Με ποια µέσα σκοπεύετε να εκσυγχρονίσετε τα πεπαλαιωµένα

περιπολικά και άλλα οχήµατα της ΕΛΑΣ στην αδυναµία που πα-
ρουσιάζουν σήµερα να αντιµετωπίσουν το οργανωµένο έγκληµα;

Προτίθεσθε να αξιοποιήσετε κατασχεµένα και άλλα αυτοκί-
νητα του Ο∆∆Υ για τον σκοπό αυτό, δεδοµένης της οικονοµικής
αδυναµίας του κράτους να προµηθευτεί νέα οχήµατα»;

Ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Βούγιας έχει το
λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Κύριε συνάδελφε, συµφωνώ µαζί σας πως µια καλή οργάνωση
της Ελληνικής Αστυνοµίας για την πάταξη της εγκληµατικότητας
και την αποκατάσταση του αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών
πρέπει πάντοτε να στηρίζεται σε µια σύγχρονη υλικοτεχνική υπο-
δοµή, δηλαδή περιπολικά, οχήµατα, µοτοσυκλέτες, αλεξίσφαιρα,
όπλα, σφαίρες. Ο υλικοτεχνικός εξοπλισµός πρέπει να είναι σύγ-
χρονος και αποτελεσµατικός. Κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια
και σ’ αυτόν τον τοµέα, παράλληλα µε την αναδιοργάνωση του
ανθρώπινου δυναµικού και των υπηρεσιών, ώστε να ανταποκρι-
θούµε στις δύσκολες συνθήκες.

Αναγνωρίζετε βεβαίως και εσείς στην επίκαιρη ερώτησή σας
που δίνει ιδιαίτερη έµφαση στη σχέση οικονοµίας και αποτελε-
σµατικότητας και στην περιοχή της κοινής µας καταγωγής, την
ανάγκη καλύτερης οργάνωσης και αποτελεσµατικής λειτουρ-
γίας. Κάνουµε κάθε προσπάθεια στο πλαίσιο των σηµερινών οι-
κονοµικών δυνατοτήτων του τόπου να ενισχύσουµε την υλικοτε-
χνική υποδοµή και να εξαντλήσουµε και το τελευταίο ευρώ από
τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Στη συνέχεια, θα σας ενηµερώσω ανα-
λυτικά γι’ αυτές τις προσπάθειές µας.

Σε συνεργασία µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση αλλά και µε πίεση
στον Ο∆∆Υ, προσπαθούµε να συµπληρώσουµε το στόλο των
οχηµάτων, ώστε να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες συνθήκες.
Ωστόσο, αυτό που κάνουµε περισσότερο απ’ όλα και είναι πιο
αποτελεσµατικό και φάνηκε στην πράξη µε τη µείωση των στατι-
στικών των ληστειών και των δεικτών εγκληµατικότητας στη Θεσ-

σαλονίκη και σε όλη την Ελλάδα, είναι η αναδιοργάνωση του συ-
νόλου των αστυνοµικών υπηρεσιών. Το πρώτο βήµα ήταν η επι-
στροφή πολλών αστυνοµικών οι οποίοι ετεροαπασχολούνταν σε
άσχετες µε τις δουλειές τους θέσεις. Ύστερα, η προσπάθεια της
Αστυνοµίας να ασχολείται µε το κατ’ εξοχήν έργο της, την κατα-
πολέµηση της εγκληµατικότητας και όχι µε δεκάδες άλλα πά-
ρεργα τα οποία την απασχολούν από το κρίσιµο έργο της.

Το τρίτο βήµα ήταν η καλύτερη οργάνωση και αξιοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού, γιατί πέρα από τα περιπολικά και τις µο-
τοσυκλέτες είναι οι άνθρωποι οι οποίοι κάθε µέρα προσπαθούν
να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα.

Το σύνθηµα του Υπουργού ήταν όλοι οι αστυνοµικοί στο
δρόµο. Μειώσαµε τις απαιτήσεις της γραφειοκρατίας και ενι-
σχύσαµε τις πεζές περιπολίες που έδωσαν ένα αίσθηµα ασφά-
λειας, πρόληψης και µεγαλύτερης εµπιστοσύνης στους πολίτες.
Εφαρµόσαµε ξανά το θεσµό του αστυνοµικού της γειτονιάς που
δίνει και µια κοινωνική διάσταση στην επαφή και στη σχέση του
πολίτη µε την Αστυνοµία αποκαθιστώντας τις διαταραγµένες
σχέσεις εµπιστοσύνης. Το επόµενο βήµα ήταν η καλύτερη ορ-
γάνωση του µηχανοκίνητου εξοπλισµού µε την πολύ πετυχηµένη
κατά γενική οµολογία επιλογή της δίκυκλης αστυνόµευσης. Οι
οµάδες «∆ΙΑΣ» που περιπολούν έχουν ξεπεράσει σε αποτελε-
σµατικότητα τα παραδοσιακά περιπολικά τα οποία αναφέρετε
στην ερώτησή σας. Τα περιπολικά αυτά εγκλωβισµένα στις δύ-
σκολες κυκλοφοριακές συνθήκες χωρίς να µπορούν να αναπτύ-
ξουν ταχύτητα, υστερούσαν σε δυνατότητες µε αυτές που είχαν
οι κακοποιοί και οι εγκληµατίες. Η δίκυκλη αστυνόµευση δίνει τα
πρώτα θετικά αποτελέσµατα στο Λεκανοπέδιο και στη Θεσσα-
λονίκη.

Η Ελληνική Αστυνοµία πάντως, την τελευταία τριετία έχει προ-
µηθευτεί συνολικά τρεις χιλιάδες τετρακόσια είκοσι δύο και-
νούργια µεταφορικά µέσα διαφόρων τύπων και κατηγοριών. Ει-
δικότερα, στη Θεσσαλονίκη, στις υπηρεσίες γενικής αστυνοµικής
διεύθυνσης έχουν χορηγηθεί διακόσια ογδόντα έξι επιβατικά,
εκατόν δέκα τζιπ, πεντακόσιες τριάντα τέσσερις µοτοσυκλέτες,
πενήντα οκτώ λεωφορεία και ογδόντα επτά διαφόρων τύπων
ανακριτικά, βυτιοφόρα, γερανοφόρα για τις ανάγκες της τρο-
χαίας κ.λπ. Αλλά η σηµαντικότερη επιλογή, που είχε τα πρώτα θε-
τικά αποτελέσµατα, ήταν η ενίσχυση της Αστυνοµίας µε χίλιες µη-
χανές στο λεκανοπέδιο της Αττικής και µε διακόσιες στην
Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Θεσσαλονίκης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κ. Κολοκοτρώνης
έχει το λόγο.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να
αµφισβητήσω την ιδιαίτερη επιµέλεια µε την οποία αντιµετωπί-
ζετε τα θέµατα της αρµοδιότητάς σας. Ούτε κανείς θα είχε την
απαίτηση να λύσετε µέσα σε οκτώ µήνες όλα τα χρονίζοντα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει η Ελληνική Αστυνοµία.

Προσπαθώντας να συµβάλω θετικά στην επίλυση ορισµένων
ζητηµάτων θα αναφέρω ορισµένα περιστατικά τα οποία πιθανόν
να γνωρίζετε, σε σχέση µε τα ζητήµατα που χρήζουν αντιµετω-
πίσεως. Κατ’ αρχάς, να σας δώσω µια απάντηση για τη δίκυκλη
αντιµετώπιση στην οποία αναφερθήκατε. Προφανώς αναφερθή-
κατε σε ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν τη δίωξη του εγκλή-
µατος εντός των πόλεων.

Κατά τα άλλα γνωρίζετε ότι για την προµήθεια περιπολικών
οχηµάτων χρειάζονται τουλάχιστον τρία χρόνια από την ηµέρα
της παραγγελίας, επειδή υπάρχουν και οι γνωστές ενστάσεις των
εταιρειών. Είναι ένα ζήτηµα στο οποίο πρέπει να παρέµβετε,
ώστε να µειωθεί ο χρόνος προµήθειας των οχηµάτων, γιατί όταν
τα παίρνει η Αστυνοµία συνήθως έχουν ξεπεραστεί τεχνολογικά,
γιατί η τεχνολογία προχωρά µε γρήγορους ρυθµούς.

∆εύτερον, στην Υποδιεύθυνση Τεχνικών Εφαρµογών Βορείου
Ελλάδος υπάρχουν µόνο οκτώ µηχανικοί αυτοκινήτων για να εξυ-
πηρετήσουν ολόκληρο το στόλο των περιπολικών της βορείου
Ελλάδος. Είναι αυτονόητο ότι δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν
όλο τον όγκο εργασιών, µε αποτέλεσµα τα περιπολικά να επι-
σκευάζονται σε ιδιωτικά συνεργεία και έτσι να επιβαρύνεται ση-
µαντικά το κόστος επισκευής.

Τρίτον, δεν υπάρχει πλυντήριο αυτοκινήτων για περιπολικά,
ούτε βιολογικός καθαρισµός, που σε περιπτώσεις µεταγωγών
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είναι απαραίτητος γιατί εγκυµονούνται κίνδυνοι για την υγεία
αστυνοµικών και κρατουµένων, σε σχέση µε τη µετάδοση µολυ-
σµατικών ασθενειών.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά ορισµένα περιστατικά, τα οποία
νοµίζω έχουν εξαιρετικό ενδιαφέρον για εσάς, διότι ίσως δεν
φτάνουν µέχρι εσάς όλα όσα συµβαίνουν στα αστυνοµικά τµή-
µατα. Ένας αστυνοµικός διευθυντής, δεν αναφέρω το όνοµά
του, αναφέρεται στο κείµενο που θα καταθέσω ήρθε για επιθε-
ώρηση σε ένα τµήµα. Λέει ένας αστυνοµικός: «Αφού είδε τα βι-
βλία και το κτήριό µας ρώτησε αν έχουµε να διατυπώσουµε
κάποιο παράπονο ή αίτηµα. Πήρα το λόγο και είπα πως χρειαζό-
µαστε ένα όχηµα 4Χ4, διότι το τµήµα είχε στην αρµοδιότητά του
µία τεράστια αγροτική περιοχή. Από τότε ο διευθυντής πήρε άλ-
λους δύο βαθµούς, αποστρατεύτηκε, ενώ εγώ άλλαξα δύο υπη-
ρεσίες, παντρεύτηκα και περιµένω γιο». Πιθανώς αργότερα ο
γιος του να πάει και φαντάρος, αλλά το αστυνοµικό τµήµα –που
είναι συγκεκριµένο και θα σας το πω- στο οποίο αναφέρεται, δεν
απέκτησε ποτέ ένα τζιπ που του είναι απαραίτητο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε είκοσι δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε.
Σε άλλο συγκεκριµένο αστυνοµικό τµήµα αναφέρεται ότι το

τζιπ που οδηγούν οι αστυνοµικοί το ονοµάζουν «χάρο». Ίσως να
µην το έχετε ακούσει, πάντως αυτή είναι η ορολογία που χρησι-
µοποιούν οι αστυνοµικοί. Μάλιστα, τους το έφεραν από άλλο
αστυνοµικό τµήµα, ήταν µεταχειρισµένο και σε άθλια κατάσταση.

Υπάρχουν ορισµένα περιστατικά, τα οποία νοµίζω ότι επιβάλ-
λουν την άµεση παρέµβασή σας, γι’ αυτό και τα καταθέτω στα
Πρακτικά, ώστε να µπορέσετε να τα αντιµετωπίσετε κατά το δυ-
νατόν γρηγορότερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Βού-
γιας.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Σας ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε και αναγνωρίζω το ειλικρινές
ενδιαφέρον που υποκρύπτει η ερώτησή και η τοποθέτησή σας,
σε σχέση µε την ενίσχυση του στόλου της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, ώστε να είναι πιο αποτελεσµατική στη δουλειά που κάνει.

Ιδιαίτερα στην περιοχή µας, που περιλαµβάνει εκτός από το
αστικό κοµµάτι που καλύπτουν οι οµάδες «∆ΙΑΣ» και ένα περια-
στικό, τα παλιά περιπολικά- είναι η αλήθεια- της Αστυνοµίας και
κάποια τζιπ πολλές φορές, δεν εξυπηρετούν τις ανάγκες που
υπάρχουν και δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις περιστάσεις
λόγω των δύσβατων δρόµων. Ωστόσο προσπαθούµε σε συνερ-
γασία και µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση και πολλές φορές µε ιδιώ-
τες χορηγούς να ενισχύσουµε το στόλο αυτόν.

Ένα κοµµάτι της ερώτησής σας αφορά τον Ο∆∆Υ. Έχουµε
κάνει επανειληµµένα έγγραφα και πρόσφατα υπέγραψα και εγώ
µία, επιστολή προς τον Ο∆∆Υ Θεσσαλονίκης, ώστε τουλάχιστον
για τις απαιτήσεις της ∆ιεύθυνσης Ασφαλείας να χορηγούνται
κατάλληλα οχήµατα.

Αντιλαµβάνεστε πως τα οχήµατα που κατάσχονται από τον
Ο∆∆Υ δεν µπορούν όλα να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις της
δίωξης των κακοποιών, ούτε να χρησιµοποιηθούν ως περιπολικά.
Συµφωνώ, επίσης, πως οι επιλογές καθυστερούν - είναι χρονο-
βόρες οι διαδικασίες αυτές- διότι πρέπει να προκηρυχτούν ανοι-
χτοί διαγωνισµοί, που περιλαµβάνουν ενστάσεις και µεγάλες
καθυστερήσεις.

Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου, πάντως, ολοκληρώνει σύ-
ντοµα την εξέλιξη ενός µεγάλου διαγωνισµού 12.200.000 ευρώ
από τον τακτικό προϋπολογισµό, ο οποίος σύντοµα θα φέρει
στην υπηρεσία διακόσια είκοσι οκτώ καινούργια αστυνοµικά αυ-
τοκίνητα, είκοσι ασυρµατοφόρα τζιπ, δέκα µεγάλα οχήµατα για
µεταφορά δέκα ή περισσοτέρων ατόµων, είκοσι πέντε οχήµατα
ειδικής χρήσης, πενήντα πέντε επιβατικά οχήµατα, τριάντα ασυρ-

µατοφόρες µοτοσυκλέτες και οκτώ οχήµατα µεταφοράς κρα-
τουµένων.

Επίσης, έχουµε υποβάλει αίτηµα στις διάφορες διαχειριστικές
αρχές των επιχειρησιακών προγραµµάτων για τα ευρωπαϊκά κον-
δύλια, για δέκα ακόµη φορτηγά ανοικτού τύπου, για τριακόσια
τριάντα ένα αστυνοµικά οχήµατα αντιρρυπαντικής τεχνολογίας
και µέσω του Ταµείου Εξωτερικών Συνόρων θα γίνουν διαγωνι-
σµοί για διακόσια δέκα οχήµατα τζιπ, για σαράντα επτά επιβα-
τικά κ.λπ..

Ήθελα, κλείνοντας, να πω πως µέσα σε αυτές τις δύσκολες οι-
κονοµικές συνθήκες, προσπαθούµε να κάνουµε την καλύτερη δυ-
νατή αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού και να ανταποκρι-
θούµε όσο γίνεται περισσότερο στις υλικοτεχνικές απαιτήσεις της
αντιµετώπισης της εγκληµατικότητας, η οποία επινοεί διαρκώς
διάφορους και εξελιγµένους τρόπους.

Τέλος, θέλω να πω, πως σύντοµα οι καινούργιοι δήµοι που
προέκυψαν από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», θα έχουν ισχυρά λειτουρ-
γικά και αποτελεσµατικά τµήµατα για να τους υποστηρίζουν.
Αυτό θα εξοικονοµήσει από την Ελληνική Αστυνοµία, όχι µόνο
χρήµατα από τα ενοίκια των διαφόρων κτηρίων, τα οποία σήµερα
µισθώνει, αλλά και ανθρώπινο δυναµικό το οποίο σήµερα ασχο-
λείται µε την ασφάλεια και τη φύλαξη κτηριακών κελυφών, τα
οποία δεν µπορούν να ανταποκριθούν και δεν χρειάζονται για να
ανταποκριθούν στις ανάγκες.

Εποµένως λιγότερα, ισχυρότερα και αποτελεσµατικότερα
αστυνοµικά τµήµατα θα καλύψουν τις ανάγκες των νέων δήµων.
Και επειδή το αντιλαµβάνονται αυτό οι δήµαρχοι, πολλές φορές
συµβάλλουν, και βοηθούν το έργο της Αστυνοµίας, είτε προ-
σφέροντας οι ίδιοι ενοικιαζόµενα κτήρια για χώρους της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας είτε, όπως έγινε προχθές σε µία συµπαθητική
γιορτή στο Πανόραµα, προσφέροντας περιπολικά.

Πρέπει να χαιρετίσω και αξίζει τον κόπο -ανεξαρτήτως πολιτι-
κής προελεύσεως του καθενός από εµάς ή των δηµάρχων- το
γεγονός πως ο ∆ήµαρχος Πανοράµατος προσέφερε στο αστυ-
νοµικό τµήµα της περιοχής του ένα καινούργιο περιπολικό για
να ενισχύσει το αίσθηµα της ασφάλειας των πολιτών και το έργο
της Αστυνοµίας.

Βασίζουµε, λοιπόν, πολλά στην καλή συνεργασία ανάµεσα
στην Αστυνοµία και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση στη µεγάλη προ-
σπάθεια που γίνεται για την αναδιάρθρωση των αστυνοµικών
τµηµάτων και των αστυνοµικών λειτουργιών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ακολουθεί η µε πέµπτη αριθµό 897/7-6-2010 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα των δύο πλοίων
που κρατούνται στο Ισραήλ κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κουράκη έχει ως εξής:
«Μετά την επίθεση των ενόπλων δυνάµεων του Ισραήλ ενα-

ντίον των πλοίων που µετέφεραν ακτιβιστές και ανθρωπιστική
βοήθεια στη Λωρίδα της Γάζας και τη δολοφονία, δέχθηκε επί-
θεση στα διεθνή ύδατα από ισραηλινές ένοπλες δυνάµεις, µε
αποτέλεσµα να δολοφονηθούν εννέα µέλη της αποστολής, τον
τραυµατισµό πάνω από ογδόντα ανθρώπων. Τα πλοία οδηγήθη-
καν βιαίως και κρατούνται σε ισραηλινό λιµάνι.

Στην αποστολή συµµετείχαν και δύο πλοία ελληνικής ιδιοκτη-
σίας. Το «ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ» µε ελληνική σηµαία και το
«ΣΦΕΝ∆ΟΝΗ», µε Έλληνα νοµικό εκπρόσωπο. Στην όλη απο-
στολή συµµετείχαν τριάντα επτά Έλληνες πολίτες οι οποίοι κα-
κοποιήθηκαν αγρίως από τις κρατικές δυνάµεις του Ισραήλ,
επέστρεψαν στην Ελλάδα µε σκάφος C130 της Πολεµικής Αε-
ροπορίας, αλλά κατακρατήθηκαν προσωπικά τους ήδη, καθώς
και διαβατήρια και ναυτικά φυλλάδια.

Επειδή η στρατιωτική επιχείρηση του κράτους του Ισραήλ
έγινε κατά παράβαση όλων των διεθνών συµφωνιών και των ναυ-
τικών κανόνων

Επειδή είναι αδιανόητο να µείνει ατιµώρητο για τις πράξεις του
Επειδή ακόµη και σήµερα δεν έχει επιστραφεί το πλοίο στους

ιδιοκτήτες του ούτε και τα λοιπά κατακρατηθέντα είδη
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Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Σε ποιες ενέργειες προτίθενται να προβεί το Υπουργείο

Εξωτερικών για την ταχεία επιστροφή στην Ελλάδα των δύο
πλοίων και της ανθρωπιστικής βοήθειας που φέρουν;

2. Ποιες ενέργειες θα γίνουν, ώστε να παραδοθούν στους ιδιο-
κτήτες τους τα παρανόµως κατακρατηθέντα προσωπικά είδη και
να κινηθεί η διαδικασία επιβολής κυρώσεων στο Ισραήλ και απαι-
τήσεις αποζηµιώσεων;»

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εξωτερικών κ. ∆ρούτσας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ∆ΡΟΥΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτε-

ρικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως ξέρετε από την πρώτη

στιγµή που εκδηλώθηκε αυτή η κρίση επεδίωξα να τηρήσω ενή-
µερη για τα γεγονότα και για τις θέσεις µας τη Βουλή των Ελλή-
νων και το έκανα πρωτοβούλως, τόσο ζητώντας από το
Προεδρείο να λάβω το λόγο εκτός ηµερήσιας διάταξης όσο και
απαντώντας σε άλλη ερώτηση του συναδέλφου σας του κ. ∆ρί-
τσα, αλλά και σε άλλη συνεδρίαση των ∆ιαρκών Επιτροπών Εξω-
τερικών και Άµυνας και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής.

Για το λόγο αυτόν και µε σεβασµό στην οικονοµία του χρόνου
που έχουµε στη διάθεσή µας, επιτρέψτε µου να µην επεκταθώ
σε πράγµατα που σας είναι ήδη γνωστά. Θα ήθελα, όµως, να το-
νίσω ένα βασικό στοιχείο που υπήρξε σε όλες τις δηµόσιες το-
ποθετήσεις µας τις προηγούµενες εβδοµάδες, γιατί νοµίζω ότι
είναι χρήσιµο και για τη σηµερινή µας συζήτηση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να θυµίσω ότι βασικός γνώµονας όλων των
ενεργειών µας υπήρξε η µέριµνα για τον Έλληνα πολίτη. Αυτός
ήταν ο βασικός οδηγός τόσο των πολιτικών πρωτοβουλιών, που
ανέλαβε η Κυβέρνηση, όσο και των διαβηµάτων που έγιναν στην
Αθήνα και στο Τελ Αβίβ. Αυτό για εµάς σήµαινε την προστασία
της σωµατικής ακεραιότητας των Ελλήνων πολιτών, την άµεση
απελευθέρωσή τους από τις Ισραηλινές αρχές και βεβαίως τον
ασφαλή επαναπατρισµό τους.

Η µέριµνα, όµως, της ελληνικής πολιτείας για τους πολίτες της
δεν έληξε τα χαράµατα της 3ης Ιουνίου, όταν υποδεχθήκαµε µαζί
και µε συναδέλφους σας από τα άλλα κόµµατα στο στρατιωτικό
αεροδρόµιο της Ελευσίνας τους συµπολίτες µας. Για ένα κρά-
τος που σέβεται τους πολίτες του, η προστασία των νόµιµων
συµφερόντων του στο εξωτερικό είναι µία µόνιµη εντολή, µία
διαρκής αποστολή. Και προφανώς αυτή η ιστορία δεν λήγει εδώ.

Θέλω, λοιπόν, να είµαι κατηγορηµατικός και σαφής, όπως
υπήρξα και στις προηγούµενες παρεµβάσεις µου ενώπιόν σας.

Πρώτα από όλα, πρέπει το Ισραήλ να αποδώσει στους Έλλη-
νες πολίτες τα προσωπικά τους είδη. Το Υπουργείο Εξωτερικών
είναι σε επαφή µε κάθε έναν από τους Έλληνες πολίτες που συµ-
µετείχαν και έχουµε ζητήσει από όσους συµµετείχαν να κατα-
γράψουν ακριβώς αυτά τα προσωπικά τους είδη, προκειµένου
να χρησιµοποιήσουµε τα στοιχεία αυτά έναντι των ισραηλινών
αρχών.

Πρέπει, επίσης, να επιστρέψουν τα δύο πλοία ελληνικών συµ-
φερόντων. Αυτό έχει επισηµανθεί µετ’ επιτάσεως στον εδώ ισ-
ραηλινό πρέσβη, καθώς και στις επικοινωνίες µας µε την πολιτική
ηγεσία του Ισραήλ. Και σ’ αυτό, βεβαίως, θα επιµείνουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Πρέπει, τέλος, να διερευνηθούν πλήρως οι συνθήκες, υπό τις
οποίες εκτυλίχθηκαν τα γεγονότα. Αυτή είναι και η απαίτηση της
διεθνούς κοινότητας αλλά και δική µας απαίτηση.

Υπήρξαν καταγγελίες από ορισµένους Έλληνες για κακοµε-
ταχείριση και κανένα ευνοµούµενο κράτος δεν µπορεί να ανεχθεί
να µείνουν τέτοιες καταγγελίες αδιευκρίνιστες. Για να µη µείνει
καµµία σκιά, πρέπει να δοθούν όλες οι απαραίτητες εξηγήσεις
και για το θέµα αυτό βρισκόµαστε σε συντονισµό και µε τους Ευ-
ρωπαίους εταίρους µας -πολίτες των οποίων, επίσης, εθίγησαν-
και εργαζόµαστε και στην κατεύθυνση να γίνει και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αυτού του είδους το διάβηµα. Αυτό γίνεται και
µε δική µας πρωτοβουλία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τέλος, νοµίζω ότι συµφωνούµε
όλοι ότι στον πυρήνα αυτής της συζήτησης βρίσκονται οι πραγ-

µατικά τραγικές συνθήκες, υπό τις οποίες διαβιεί ο παλαιστινια-
κός πληθυσµός στη Λωρίδα της Γάζας. Οι Ισραηλινοί ανακοίνω-
σαν ότι το ανθρωπιστικό υλικό που προοριζόταν για τη Γάζα θα
περιέλθει στους διεθνείς οργανισµούς που δραστηριοποιούνται
στην περιοχή και αυτό θα το παρακολουθήσουµε στενά.

Πρέπει, όµως, πιστεύω να αναζητήσουµε και εµείς τρόπους
για να ενισχύσουµε τη ροή ανθρωπιστικής βοήθειας προς τη
Γάζα. Και αυτό είναι και το νόηµα της κοινής προσπάθειας που
αναλάβαµε - ανέλαβε η ελληνική Κυβέρνηση µαζί µε την Κυ-
πριακή ∆ηµοκρατία- και προς αυτήν την κατεύθυνση στρέφουµε
τις δυνάµεις µας.

Θα ήθελα, όµως, τελικά να τονίσω ότι κορυφαία µας προτε-
ραιότητα είναι η διαφύλαξη της ειρηνευτικής διαδικασίας στη
Μέση Ανατολή. Σίγουρα, τα γεγονότα της περασµένης εβδοµά-
δας θα την επιβαρύνουν. Νοµίζω ότι δεν υπάρχουν εδώ ψευδαι-
σθήσεις. ∆εν πρέπει, όµως, να αφήσουµε τις εικόνες της βίας να
πνίξουν αυτήν την ειρηνευτική διαδικασία, διότι µόνο από τις συ-
νοµιλίες µεταξύ Ισραηλινών και Παλαιστινίων µπορεί να προκύψει
πραγµατική λύση στο παλαιστινιακό και βιώσιµη ειρήνη στη
Μέση Ανατολή. Εκεί πρέπει να εστιάσουµε τις προσπάθειές µας.

Η Ελλάδα –το τονίζω- µπορεί και πρέπει να παίξει το ρόλο που
της αναλογεί στην περιοχή. Αυτό θα κάνουµε µε συγκεκριµένες
προτάσεις και στο Συµβούλιο Υπουργών που θα πραγµατοποιη-
θεί την επόµενη εβδοµάδα στο Λουξεµβούργο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, τον κ. ∆ηµήτριο ∆ρούτσα.
Ο ερωτών Βουλευτής κ. Αναστάσιος Κουράκης έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι τα µέλη της αποστολής,

που συµµετείχαν στην ανθρωπιστική βοήθεια, περιµένουν να
τους καλέσετε -όπως έχετε υποσχεθεί- για να καταθέσουν τις
εµπειρίες και τις απαιτήσεις τους απέναντι στην ελληνική Κυ-
βέρνηση.

Είπατε ότι θα ζητήσει η ελληνική Κυβέρνηση τη διερεύνηση
των συνθηκών. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι στο σηµείο αυτό
υπάρχει µία τροµακτική άρνηση του Ισραήλ στη δυνατότητα σύ-
στασης µιας ανεξάρτητης επιτροπής διερεύνησης του τραγικού
αυτού συµβάντος, που στην πραγµατικότητα η ακριβής λέξη
είναι ότι είναι µια εγκληµατική, στρατιωτική επιχείρηση εναντίον
αθώων πολιτών στα διεθνή ύδατα.

Θα ήθελα να ξέρουµε αν η Ελληνική Κυβέρνηση ζητήσει τη σύ-
σταση ανεξάρτητης επιτροπής, όπως ζητάει και το Συµβούλιο
Ασφαλείας και η Ευρωπαϊκή Ένωση ή θα συνταχθεί µε την απαί-
τηση των Ηνωµένων Πολιτειών και του Ισραήλ, ώστε ο δολοφό-
νος να συγκροτήσει τη δική του επιτροπή για να εξετάσει δήθεν
τα δικά του έγκληµα. Και θα ήθελα µία σαφή απάντηση επ’
αυτού.

Στο ζήτηµα των πλοίων, θα ήθελα να µας διαβεβαιώσετε ότι
το Υπουργείο Εξωτερικών, πέρα από το διάβηµα που έκανε προς
την πρεσβεία, θα κάνει και προς το κράτος του Ισραήλ ισχυρή
απαίτηση, µε τον τρόπο που γνωρίζετε, ώστε τα πλοία, εντός
πολύ συγκριµένου χρονικού διαστήµατος, να περιέλθουν στους
ιδιοκτήτες τους, ως οφείλουν, καθώς οπωσδήποτε και τα προ-
σωπικά τους είδη.

Πρέπει να πω, όµως - είµαι υποχρεωµένος σ’ αυτό το σηµείο-
ότι βεβαίως, ασχοληθήκατε µε την ασφαλή επιστροφή των Ελ-
λήνων, αλλά στο ζήτηµα που είχε θέσει η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ εγκαίρως, ώστε να πάρετε όλα τα µέτρα,
ώστε να µη συµβεί η αναγγελθείσα δολοφονική επίθεση του Ισ-
ραήλ, δεν είχε παρθεί απολύτως κανένα µέτρο.

Τι εννοώ; Άλλο να λέτε ότι εµείς θα λάβουµε όλα τα µέτρα
φραστικά κι άλλο να προειδοποιήσετε το Ισραήλ ότι αν τολµήσει
να χρησιµοποιήσει στρατιωτικά µέσα σε διεθνή ύδατα, θα έχει
να αντιµετωπίσει εκ µέρους σας πολύ συγκεκριµένες κυρώσεις
και αντίποινα.

Επίσης, είπατε προηγουµένως ότι αναζητείτε τρόπους βοή-
θειας στη Λωρίδα της Γάζας. Θα ήθελα να γίνετε –αν είναι δυ-
νατόν- πιο συγκεκριµένος. Εµείς θα θέλαµε να βοηθήσετε να
σπάσει ο αποκλεισµός στο µεγαλύτερο στρατόπεδο συγκέ-
ντρωσης που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στον κόσµο µε ενάµισι
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εκατοµµύριο ανθρώπους.
Και, βεβαίως, αναφερθήκατε ότι µας ενδιαφέρει να συνεχι-

στούν οι ειρηνευτικές συνοµιλίες. Βεβαίως κι εµείς είµαστε υπέρ
της συνέχισης των ειρηνευτικών συνοµιλιών, αλλά εδώ πέρα
έχουµε έναν πραγµατικά πειρατή της Μεσογείου, ο οποίος είναι
τελείως ατιµώρητος για όλες αυτές τις πράξεις. Μπορεί και δο-
λοφονεί ανθρώπους στα διεθνή ύδατα. Και προϋπόθεση για να
υπάρξει ειρήνη στην περιοχή είναι η απερίφραστη καταδίκη.

Θα ήθελα να µου πείτε πολύ συγκεκριµένα –αν είναι δυνατόν-
τις νοµικές ενέργειες που θα κάνετε, ώστε να συρθεί το Ισραήλ
στα διεθνή δικαστήρια, να επιβληθούν οι νόµιµες κυρώσεις, να
καταδικαστεί ως εγκληµατίας πολέµου και η ελληνική Κυβέρνηση
να ζητήσει όλες τις αναγκαίες αποζηµιώσεις για τη ζηµιά που
έχουν υποστεί οι Έλληνες πολίτες και κατ’ επέκταση το σύνολο
της ανθρωπιστικής βοήθειας.

Πρέπει να σας πω ότι η ελληνική Κυβέρνηση στο σηµείο που
θα έπρεπε µε πολύ µεγάλο σθένος να υπερασπίσει τη σωµατική
ακεραιότητα και την αποστολή αυτή, δεν το έκανε. Θέλω να πι-
στεύουµε ότι, τουλάχιστον τώρα, θα πάρει όλα εκείνα τα µέτρα
σε νοµικό και διπλωµατικό επίπεδο, ώστε να δικαιωθούν όσοι
συµµετείχαν σ’ αυτήν την αποστολή και θα έλεγα και όλος ο ελ-
ληνικός λαός, ο οποίος τρέφει φιλοπαλαιστινιακά αισθήµατα.

Πρέπει να πω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θεω-
ρεί ότι θα πρέπει να διασφαλιστεί η ειρήνη στην περιοχή και για
το καλό των Ισραηλινών και των Παλαιστινίων, γιατί µόνο έτσι
µπορεί να υπάρξει ελεύθερη Μεσόγειος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κουράκη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ πολύ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και, βεβαίως, να προασπίσουµε και τα δικαιώµατα κατοχής της

µισής Κύπρου µε σεβασµό στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο. Γιατί όταν ζη-
τούµε σεβασµό του ∆ιεθνούς ∆ικαίου –το είπατε κι εσείς στην
τοποθέτησή σας- αυτό αφορά, βεβαίως, όλες τις πλευρές και την
Τουρκία αλλά και το Ισραήλ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουράκη.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. ∆ηµήτριος ∆ρού-

τσας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ∆ΡΟΥΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτε-

ρικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κουράκη, για τις επισηµάνσεις σας.
Πρώτα από όλα, θέλω να επαναλάβω για άλλη µια φορά ό,τι σε

ό,τι αφορά τους Έλληνες πολίτες που συµµετείχαν στην απο-
στολή –όπως σας είπα- ήδη υπήρξε η επαφή από το Υπουργείο
Εξωτερικών. Υπάρχει συντονισµένη προσπάθεια και βεβαίως κι
εγώ µε την πρώτη ευκαιρία -βεβαίως είναι αυτονόητο- να συνα-
ντηθώ και να τα πω για άλλη µια φορά και µε τους συµµετέχο-
ντες, όπως είχα και την πρώτη ευκαιρία, όταν πήγα κι εγώ στο
στρατιωτικό αεροδρόµιο της Ελευσίνας για να υποδεχθώ τους
συµπατριώτες µας κατά την επιστροφή τους, να ανταλλάξω κι
εγώ τις πρώτες κουβέντες και να έχω την πρώτη εντύπωση από
τις συνθήκες που αντιµετώπισαν οι συµπολίτες µας.

Θέλω να είστε βέβαιος σ’ αυτό, πως ό,τι χρειάζεται, το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και η Ελληνική Κυβέρνηση το κάνει µε συστη-
µατικό, σοβαρό και αποφασιστικό τρόπο. Το ίδιο ισχύει και για
τα διαβήµατα προς την ισραηλινή πλευρά για την επιστροφή των
πλοίων ελληνικών συµφερόντων και τα περιουσιακά στοιχεία των
Ελλήνων πολιτών, όπως είπα και στην πρωτολογία µου. Έγιναν
εδώ τα απαραίτητα βήµατα απέναντι στην ισραηλινή πρεσβεία,
στον ισραηλινό πρέσβη, αλλά -όπως τόνισα- και προς την πολι-
τική ηγεσία του Ισραήλ, σε αλλεπάλληλες επικοινωνίες που εί-
χαµε και ο Πρωθυπουργός και εγώ ο ίδιος.

Σε ό,τι αφορά τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής για τη διαλεύ-
κανση των γεγονότων, εµείς από την πρώτη στιγµή τονίσαµε ότι
η πλήρης διαφάνεια, το απόλυτο φως σε όλα αυτά τα γεγονότα
είναι αυτονόητο για εµάς και ό,τι χρειαστεί θα πρέπει να γίνει και
η ελληνική Κυβέρνηση θα το υποστηρίξει, για να υπάρξει –όπως
είπα- πλήρης διαφάνεια και απόλυτο φως στο τι συνέβη εκείνες

τις µέρες κατά την ισραηλινή στρατιωτική επιχείρηση.
Αναφερθήκατε στο ότι η ελληνική Κυβέρνηση δεν έκανε πριν

την αποστολή στη Γάζα ό,τι χρειαζόταν για την ασφάλεια των Ελ-
λήνων πολιτών. Νοµίζω ότι αδικείτε την Κυβέρνηση, κύριε Κου-
ράκη. Νοµίζω ότι ήµασταν σε συνεχή επαφή από την πρώτη
στιγµή µε όλους -και εσάς και τους συναδέλφους σας προσω-
πικά- όπου συζητήσαµε το θέµα, αναλύσαµε το θέµα, όλοι µας
γνωρίζαµε τους κινδύνους και εσείς τους γνωρίζατε. Ό,τι ήταν
δυνατόν να γίνει έγινε από την ελληνική Κυβέρνηση, όπως και
απευθείας επαφές µε την ισραηλινή κυβέρνηση, για να προειδο-
ποιήσουµε και εµείς γι’ αυτό το θέµα. Είχα και εγώ τηλεφωνική
επικοινωνία δύο-τρεις µέρες πριν ξεκινήσουν τα πλοία µε τον
Υπουργό Άµυνας του Ισραήλ κ. Μπαράκ, όπου του µετέφερα, βε-
βαίως, µε απόλυτο και κατηγορηµατικό τρόπο τις δικές µας θέ-
σεις.

Απλώς θα ήθελα να τονίσω σ’ αυτό το σηµείο ότι στις επαφές
που είχαµε και µε εσάς και µε τους διοργανωτές, είχαµε τονίσει
και εδώ µε κατηγορηµατικό και απόλυτο τρόπο, να µη γίνει
αφορµή αυτή η αποστολή στη Γάζα, ώστε να τεθούν σε κίνδυνο
και άλλα συµφέροντα της Ελλάδας και της Κυπριακή ∆ηµοκρα-
τίας, σε ό,τι αφορά τα κατεχόµενα και ιδιαίτερα ο κίνδυνος, που
υπήρχε, αναγνώρισης των κατεχοµένων, λόγω του απόπλου κά-
ποιων καραβιών από λιµάνι των κατεχοµένων. Και αυτό νοµίζω
είναι ένα σηµαντικό στοιχείο και σηµείο το οποίο δεν πρέπει να
ξεχνάµε.

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω και κάτι ακόµα. Η άρση αποκλει-
σµού της Γάζας βεβαίως -και το τονίζω αυτό- είναι ο στόχος µας.
Η προσπάθεια που κάνουµε από κοινού µε την Κυπριακή ∆ηµο-
κρατία έχει ως στόχο να µειωθεί αυτή η όξυνση που υπάρχει και
να µη δώσουµε τη δυνατότητα σε κανέναν να εκµεταλλευτεί την
οποιαδήποτε όξυνση που µπορεί να δηµιουργηθεί.

Πρώτιστο µέληµά µας είναι η σταθερότητα στην περιοχή και
βεβαίως η ροή ανθρωπιστικής βοήθειας προς τη Γάζα. Αυτό ως
ένα πρώτο βήµα. Και αυτό, πιστεύουµε ακράδαντα, ότι µπορεί
και να συνεισφέρει και να συµβάλει και να βοηθήσει πάρα πολύ
στον απώτερο στόχο της αυτονόητης άρσης του αποκλεισµού
της Γάζας. Και τελικός στόχος –δεν θα κουραστώ να το τονίζω-
είναι η επίλυση του Παλαιστινιακού, ώστε να έχουµε ειρήνη και
σταθερότητα στην άµεση γειτονιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό κ. ∆ηµήτριο ∆ρούτσα.
Συνεχίζουµε µε την τελευταία, αισίως, επίκαιρη ερώτηση του

δεύτερου κύκλου, πρώτη κατά σειρά εγγραφής.
Συζητούµε, λοιπόν, την πρώτη µε αριθµό 880/7-6-2010 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σάββα Εµινίδη προς την Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε
τη Ζώνη Ειδικής Προστασίας στη Θάσο κ.λπ..

Συγκεκριµένα η επίκαιρη ερώτηση του κ. Εµινίδη έχει ως εξής:
«Από φήµες και δηµοσιεύµατα του τοπικού Τύπου µάθαµε ότι δη-
µιουργείται Ζώνη Ειδικής Προστασίας στη Θάσο, προκειµένου
να ενταχθεί στο δίκτυο NATURA 2000. Η ΖΕΠ (Ζώνη Ειδικής Προ-
στασίας) περιλαµβάνει την σηµαντικότερη ίσως µαρµαροφόρα
λατοµική περιοχή της Ελλάδας, µε αυτονόητη σηµασία για την
εθνική οικονοµία. Για το θέµα δεν έχει γίνει καµµία διαβούλευση,
ούτε και ενηµέρωση στους τοπικούς φορείς και η ΖΕΠ έγινε µε
βάση µια µελέτη της Ελληνικής Ορνιθολογικής Εταιρείας. Στην
περιοχή δεν δραστηριοποιούνται µόνο λατοµεία µαρµάρου, αλλά
επίσης κτηνοτρόφοι και µελισσοκόµοι, ενώ γίνεται και υλοτό-
µηση, για την τύχη των οποίων απαιτείται ενηµέρωση. Το θέµα
τέθηκε εκτάκτως σε συζήτηση στο ∆ηµοτικό Συµβούλιο της
Θάσου, στις 20/5/2010, µε βάση τις πληροφορίες που έχουν φτά-
σει στο νησί. Τελικά µε την απόφαση 182/2010 (την οποία σας
επισυνάπτω) αποφασίστηκε να µην ενταχθεί η Θάσος στο δίκτυο
ΖΕΠ (Ζώνη Ειδικής Προστασίας) NATURA 2000, διότι θα δηµι-
ουργηθεί τεράστιο πρόβληµα στην κτηνοτροφική, µελισσοκοµική
και λατοµική δραστηριότητα.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Έχετε υπογράψει µια τέτοια απόφαση η οποία θα έχει δρα-

µατικές επιπτώσεις στην τοπική και την εθνική οικονοµία;
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2. Θα ήταν µία λύση η ανάκληση της ΖΕΠ ή η τροποποίηση
των ορίων της, µέχρι να ληφθούν οι οριστικές αποφάσεις;»

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Αθανάσιος Μω-
ραΐτης.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Ελληνική ∆ηµοκρατία καταδικάστηκε το

2007 από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τον ελ-
λιπή χαρακτηρισµό των ζωνών ειδικής προστασίας, σε σχέση µε
τον κατάλογο IBA 2000, που είναι ο κατάλογος σηµαντικών πε-
ριοχών για τα πουλιά της Ελλάδας.

Το Μάρτιο του 2010 απεστάλη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
σχετική προειδοποιητική επιστολή, κατά την οποία αναφερόταν
ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή βρίσκεται σε φάση προσδιορισµού,
µε στόχο την επιβολή προστίµου στη χώρα για τη µη συµµόρ-
φωση της µε την ανωτέρω αναφερόµενη καταδικαστική από-
φαση.

Στο πλαίσιο αυτό και µε βάση παλαιότερες δεσµεύσεις της
χώρας, η Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής απέστειλε στην Ευρωπαϊκή Ένωση νέες εκτάσεις ως
ζώνες ειδικής προστασίας για την ορνιθοπανίδα.

Εδώ πρέπει να σηµειώσουµε, πως σύµφωνα µε τις περιβαλλο-
ντικές οδηγίες και τη σχετική νοµολογία του ∆ικαστηρίου των Ευ-
ρωπαϊκών Κοινοτήτων, η δήλωση περιοχών NATURA 2000
βασίζεται αυστηρά και µόνο σε επιστηµονικά κριτήρια και µελέ-
τες. Οι νέες ΖΕΠ προέκυψαν από τη µελέτη που εκπονήθηκε από
κοινοπραξία µελετών από το 2008 έως το 2009. Η παραπάνω µε-
λέτη ελέγχθηκε και παρελήφθη από το τέως ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Οι ΖΕΠ αποτελούν εξ ορισµού περιοχές του δικτύου NATURA
2000 και ως εκ τούτου εντάσσονται σε αυτό χωρίς άλλη περαι-
τέρω διαδικασία, εφόσον αποσταλούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση
από το αρµόδιο Υπουργείο.

Πριν την αποστολή των νέων περιοχών, πραγµατοποιήθηκε η
διαδικασία ενηµέρωσης υπηρεσιακής αλληλογραφίας και δια-
βούλευσης µε δεκατέσσερις υπηρεσίες, έξι Υπουργείων που
έχουν εµπλοκή στην επέκταση του δικτύου NATURA 2000. Μετά
την αποστολή των νέων περιοχών ΖΕΠ αναρτήθηκε στο report
net του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Περιβάλλοντος ο νέος κατά-
λογος των περιοχών NATURA 2000, η νέα βάση δεδοµένων και
τα νέα ψηφιακά όρια. Παράλληλα, προωθείται υπηρεσιακά η σχε-
τική ενηµέρωση και των συναρµόδιων υπηρεσιών.

Κύριε συνάδελφε, τονίζω, πως εκ προοιµίου δεν υπάρχει ούτε
από την κοινοτική νοµοθεσία, ούτε από την αντίστοιχη ελληνική
νοµοθεσία κάποια γενική απαγόρευση για έργα, δραστηριότη-
τες που πρόκειται να υλοποιηθούν και να αναπτυχθούν σε πε-
ριοχές του δικτύου NATURA 2000. Η ένταξη µιας περιοχής στο
δίκτυο δεν συνεπάγεται άρση των υπαρχόντων δραστηριοτήτων.
Ειδικά για τα λατοµεία της Θάσου -που γνωρίζω πολύ καλά τη
συνεισφορά τους στην τοπική οικονοµία- αν είναι σε περιοχές
NATURA, η περιβαλλοντική αδειοδότηση τους θα χορηγείται από
την κεντρική υπηρεσία του ΥΠΕΚΑ. Για την περιβαλλοντική αδει-
οδότηση ο φορέας του έργου δραστηριότητας, υποβάλλει µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην εκάστοτε αρµόδια
υπηρεσία και αξιολογείται µε βάση τα αναφερόµενα στις κείµε-
νες διατάξεις της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

∆ώστε µου τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Στην τελική αξιολόγηση της ΜΠΕ συνεκτιµάται πάντοτε η συ-

νεισφορά του έργου στην τοπική και στην εθνική οικονοµία. Στη
συνέχεια όταν ένα έργο αδειοδοτηθεί περιβαλλοντικά, στη σχε-
τική απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, τίθενται όροι,
µέτρα και περιορισµοί που εξασφαλίζουν την πρόληψη και τη µεί-
ωση των πιθανών επιπτώσεων. Με τους όρους αυτούς εκτιµάται
ότι µπορεί να αντιµετωπίζονται επαρκώς, οι πιθανές περιβαλλο-
ντικές επιπτώσεις στις διάφορες περιβαλλοντικές παραµέτρους.

Εδώ, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να τονίσω, πως η Ελληνική
∆ηµοκρατία έχει επίσης καταδικαστεί από το ∆ικαστήριο Ευρω-
παϊκών Κοινοτήτων, για το γεγονός ότι δεν έχει λάβει όλα τα ανα-

γκαία µέτρα για τη θέσπιση και την εφαρµογή ενός συνεκτικού,
συγκεκριµένου και ολοκληρωµένου σχεδίου νοµικού καθεστώ-
τος, ικανού να εξασφαλίσει τη βιώσιµη διαχείριση από την απο-
τελεσµατική προστασία των ΖΕΠ.

Σήµερα για την προστασία και διαχείριση των ΖΕΠ της Ελλά-
δος, βρίσκεται υπό υπηρεσιακή επεξεργασία σχέδιο ΚΥΑ, µε το
οποίο θα θεσπιστούν µέτρα για την προστασία της ορνιθοπανί-
δας εντός των ΖΕΠ. Και όπως γνωρίζεται πολύ καλά, η Υπουργός
Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής είναι ανοιχτή
σε προτάσεις, απόψεις, έτσι ώστε η πράσινη ανάπτυξη, η ανά-
πτυξη που σέβεται το περιβάλλον και προωθεί την αειφορική δια-
χείρισή του, να επιτυγχάνεται παράλληλα µε την προστασία της
φυσικής µας κληρονοµιάς.

Και πιστεύω -και το πιστεύω βαθιά- ότι σε αυτή την προσπά-
θεια θα είµαστε όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.

Ο κ. Σάββας Εµινίδης έχει το λόγο ως ερωτών Βουλευτής.
Ορίστε, κύριε Εµινίδη, έχετε το λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, εδώ και

ένα µήνα η Θάσος είναι αναστατωµένη εξαιτίας αυτής της φη-
µολογίας σχετικά µε τη ΖΕΠ.

Πριν µπω, όµως, στην ουσία, µιλήσατε για διαβούλευση. Εγώ
θεωρώ ότι ήταν απαράδεκτο, γιατί τα µάθαµε από φήµες, από
δηµοσιεύµατα και τίποτα από διαβούλευση επίσηµη που έγινε.
Μιλήσατε για φορείς. ∆υστυχώς, δεν έφτασαν κάτω. Και κανείς
δεν ήξερε τίποτα µέχρι πριν λίγες µέρες. Όταν το νέο διαδόθηκε,
επικράτησε σύγχυση και πιστεύω αυτή τη σύγχυση να τη διαλύ-
σουµε σήµερα εδώ µέσα.

Επί της ουσίας, στις 27 Απριλίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση κα-
τατέθηκε ότι η περιοχή Σαλιάρα Τρεις Γκρεµοί στη Θάσο περι-
λαµβάνονται στη ΖΕΠ. Είναι από τις πιο µαρµαροφόρες
λατοµικές περιοχές και µε τεράστια σηµασία για την ελληνική οι-
κονοµία. Μάθαµε ότι η δηµιουργία ΖΕΠ Θάσου έγινε µε µια µε-
λέτη από την Ορνιθολογική Εταιρεία. Έγινε σε πολύ γρήγορο
χρόνο -όπως είπατε και εσείς προηγούµενα- επιµένω χωρίς δια-
βούλευση, χωρίς αυτοψία από τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες.

Είναι φυσικό να προκαλείται ανησυχία στο νησί, ιδιαίτερα για
το µάρµαρο. Αλλά πρόβληµα δεν έχουν µόνο τα λατοµεία. Το
πρόβληµα στην περιοχή υπάρχει και για τους κτηνοτρόφους και
για τους µελισσοκόµους και για τους υλοτόµους αλλά ακόµα και
για την παράκτια αλιεία. Ούτε για το µέλλον αυτών των δραστη-
ριοτήτων υπήρξε ενηµέρωση.

Είπατε κι εσείς ότι η Θάσος εδώ και πολλά χρόνια, πάνω από
σαράντα, έχει δώδεκα λατοµεία παραγωγής λευκού µαρµάρου,
αναγνωρισµένα ανά τον κόσµο, µε εξαγωγές στη Σαουδική Αρα-
βία. Χθες ο Πρωθυπουργός υπέγραψε συµφωνία µε τη Λιβύη, που
περιλαµβάνεται και το µάρµαρο. Πραγµατικά, η παραγωγή κα-
τευθύνεται και στο ελληνικό δηµόσιο αλλά και σε εξαγωγές και
δεκάδες εργοστάσια επεξεργάζονται το µάρµαρο της Θάσου.

Έχετε εδώ πέρα διαβεβαιώσει ότι υπήρξαν θέµατα ανοικτά
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, εσείς µιλάτε για διάλογο.
Εγώ επιµένω. ∆εν περίµενα από υπηρεσιακούς παράγοντες να
ανοίξουν διάλογο, όµως το Υπουργείο όφειλε και είναι υποχρε-
ωµένο να το κάνει. Και εδώ ζητάω ξεκάθαρες απαντήσεις στα
εξής ερωτήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό.
Έχετε υπογράψει απόφαση; Εάν ναι, αυτή η απόφαση τι ακρι-

βώς θα σηµαίνει και τι επιπτώσεις θα έχει στη ζωή του νησιού σε
όλες τις παραγωγικές τάξεις; Εάν όχι, γιατί περιλαµβάνεται η
ΖΕΠ Θάσου σε αυτήν την απόφαση; Πώς θα διασφαλίσετε τη συ-
νέχιση; Είπατε κάποια πράγµατα και θέλω να διαβεβαιώσουµε
αυτούς τους ανθρώπους που µας ακούν αυτή τη στιγµή εδώ,
πώς θα διασφαλιστεί η συνέχιση της λατοµικής δραστηριότητας,
της µελισσοκοµίας, της βόσκησης και της υλοτοµίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. Τα έχετε πει αυτά, κύριε συνάδελφε.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε κάτω από ποιο καθεστώς λειτουργούν οι προηγούµε-
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νες εταιρείες µαρµάρων. Υπάρχει ασάφεια µε το τι σηµαίνει
Ζώνη Ειδικής Προστασίας και NATURA και υπάρχει φόβος ότι
την έγκριση των µελετών περιβαντολογικών επιπτώσεων, που εί-
πατε, και είναι εκ του νόµου κάθε πενταετία, δεν θα την παίρ-
νουν, άρα θα σταµατούν τη δραστηριότητα. Εδώ χρειάζεται µια
καθαρή απάντηση και προσωπικά προτείνω να σκεφτείτε το εν-
δεχόµενο ανάκλησης της ΖΕΠ ή τροποποίηση ορίων, όσον
αφορά…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Να ακούσουµε την
απάντηση του κυρίου Υπουργού, κύριε συνάδελφε;

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε, και
κλείνω.

Και οφείλετε να ακούσετε και τους φορείς του νησιού. Όπως
έχω πει, υπάρχει και απόφαση του ∆ήµου Θάσου, την έχω κατα-
θέσει, θα την ξανακαταθέσω και στα Πρακτικά, που µιλάει…

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σάββας Εµινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τα έχω διαβάσει
εγώ αυτά. Μην είστε επαναληπτικός.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε, για

τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι, αγαπητέ συνάδελφε, στο θέµα της
διαβούλευσης, του διαλόγου και όλα αυτά τα οποία αναφέρατε.
Οι δηλώσεις περιοχών NATURA και ΖΕΠ βασίζονται αυστηρά και
µόνο σε επιστηµονικά κριτήρια και µελέτες. Εγώ σας είπα πριν
ότι πήγα σε δεκαέξι υπηρεσίες, τεσσάρων Υπουργείων και δεν
ήταν κάτι το οποίο θα µπορούσε να τεθεί σε διαβούλευση, µε την
έννοια που εσείς την εννοείτε.

Εγώ, όµως, θέλω να καταθέσω κάτι: Κατανοώ και σέβοµαι τις
ανησυχίες τις δικές σας, αλλά κυρίως τον προβληµατισµό των
κατοίκων της Θάσου, που εσείς σήµερα ως Βουλευτής µεταφέ-
ρατε στο Εθνικό Κοινοβούλιο. Και θέλω σε αυτό το σηµείο να
είµαι εντελώς ξεκάθαρος.

Η χώρα δεν µπορεί, αγαπητέ συνάδελφε, να είναι το µαύρο
πρόβατο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αυτή η Κυβέρνηση έχει
ξεκινήσει έναν πολύ µεγάλο αγώνα να αλλάξει αυτή την εικόνα.
Οι ΖΕΠ είναι ένα βήµα προς αυτή την κατεύθυνση. Ήταν κάτι που
η χώρα µας όφειλε να κάνει, να ολοκληρώσει. Στη χώρα πρέπει
να υπάρχουν κανόνες και θα πρέπει να πάρουµε µια µεγάλη από-
φαση, αυτοί οι κανόνες να τηρούνται απ’ όλους µας. Και σε αυτό
το σηµείο είµαστε αποφασισµένοι να επιµείνουµε.

Οι ΖΕΠ, λοιπόν, φέρνουν κάποιους κανόνες µε στόχο να προ-
στατεύσουν την ορνιθοπανίδα, αλλά, προς Θεού, κανόνες που
δεν θα εκτελούν –και θα συµφωνήσω µαζί σας- την ανάπτυξη,
την υγιή επιχειρηµατικότητα που σέβεται τους κανόνες, αλλά και
το περιβάλλον. Γι’ αυτό, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι οι ΖΕΠ δεν
σηµαίνουν απαγόρευση της ανάπτυξης.

Στο πρώτο και κύριο βασικό ερώτηµα, το οποίο τώρα καταθέ-
σατε, πιστεύω πως µια σειρά από στοιχεία τα είπα στην πρώτη
µου τοποθέτηση.

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Είµαστε σε αυτή τη θέση, αγαπητέ
συνάδελφε, για να δίνουµε λύσεις. Και θέλω να σας διαβεβαι-
ώσω ότι είµαστε εδώ. Και θέλω αυτό το µήνυµα να το στείλουµε
και στους κατοίκους της Θάσου, ότι είµαστε εδώ για να προ-
στατεύσουµε το περιβάλλον, αλλά και να δώσουµε δυνατές ανά-
σες στην αναπτυξιακή πορεία όχι µόνο της χώρας συνολικά,
αλλά και των τοπικών κοινωνιών, που, σε αυτήν την περίοδο κρί-
σης, έχουν τα δικά τους αδιέξοδα, έχουν τα δικά τους προβλή-
µατα, µετρούν τις δυνάµεις τους και προσπαθούν, πράγµατι, και
ετοιµάζονται να δώσουν τις µάχες του µέλλοντος, οι οποίες σί-
γουρα θα είναι πολύ πιο δύσκολες.

Γιατί για εµάς περιβάλλον και ανάπτυξη δεν είναι όροι ασύµ-
βατοι. Και θα είµαστε εδώ, για να παρατηρούµε τις εξελίξεις και
αν χρειάζεται θα είµαστε εµείς οι οποίοι θα επεµβαίνουµε σε
αυτές, είτε όταν αυτός ο στόχος δεν τηρείται στο σύνολό του
είτε όταν προκύπτει µη ισόρροπη προώθησή του.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. Είναι πολύ ευχάριστο ότι ως Συµπολίτευση και οι
δύο σας, µε αφορµή τη Θάσο, συµφωνήσατε για την προστασία
περιβάλλοντος και οικονοµίας, πουλιά, µελίσσια, δέντρα, µάρ-
µαρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Τροποποίηση
της νοµοθεσίας για την εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών
και άλλων προϊόντων και τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής
∆ιαχείρισης Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.)
και άλλες διατάξεις», ως διενεµήθη.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο ως διενεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία, ως διενεµήθη.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Τροποποίηση της νοµοθεσίας για
την εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και άλλων
προϊόντων και τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης
Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου ως διενεµήθη, και έχει
ως εξής:

«Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την εναλλακτική
διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων και τον
Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και
Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1

Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2.1. του άρθρου 6 του
ν. 2939/2001 (ΦΕΚ 179 Α') αντικαθίσταται ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας και του αρµόδιου Υπουργού, που εκδίδεται ύστερα
από εισήγηση του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π, καθίστανται υποχρεωτικά τα
πρότυπα διαχείρισης συσκευασιών τα οποία έχουν εγκριθεί από
τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης (ΕΛΟΤ) και αναφέρονται
στις απαιτήσεις του άρθρου αυτού.»

Άρθρο 2

1. H παράγραφος Β περίπτωση 2.β) του άρθρου 7 του ν.
2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Όροι συµµετοχής στο σύστηµα:
Οι διαχειριστές συσκευασιών, εφόσον δεν προβαίνουν στην

οργάνωση συστήµατος ατοµικής εναλλακτικής διαχείρισης µε
εφαρµογή συστήµατος εγγυοδοσίας σύµφωνα µε τους όρους
που αναφέρονται στην περίπτωση 1, συµµετέχουν υποχρεωτικά
σε συστήµατα συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης, τα οποία
έχουν λάβει τη σχετική έγκριση από τον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.. Νέα συ-
στήµατα, ατοµικά ή συλλογικά, µπορεί να οργανωθούν υπό την
προϋπόθεση ότι οι ενδιαφερόµενοι διαχειριστές είναι ενταγµέ-
νοι, µέχρι την έγκριση των νέων αυτών συστηµάτων σε ήδη λει-
τουργούντα συστήµατα.

Η συµµετοχή στα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης:
αα) συνοδεύεται από την καταβολή στο σύστηµα εκ µέρους

του ενδιαφερόµενου διαχειριστή χρηµατικής εισφοράς, η οποία
προορίζεται αποκλειστικά, όπως και τα άλλα έσοδα του συστή-
µατος, για την κάλυψη του κόστους της εναλλακτικής διαχείρι-
σης, καθώς και του ποσοστού επί της εν λόγω εισφοράς που
αποδίδεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. σύµφωνα µε το εδάφιο ια' της
παραγράφου 8 του άρθρου 24.

ββ) παρέχει το δικαίωµα στον συµµετέχοντα διαχειριστή να
επισηµαίνει τις συσκευασίες µε την ένδειξη που περιγράφεται
στη σύµβαση προσχώρησης, ως απόδειξη της συµµετοχής του
στο σύστηµα και

γγ) απαλλάσσει τους συµβαλλόµενους διαχειριστές από την
ευθύνη εκπλήρωσης των υποχρεώσεων που περιγράφονται στο

άρθρο 12.»
2. Στο τέλος της παραγράφου Γ του άρθρου 7 του ν.

2939/2001 προστίθεται εδάφιο, το οποίο έχει ως εξής: «Αν ανα-
κληθεί η έγκριση ενός συστήµατος από τον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. ή αν
λυθεί το νοµικό πρόσωπο ενός συστήµατος, το ποσό που απο-
µένει, ύστερα από την εξόφληση των οφειλών του συστήµατος
προς τρίτους, περιέρχεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π, ο οποίος υπο-
χρεούται να το αποδώσει σε υφιστάµενα ή νέα συστήµατα εναλ-
λακτικής διαχείρισης συσκευασιών. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται
ο τρόπος κατανοµής του ποσού αυτού µεταξύ των υφιστάµενων
και νέων συστηµάτων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

3. Μετά την παράγραφο ∆ του άρθρου 7 του ν. 2939/ 2001
προστίθενται παράγραφοι Ε και ΣΤ ως εξής:

«Ε. Κατά τη διάρκεια ισχύος της εξαετούς έγκρισης συστή-
µατος ατοµικής ή συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης και µε
την επιφύλαξη των προβλεποµένων στο άρθρο 9 παρ. 4, ο
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. µπορεί να τροποποιήσει τους όρους έγκρισης του
συστήµατος. Προς τούτο ο Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. απαιτεί υποβολή τρο-
ποποιηµένου φακέλου από το σύστηµα.

ΣΤ. Ο Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. τηρεί µητρώο διαχειριστών συσκευασιών,
στο οποίο καταχωρίζονται υποχρεωτικά όλοι οι διαχειριστές συ-
σκευασιών. Η εγγραφή των διαχειριστών στο µητρώο είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση για τη νόµιµη άσκηση της δραστηριότητάς
τους και για τη συµµετοχή τους σε δηµόσιους διαγωνισµούς. Με
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής, καθορίζονται η διαδικασία εγγραφής στο µητρώο,
τα στοιχεία που απαιτούνται για την καταχώριση των διαχειρι-
στών στο µητρώο, καθώς και ο τρόπος κατάρτισης και τήρησης
αυτού.»

Άρθρο 3

Το άρθρο 9 του ν. 2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Κάθε τρία χρόνια από τη χορήγηση της έγκρισης του συ-

στήµατος εναλλακτικής διαχείρισης διενεργείται έλεγχος από
τον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. ύστερα από αίτηση του συστήµατος εναλλα-
κτικής διαχείρισης ή αυτεπαγγέλτως, προκειµένου να διαπιστω-
θεί ότι κατά το χρονικό αυτό διάστηµα εφαρµόζονται οι µέθοδοι
εναλλακτικής διαχείρισης και επιτυγχάνονται οι στόχοι της σύµ-
φωνα µε τις απαιτήσεις του άρθρου 7.

Αν από τον έλεγχο διαπιστωθεί ότι εφαρµόζονται οι µέθοδοι
εναλλακτικής διαχείρισης και επιτυγχάνονται οι στόχοι, ο
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. εκδίδει το Πιστοποιητικό Εναλλακτικής ∆ιαχείρι-
σης (Π.Ε.∆.) για το συγκεκριµένο σύστηµα στο όνοµα του συ-
στήµατος εναλλακτικής διαχείρισης.

2. Το Π.Ε.∆. χορηγείται εφόσον το σύστηµα εναλλακτικής δια-
χείρισης:

α) Αποδεικνύει µε βάση τα στοιχεία που του ζητά ο
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., ότι εκπλήρωσε τις υποχρεώσεις εναλλακτικής
διαχείρισης για την προηγούµενη τριετία σύµφωνα µε τους
όρους που προσδιορίζονται στην έγκριση του συστήµατος που
χορηγήθηκε.

β) Καταβάλλει ανταποδοτικό τέλος, ανερχόµενο σε 5.000
ευρώ για τα ατοµικά συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης,
10.000 ευρώ για τα συλλογικά συστήµατα εναλλακτικής διαχεί-
ρισης και 3.000 ευρώ για τα συλλογικά συστήµατα εναλλακτικής
διαχείρισης εµβέλειας µικρότερης της πανελλαδικής. Τα ως άνω
ποσά µπορούν να αναπροσαρµόζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής ύστερα από εισήγηση του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π..

3. Αν ο Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. διαπιστώσει ότι δεν πληρούνται οι υπο-
χρεώσεις εναλλακτικής διαχείρισης ή ότι δεν τηρούνται οι όροι
της έγκρισης που χορηγήθηκε, µπορεί να θέσει ειδικούς όρους
για την έκδοση του Π.Ε.∆. µε προθεσµία συµµόρφωσης µε αυ-
τούς ή και να επιβάλλει χρηµατικό πρόστιµο σύµφωνα µε το
άρθρο 20.

Εάν το σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης επί δύο φορές δεν
κρίνεται επαρκές ή δεν συµµορφώνεται µε τους τιθέµενους ειδι-
κούς όρους, ο Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. έχει τη δυνατότητα:
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α) στην περίπτωση συστήµατος ατοµικής εναλλακτικής δια-
χείρισης να ανακαλεί την έγκριση του συστήµατος αυτού και να
υποχρεώνει τον διαχειριστή να συµµετάσχει σε εγκεκριµένο σύ-
στηµα συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης που αφορά τον
κλάδο του,

β) στην περίπτωση συστήµατος συλλογικής εναλλακτικής δια-
χείρισης να προβαίνει σε αναθεώρηση των όρων ή σε ανάκληση
της έγκρισης του συστήµατος αυτού.

4. Οι αιτήσεις και τα σχετικά συνοδευτικά στοιχεία για την έκ-
δοση του Π.Ε.∆. κατατίθενται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. κάθε τρία χρό-
νια, από τη χορήγηση της έγκρισης του συστήµατος εναλ-
λακτικής διαχείρισης, από την 1η Ιανουαρίου µέχρι την 31η Ια-
νουαρίου. Μέσα σε έξι µήνες από την υποβολή όλων των αιτού-
µενων από τον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. στοιχείων χορηγείται το Π.Ε.∆.. Τα
συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης στα οποία χορηγήθηκε
Π.Ε.∆. αναγράφονται στον κατάλογο του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. που
προβλέπεται στο άρθρο 13.»

Άρθρο 4

Η παράγραφος 2 του άρθρου 16 του ν. 2939/2001 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας και του συναρµόδιου Υπουργού, που εκδίδεται
ύστερα από εισήγηση του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., καθίστανται υποχρε-
ωτικά τα πρότυπα διαχείρισης των άλλων προϊόντων τα οποία
έχουν εγκριθεί από τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης
(ΕΛΟΤ).»

Άρθρο 5

1. H παράγραφος 3 του άρθρου 17 του ν. 2939/2001 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Οι δηµόσιες υπηρεσίες, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, επιχειρήσεις και οργανισµοί οργανώνουν τη συλλογή των
αποβλήτων των άλλων προϊόντων που προέρχονται από τη δρα-
στηριότητά τους σε συνεργασία µε τα εγκεκριµένα συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης των αποβλήτων των άλλων προϊό-
ντων.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 17 του ν. 2939/2001 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του
διοικητικού συµβουλίου του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., καθορίζονται οι ει-
δικότεροι όροι και προϋποθέσεις, και κάθε σχετικό θέµα για την
εναλλακτική διαχείριση των άλλων προϊόντων και για την έκδοση
του πιστοποιητικού εναλλακτικής διαχείρισης στα αντίστοιχα συ-
στήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, όπως οι ποσοτικοί στόχοι
συλλογής, το πρόγραµµα και η οργάνωση των εργασιών της
εναλλακτικής διαχείρισης, η οργάνωση των συστηµάτων εναλ-
λακτικής διαχείρισης, οι όροι συµµετοχής σε αυτά, οι τεχνικές
προδιαγραφές και προγράµµατα, οι µέθοδοι που θα χρησιµοποι-
ούν, καθώς και οι προϋποθέσεις έγκρισής τους από τον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π..»

3. Μετά την παράγραφο 6 του άρθρου 17 του ν. 2939/ 2001
προστίθενται παράγραφοι 7, 8 και 9 ως εξής:

«7. Η χρηµατική εισφορά που καταβάλλουν σε σύστηµα συλ-
λογικής εναλλακτικής διαχείρισης οι συµµετέχοντες διαχειριστές
άλλων προϊόντων, προορίζεται αποκλειστικά, όπως και τα άλλα
έσοδα του συστήµατος, για την κάλυψη του κόστους της εναλ-
λακτικής διαχείρισης, καθώς και του ποσοστού επί της εν λόγω
εισφοράς που αποδίδεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. σύµφωνα µε το
εδάφιο ια' της παραγράφου 8 του άρθρου 24.»

8. Αν ανακληθεί η έγκριση ενός συστήµατος από τον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. ή αν λυθεί το νοµικό πρόσωπο ενός συστήµατος,
το ποσό που αποµένει, µετά την εξόφληση των οφειλών του συ-
στήµατος προς τρίτους, περιέρχεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. ο
οποίος υποχρεούται να το αποδώσει σε υφιστάµενα ή νέα συ-
στήµατα εναλλακτικής διαχείρισης του ιδίου προϊόντος. Με από-

φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής καθορίζονται τα κριτήρια και ο τρόπος κατανοµής του
ποσού αυτού µεταξύ των υφιστάµενων και νέων συστηµάτων,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

9. Ο Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. τηρεί µητρώο παραγωγών, στο οποίο κα-
ταχωρίζονται υποχρεωτικά όλοι οι παραγωγοί των άλλων προϊό-
ντων. Η εγγραφή των παραγωγών στο µητρώο είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για τη νόµιµη άσκηση της δραστηριότητάς τους και
για τη συµµετοχή τους σε δηµόσιους διαγωνισµούς. Με από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, καθορίζονται η διαδικασία εγγραφής στο µητρώο, τα
στοιχεία που απαιτούνται για την καταχώριση των παραγωγών
στο µητρώο, καθώς και ο τρόπος κατάρτισης και τήρησης
αυτού.»

Άρθρο 6

Η παρ. 1 του τµήµατος Γ «∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΕΣ ΚΥΡΩΣΕΙΣ» του άρ-
θρου 20 του ν. 2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, που παραβαίνουν τις διατά-
ξεις του νόµου αυτού και ειδικότερα των άρθρων 6, 7, 8, 9, 11,
12, 16 και 17 και των κανονιστικών πράξεων που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότησή τους, επιβάλλονται ανεξάρτητα από αστική ή ποι-
νική ευθύνη τους ως διοικητικές κυρώσεις διαζευκτικά ή σωρευ-
τικά πρόστιµο από χίλια (1.000) έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
ευρώ ή προσωρινή διακοπή λειτουργίας της συγκεκριµένης δρα-
στηριότητας από πέντε ηµέρες έως τριάντα ηµέρες, ανάλογα µε
τη σοβαρότητα της παράβασης, την υποτροπή και το όφελος του
παραβάτη, ως εξής:

α. από τον Γενικό Γραµµατέα Περιφέρειας εφόσον το προτει-
νόµενο συνολικό πρόστιµο ανέρχεται µέχρι εκατόν πενήντα χι-
λιάδες (150.000) ευρώ και η προτεινόµενη διακοπή λειτουργίας
µέχρι πέντε ηµέρες και

β. από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής όταν το προτεινόµενο συνολικό πρόστιµο υπερβαίνει
τις εκατόν πενήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ και η προτεινόµενη
διακοπή λειτουργίας υπερβαίνει τις πέντε ηµέρες.

Οι ως άνω κυρώσεις επιβάλλονται ύστερα από αιτιολογηµένη
εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. και
προηγούµενη ακρόαση του ενδιαφερόµενου.»

Άρθρο 7

1. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α' της παραγράφου 3
του άρθρου 24 του ν. 2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

« - την υποχρεωτική εφαρµογή των προτύπων που έχουν εγκρι-
θεί από τον ΕΛΟΤ για τη διαχείριση των συσκευασιών και άλλων
προϊόντων κατ’ εφαρµογή των άρθρων 6 και 16,».

2. Η περίπτωση η' της παραγράφου 3 του άρθρου 24 του ν.
2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«η) Εκπονεί ή αναθέτει µελέτες και χρηµατοδοτεί έρευνες που
εξυπηρετούν το σκοπό του. Ειδικότερα για την ανάθεση µελετών
ισχύουν οι διατάξεις του ν. 3316/ 2005 (ΦΕΚ 42 Α'), όπως εκά-
στοτε ισχύουν.»

3. Πριν από το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης θ' της πα-
ραγράφου 3 του άρθρου 24 του ν. 2939/2001 προστίθενται τα
ακόλουθα εδάφια:

« - στα οικονοµικά στοιχεία της λειτουργίας των συστηµάτων
εναλλακτικής διαχείρισης,

- στα τεχνικά στοιχεία και σε κάθε άλλο στοιχείο αναφορικά µε
τη λειτουργία των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης, καθώς
και».

4. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 24 του
ν. 2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το διοικητικό συµβούλιο του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. συγκροτείται από
εκπροσώπους του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, αιρετούς εκ-
προσώπους των Ο.Τ.Α., εκπροσώπους συλλογικών φορέων, πε-
ριβαλλοντικών οργανώσεων και οργανώσεων των καταναλωτών.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ορίζεται η αποζηµίωση
των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε τις διατά-
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ξεις του άρθρου 17 του ν. 3205/2003 (ΦΕΚ 297 Α'), όπως κάθε
φορά ισχύουν.»

5. Η παράγραφος 6 του άρθρου 24 του ν. 2939/2001 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Οι αποδοχές του Γενικού ∆ιευθυντή και του προσω-
πικού του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., πλην αυτού που υπηρετεί στον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. µε απόσπαση, καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής. Στο προσωπικό του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. κατα-
βάλλονται εκτός έδρας αποζηµιώσεις και οδοιπορικά έξοδα,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2685/1999 (ΦΕΚ 35 Α'), όπως
κάθε φορά ισχύουν. Oι υπάλληλοι που αποσπώνται στον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και τους άλλους φορείς του δηµόσιου τοµέα
δικαιούνται τις αποδοχές και γενικά τις κάθε φύσεως απολαβές
που θα ελάµβαναν εάν παρέµεναν στην οργανική τους θέση, το
σύνολο δε των απολαβών και αµοιβών αυτών βαρύνουν τον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π..»

6. Τα δύο τελευταία εδάφια της παραγράφου 7 του άρθρου
24 του ν. 2939/2001 αντικαθίστανται ως εξής:

«Οι θέσεις του προσωπικού του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π επιτρέπεται να
καλύπτονται και µε απόσπαση ή µεταφορά προσωπικού που υπη-
ρετεί µε κάθε είδους σχέση εργασίας, στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και σε άλλους φορείς
του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός επανοριοθετήθηκε µε το
άρθρο 51 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α'), ύστερα από απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής και του αρµόδιου Υπουργού. Κατά τα λοιπά, η διαδικασία
απόσπασης ή µεταφοράς του προσωπικού, κατά την αρχική στε-
λέχωση του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες γενικές και ειδικές
διατάξεις, χωρίς να απαιτείται γνώµη υπηρεσιακού ή άλλου συµ-
βουλίου της υπηρεσίας από την οποία αποσπάται ή µεταφέρε-
ται ο υπάλληλος.

Η διάρκεια της απόσπασης των υπαλλήλων που προέρχονται
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής και από άλλους φορείς του δηµόσιου τοµέα µπορεί να ορί-
ζεται µέχρι τρία έτη και δύναται να παρατείνεται για ίσο χρονικό
διάστηµα µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και του αρµόδιου Υπουργού, ύστερα από
σχετική αίτηση του υπαλλήλου και µε σύµφωνη γνώµη του διοι-
κητικού συµβουλίου του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.. Η σχέση εργασίας των
υπαλλήλων µε σχέση δηµοσίου δικαίου που µεταφέρονται στον
Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. κατά τα ανωτέρω δεν λύεται παρά µόνο για τους
ίδιους λόγους που λύεται η υπαλληλική σχέση των δηµοσίων
υπαλλήλων. Σε περίπτωση διάλυσης του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π., το προ-
σωπικό που προέρχεται από απόσπαση ή µεταφορά επανέρχεται
αυτοδικαίως στον φορέα προέλευσής του, µε πλήρη αναγνώριση
της προϋπηρεσίας του στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.. Ο Κανονισµός προ-
σωπικού του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. καταρτίζεται από το διοικητικό συµ-
βούλιο του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. και εγκρίνεται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Σε περίπτωση µεταφοράς προσωπικού κατά τα ανωτέρω
έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των τριών πρώτων εδαφίων της
παρ. 3 του άρθρου 20 του ν. 2515/1997.»

7. Μετά την περίπτωση ι' της παραγράφου 8 του άρθρου 24
του ν. 2939/2001 προστίθενται οι ακόλουθες διατάξεις:

«ια. Ποσοστό 2% επί των ετήσιων χρηµατικών εισφορών του
προηγούµενου έτους που καταβάλλουν οι υπόχρεοι προς τα συ-
στήµατα συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων συ-
σκευασιών και άλλων προϊόντων. Συστήµατα εναλλακτικής
διαχείρισης, στα οποία συµπεριλαµβάνονται και τα ατοµικά συ-
στήµατα, που δεν προβλέπουν χρηµατικές εισφορές από τους
υπόχρεους, αποδίδουν στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. πόσο ίσο µε:

αα) είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ, όταν το πεδίο εφαρµογής
του συστήµατος καλύπτει περισσότερες από µία περιφέρειες,

ββ) πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ, όταν το πεδίο εφαρµογής του
συστήµατος περιορίζεται σε µία περιφέρεια.

Το πιο πάνω ποσό αποδίδεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. σε δύο ισό-

ποσες δόσεις καταβλητέες το πρώτο δεκαήµερο του κάθε ηµε-
ρολογιακού εξαµήνου και µπορεί να αυξοµειώνεται µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής. Το ποσό αυτό αποδίδεται στον Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. από την 1η
Ιανουαρίου 2011.»

8. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 11.2 του άρθρου 24 του
ν. 2939/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«Για τη στελέχωση του Γραφείου Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης
Συσκευασιών και άλλων προϊόντων συνιστώνται µία θέση του
κλάδου ΤΕ ∆ιοικητικού – Λογιστικού και τέσσερις θέσεις του κλά-
δου ΠΕ σε επιστηµονικά πεδία συναφή προς τα θέµατα που ρυθ-
µίζει ο παρών νόµος.»

Άρθρο 8

Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 2 του π.δ. 99/2008 (ΦΕΚ
154 Α') αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Το διοικητικό συµβούλιο του Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π. είναι εννεαµε-
λές, αποτελείται από τον Πρόεδρο και οκτώ τακτικά µέλη και συ-
γκροτείται µε απόφαση τoυ Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Ο Πρόεδρος και δύο τακτικά
µέλη ορίζονται, µε τους αναπληρωτές τους, µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
Ένα µέλος και ο αναπληρωτής του ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης και ένα µέλος και ο αναπληρωτής του ορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας. Ένα µέλος προτείνεται από την Κεντρική Ένωση
∆ήµων και Κοινοτήτων (Κ.Ε.∆.Κ.Ε.), ένα από την Κεντρική Ένωση
Επιµελητηρίων, ένα από κοινού, οµόφωνα ή µε σχετική πλειοψη-
φία από τις περιβαλλοντικές Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις
(Μ.Κ.Ο.) και ένα από το Εθνικό Συµβούλιο Καταναλωτών και Αγο-
ράς (Ε.Σ.Κ.Α.), µε τους αναπληρωτές τους.

2. Τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου πρέπει να έχουν γνώ-
σεις και εµπειρία σε θέµατα περιβάλλοντος ή εναλλακτικής δια-
χείρισης προϊόντων.

Οι φορείς που εκπροσωπούνται στο διοικητικό συµβούλιο υπο-
χρεούνται εντός τριάντα (30) ηµερών από τη σχετική έγγραφη
πρόσκληση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής να υποδείξουν τους εκπροσώπους τους µε τους
αναπληρωτές τους. Αν η προθεσµία αυτή παρέλθει άπρακτη και
δεν έχουν υποδειχθεί εκπρόσωποι των φορέων, το διοικητικό
συµβούλιο συγκροτείται από τα λοιπά µέλη µέχρι την υπόδειξη
και το διορισµό των υπό κρίση εκπροσώπων. Αν παρέλθει προ-
θεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών χωρίς κάποιος φορέας που εκ-
προσωπείται στο διοικητικό συµβούλιο να έχει υποδείξει τον
εκπρόσωπό του, τότε ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί µε απόφασή του να ορίσει αυτός το
µέλος του διοικητικού συµβουλίου.»

Άρθρο 9

1. Η ετήσια εισφορά των δήµων και κοινοτήτων, προς τους Φο-
ρείς ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (Φο.∆.Σ.Α.), που προβλέ-
πονται στο άρθρο 12 παρ.2 του ν. 1650/1986, όπως τροπο-
ποιήθηκε µε το άρθρο 30 του ν.3536/2007 (ΦΕΚ 42 Α') και την
παράγραφο 2 του άρθρου 7 της κ.υ.α. 50910/2727/2003 (ΦΕΚ
1909 Β'), καθορίζεται µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
των Φο.∆.Σ.Α., µε βάση το κόστος των παρεχόµενων προς τους
δήµους και κοινότητες υπηρεσιών, ήτοι ευρώ ανά τόννο, και ανά-
λογα µε τις ποσότητες στερεών αποβλήτων που αντιστοιχούν σε
κάθε δήµο ή κοινότητα, συµπεριλαµβανοµένων και των αντίστοι-
χων υπολειµµάτων τους από τα Κέντρα ∆ιαλογής Ανακυκλώσι-
µων Υλικών (Κ.∆.Α.Υ.). Η ετήσια εισφορά των δήµων και
κοινοτήτων, καταβάλλεται σε τέσσερις ισόποσες τριµηνιαίες δό-
σεις. Η πληρωµή κάθε τριµηνιαίας δόσης γίνεται εντός του πρώ-
του δεκαηµέρου του αντίστοιχου τριµήνου. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 5 της υπ’ αριθ. 2527/
7.1.2009 απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων Έργων και Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης (ΦΕΚ 83 Β'), εκτός από εκείνες που καταργούνται µε
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το άρθρο 10.
2. Σε περίπτωση καθυστέρησης καταβολής από δήµο ή κοινό-

τητα τριµηνιαίας δόσης της ετήσιας εισφοράς προς τον οικείο
Φο.∆.Σ.Α. πέραν του ενός µηνός, το οφειλόµενο ποσό παρακρα-
τείται υποχρεωτικά από τη ∆.Ε.Η. Α.Ε., από τα έσοδα του ενιαίου
ανταποδοτικού τέλους καθαριότητας και φωτισµού που αναλο-
γούν στον οφειλέτη δήµο ή κοινότητα, κατόπιν αποστολής στη
∆.Ε.Η. Α.Ε. σχετικού αιτήµατος του οικείου Φο.∆.Σ.Α., συνοδευ-
όµενου από την αντίστοιχη απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβου-
λίου, και αποδίδεται σε αυτόν.

Άρθρο 10
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου:
1. Καταργούνται:
α) η παρ. 3 του άρθρου 6 και η παρ. 1 του άρθρου 16 του ν.

2939/2001 (ΦΕΚ 179 Α'),
β) η παρ. 4 του άρθρου 40 του ν. 3801/2009 (ΦΕΚ 163 Α'),
γ) το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 και η παρ. 5 του άρθρου 5

της κ.υ.α. 2527/7.1.2009 (ΦΕΚ 83 Α').
2. ∆εν εφαρµόζεται η παρ. 6 του άρθρου 23 του ν. 3536/2007

(ΦΕΚ 42 Α') για τους Φο.∆.Σ.Α. µε νοµική µορφή Συνδέσµων
∆ήµων και Κοινοτήτων.

Άρθρο 11

Στο τέλος της παραγράφου 10 του άρθρου 5 του ν. 2229/1994
(ΦΕΚ 138 Α'/ 31.8.1994), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του
δεύτερου άρθρου του ν. 2261/1994 (ΦΕΚ 205 Α'), προστίθεται
νέο εδάφιο ως εξής:

«∆ηµόσιοι υπάλληλοι και λειτουργοί επιτρέπεται να διορίζο-
νται ως πρόεδροι, αντιπρόεδροι και µέλη ∆ιοικητικού Συµβου-
λίου των ως άνω εταιρειών. Επιτρέπεται επίσης να διορίζονται
ως διοικητές, υποδιοικητές, διευθύνοντες σύµβουλοι, γενικοί δι-
ευθυντές, αναπληρωτές και βοηθοί γενικών διευθυντών των εται-
ρειών αυτών, εφόσον διαθέτουν τα προβλεπόµενα από τους
οικείους κανονισµούς προσόντα ή, αν δεν υφίσταται σχετική πρό-
βλεψη, προσόντα συναφή προς τα ανατιθέµενα σε αυτούς κα-
θήκοντα, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των διατάξεων της
παραγράφου 18 του άρθρου 32 του ν. 2190/ 1994 (ΦΕΚ 28 Α').»

Άρθρο 12

Προστίθεται παράγραφος 5 στο άρθρο 6 του ν. 3252/ 2004
«Σύσταση Ένωσης Νοσηλευτών - Νοσηλευτριών Ελλάδος (ΕΝΕ)
και άλλες διατάξεις» ως εξής:

«5. Ο χρόνος διεξαγωγής των εκλογών για ανάδειξη νέων αντι-
προσώπων και οργάνων ∆ιοίκησης της ΕΝΕ αναβάλλεται για
οκτώ µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος, προκειµένου να
υπάρξει αντιστοιχία µε το νέο διοικητικό χάρτη της χώρας.»

Άρθρο 13

Η περίπτωση γ' της παραγράφου 2 του άρθρου 13 του ν.
3848/2010 (ΦΕΚ 71 Α') αντικαθίσταται ως εξής: «γ) Τίτλος ∆ιδα-
σκαλείου Εκπαίδευσης: 3 µονάδες.»

Άρθρο 14
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως".

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προε-
δρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς
την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής: «Μέτρα για τη βελτίωση της ενεργειακής
απόδοσης κατά την τελική χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες και
άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο του ιστορικού Ληξουρίου, του µο-
ναδικού της Κεφαλονιάς µας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Θωµάς Ροµπό-
πουλος, για οκτώ λεπτά.

ΘΩΜΑΣ ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε τα άρθρα

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής «Μέτρα για τη βελτίωση της ενεργεια-
κής απόδοσης κατά την τελική χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες
και άλλες διατάξεις». Με αυτό το σχέδιο νόµου µεταφέρεται στο
ελληνικό ∆ίκαιο η Οδηγία 2006/32 του Ευρωκοινοβουλίου.

Στο άρθρο 1 καθορίζεται ότι ο σκοπός του νόµου είναι η βελ-
τίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση ενέρ-
γειας και η ανάπτυξη αγοράς ενεργειακών υπηρεσιών µέσω
κατάλληλων θεσµικών, νοµικών και χρηµατοοικονοµικών συνθη-
κών, αλλά και ενδεικτικών στόχων.

Στο άρθρο 2 προσδιορίζεται το πεδίο εφαρµογής και συγκε-
κριµένα, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, ο νέος νόµος εφαρµό-
ζεται στους παρόχους ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων
βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης, στους διανοµείς ενέργειας,
στους διαχειριστές δικτύων διανοµής και στις επιχειρήσεις λια-
νικής πώλησης ενέργειας, αλλά και στους τελικούς καταναλω-
τές και στις ένοπλες δυνάµεις.

Στην παράγραφο 2 εξαιρούνται οι επιχειρήσεις που εµπίπτουν
στην εµπορία δικαιωµάτων εκποµπών του φαινοµένου του θερ-
µοκηπίου.

Στο άρθρο 3, δίνονται οι βασικοί ορισµοί και ορίζονται οι έν-
νοιες όπως: ενεργειακή απόδοση, βελτίωση της ενεργειακής
απόδοσης, εξοικονόµηση ενέργειας, ενεργειακή υπηρεσία, µη-
χανισµοί βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης, προγράµµατα
βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης, µέτρα βελτίωσης της
ενεργειακής απόδοσης, επιχείρηση ενεργειακών υπηρεσιών,
σύµβαση ενεργειακής απόδοσης, χρηµατοδότηση από τρίτους
κ.τ.λ..

Κεφάλαιο Β στόχοι και µέσα εξοικονόµησης ενέργειας.
Στο άρθρο 4 παράγραφος 1, θεσπίζεται εθνικός ενδεικτικός

στόχος εξοικονόµησης ενέργειας 9% για το 2016 µε την ανά-
δειξη ενεργειακών υπηρεσιών και άλλα µέτρα βελτίωσης της
ενεργειακής απόδοσης.

Στην παράγραφο 2 προβλέπεται ότι µε απόφαση του Υπουρ-
γού ΠΕΚΑ θα καθοριστεί το ενεργειακό περιεχόµενο των καυσί-
µων για την τελική χρήση, το γενικό πλαίσιο για τη µέτρηση και
την επαλήθευση της εξοικονόµησης ενέργειας και ο ενδεικτικός
κατάλογος επιλέξιµων µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής από-
δοσης.

Στο άρθρο 5 σύµφωνα µε την παράγραφο 1, αναφέρεται η µε-
θοδολογία υπολογισµού του εθνικού ενδεικτικού στόχου εξοικο-
νόµησης ενέργειας και ορίζεται µέση ετήσια τελική ενεργειακή
κατανάλωση αναφοράς, που είναι ο µέσος όρος της πενταετίας
2001-2005.

Ειδικότερα στην παράγραφο 2, αναφέρεται ότι ο εθνικός εν-
δεικτικός στόχος θα είναι το αποτέλεσµα της ετήσιας εξοικονό-
µησης ενέργειας που επιτυγχάνεται σωρευτικά.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 µπορεί να λαµβάνεται υπ’ όψιν
η εξοικονόµηση ενέργειας που έχει προκύψει κατά την περίοδο
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ενός συγκεκριµένου έτους, µετά την έναρξη ισχύος του παρό-
ντος νόµου, η οποία είναι αποτέλεσµα της εφαρµογής µέτρων
βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης που έχουν ληφθεί σε
προηγούµενο έτος.

Σε κάθε περίπτωση, η εξοικονόµηση ενέργειας που επιτυγχά-
νεται πρέπει να είναι επαληθεύσιµη και µετρήσιµη ή εναλλακτικά
να υπολογίζεται βάσει εκτιµήσεων.

Στο άρθρο 6 είναι τα Σ∆ΕΑ, σχέδια δράσης ενεργειακής από-
δοσης και κίνητρα και άλλα µέτρα για τη βελτίωση της ενεργει-
ακής απόδοσης.

Η παράγραφος 1 υπογραµµίζει ότι για την επίτευξη του εθνι-
κού ενδεικτικού στόχου λαµβάνονται οικονοµικώς εφικτά, εύλογα
και αποδοτικά µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης στο
πλαίσιο υλοποίησης σχεδίων δράσης ενεργειακής απόδοσης, τα
οποία υποβάλλονται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Στις παραγράφους 2 και 3 ορίζονται τα περιεχόµενα των
Σ∆ΕΑ, τα χρονικά διαστήµατα και οι ηµεροµηνίες υποβολής τους
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Στα Σ∆ΕΑ περιλαµβάνονται η ανά-
λυση και η αξιολόγηση προηγούµενων Σ∆ΕΑ, η επίτευξη των
στόχων εξοικονόµησης ενέργειας, πρόσθετα µέτρα σε περί-
πτωση απόκλισης από το στόχο και αποτίµηση των µέτρων.

Στην παράγραφο 4, περιγράφεται ότι µε κοινή υπουργική από-
φαση του Υπουργών ΠΕΚΑ και Οικονοµίας θεσπίζονται χρηµα-
τοοικονοµικά µέσα ή και άλλα κίνητρα.

Στο άρθρο 7 ποιος έχει την ευθύνη επίβλεψης του εθνικού εν-
δεικτικού στόχου και των απαιτήσεων ενεργειακής απόδοσης;
Σύµφωνα µε την παράγραφο 1, το ΥΠΕΚΑ έχει το γενικό έλεγχο
και την ευθύνη επίβλεψης της υλοποίησης των ενεργειών για τον
εθνικό στόχο εξοικονόµησης ενέργειας.

Στην παράγραφο 2, ορίζεται ότι το ΠΕΚΑ δύναται να συνάπτει
συµβάσεις µε το ΚΑΠΕ και άλλους φορείς και οργανισµούς του
δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα για την εκπόνηση
µελετών, σχεδίων δράσης και εθνικών εκθέσεων, καθώς επίσης
και κατάλογο των δράσεων και υποχρεώσεων της χώρας που
απορρέουν από τον παρόντα νόµο.

Στο άρθρο 8, ενεργειακή απόδοση κατά την τελική χρήση στο
δηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Στην παράγραφο 1, ανα-
φέρεται ότι µε ΚΥΑ των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
ΠΕΚΑ ρυθµίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη σταδιακή
εφαρµογή συστήµατος ενέργειας διαχείρισης σε όλους τους ορ-
γανισµούς του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Επίσης, µε όµοια απόφαση θεσπίζονται µέτρα βελτίωσης και
τίθενται οι ελάχιστες απαιτήσεις ενεργειακής απόδοσης για τις
προµήθειες του δηµόσιου και των φορέων του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα. Όσες προµήθειες εξοπλισµού δεν συµφωνούν µε
τις προδιαγραφές και τα πρότυπα που εξειδικεύονται µε την ανω-
τέρω απόφαση, δεν θεωρούνται δηµόσια δαπάνη και δεν θα πλη-
ρώνονται.

Στην παράγραφο 2 εξειδικεύονται περαιτέρω τα µέτρα που
πρέπει να ληφθούν για τη µείωση της ενεργειακής κατανάλωσης
των κτηρίων του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
τα οποία θα καθοριστούν επίσης µε κοινή υπουργική απόφαση
των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και ΠΕΚΑ.

Στην παράγραφο 3 µε ΚΥΑ των Υπουργών Εσωτερικών, Οικο-
νοµίας και ΠΕΚΑ θεσπίζεται κανονισµός προµηθειών για τα οχή-
µατα όλων των κατηγοριών του δηµόσιου και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, ενώ µε ΚΥΑ των Υπουργών ΠΕΚΑ και Υποδο-
µών καταρτίζεται κατάλογος προδιαγραφών ενεργειακώς απο-
δοτικών οχηµάτων και ρυθµίζονται:

α) ποσόστωση καθαρών οχηµάτων, όπως ηλεκτρικά, υβριδικά,
φυσικού αερίου, βιοκαυσίµου, υδρογόνου στις δηµόσιες υπηρε-
σίες και οργανισµούς.

β) η διαδικασία αντικατάστασης των παλαιών µεσαίων και βα-
ρέων οχηµάτων του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, δηµόσιας χρήσης, ηλικίας άνω της δεκαετίας ή µετατρο-
πής των βενζινοκινητήρων τους σε κινητήρες υγραερίου ή φυσι-
κού αερίου. Η µετατροπή σε κινητήρα φυσικού αερίου είναι µια
οικονοµικά συµφέρουσα λύση που µπορεί να εξοικονοµήσει χρή-
µατα, αντί να κάνουµε νέες εισαγωγές οχηµάτων, και ταυτό-
χρονα πετυχαίνει µείωση της ρύπανσης και της κατανάλωσης,
δίνοντας επίσης και µια ώθηση, ώστε να δουλέψουν και τα ελλη-

νικά συνεργεία.
γ) η διαδικασία προµήθειας οχηµάτων µε βάση την ετικέτα οι-

κονοµίας καυσίµου ως κριτήριο επιλογής.
Στην παράγραφο 4 αναφέρεται ότι το δηµόσιο και οι φορείς

του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα υποχρεούνται στην ανταλλαγή
πληροφοριών µεταξύ τους σχετικά µε τις βέλτιστες πρακτικές
που εφαρµόζουν για τη βελτίωση της ενεργειακής τους απόδο-
σης µε συντονισµό του ΥΠΕΚΑ.

Κεφάλαιο Γ «προώθηση των ενεργειακών υπηρεσιών και της
ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση».

Στο άρθρο 9 στην παράγραφο 1, ορίζεται ότι οι διανοµείς
ενέργειας , οι διαχειριστές δικτύων διανοµείς και οι ΠΕΚΑ επι-
χειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας υποχρεούνται να παρέ-
χουν ανά έτος στο ΥΠΕΚΑ τις απαραίτητες συγκεντρωτικές
στατιστικές πληροφορίες, σχετικά µε τους τελικούς καταναλω-
τές τους, προκειµένου να σχεδιάζονται και να υλοποιούνται προ-
γράµµατα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.

Επίσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 2, οι διανοµείς ενέργειας
και οι διαχειριστές δικτύων διανοµής και οι επιχειρήσεις λιανικής
πώλησης ενέργειας, εκτός της παραγράφου 4, υποχρεούνται να
προσφέρουν στους τελικούς καταναλωτές τους, σε ανταγωνι-
στικές τιµές, ενεργειακές υπηρεσίες ή και ενεργειακούς ελέγ-
χους ή και µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.

Στην παράγραφο 3 καθορίζονται πρόστιµα για τους παραβά-
τες.

Στην παράγραφο 5 ορίζεται µε προεδρικό διάταγµα ότι δύνα-
ται να συσταθεί ταµείο για την επιδότηση προγραµµάτων και
άλλων µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.

Στο άρθρο 10 «Μητρώο και Κώδικας ∆εοντολογίας Επιχειρή-
σεων Ενεργειακών Υπηρεσιών», στην παράγραφο 1 συνιστάται
µητρώο επιχειρήσεων ενεργειακών υπηρεσιών. Στην παράγραφο
2, αναφέρεται ότι ο τρόπος οργάνωσης, η διαδικασία, τα κριτή-
ρια και τα απαραίτητα δικαιολογητικά για την καταχώρηση στις
µερίδες του µητρώου επιχειρήσεων ενεργειακών υπηρεσιών θα
οριστούν µε απόφαση του Υπουργείου ΠΕΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε ένα λεπτό,

κύριε Ροµπόπουλε.
ΘΩΜΑΣ ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Στο άρθρο 11 έχουµε τις εκούσιες

συµφωνίες.
Στο άρθρο12 έχουµε τη διαθεσιµότητα πληροφοριών.
Στο άρθρο 13 έχουµε τη ρύθµιση τιµολογίων και άλλες υπο-

χρεώσεις για την ενίσχυση της ενεργειακής αποδοτικότητας.
Στο άρθρο 14 έχουµε τους ενεργειακούς ελέγχους.
Στο άρθρο 15 έχουµε τους µετρητές και τους αναλυτικούς λο-

γαριασµούς για την κατανάλωση ενέργειας. Στο κεφάλαιο ∆’
είναι οι λοιπές διατάξεις.

Στο άρθρο 16 έχουµε τις συµβάσεις ενεργειακής απόδοσης.
Στο άρθρο 17 έχουµε τις εµπράγµατες ασφάλειες.
Και στο άρθρο 18 έχουµε τις πράσινες δηµόσιες συµβάσεις.
Το άρθρο 21 ρυθµίζει θέµατα γενικής γραµµατείας χωροτα-

ξίας και αστικού περιβάλλοντος.
Στο κεφάλαιο Ε' έχουµε τροποποιούµενες και καταργούµενες

διατάξεις.
Τα άρθρα 20 και 21 κάνουν αναφορά στις τροποποιούµενες

και καταργούµενες διατάξεις αντιστοίχως.
Και τέλος, στο άρθρο 22 ορίζεται η έναρξη ισχύος του παρό-

ντος νόµου.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Ροµπόπουλο από τη Συµπολίτευση.
Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, Βουλευτής Κο-

ζάνης, κ. Γεώργιος Κασαπίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Θα µιλήσω από τη θέση µου, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν θέλετε να µι-

λήσετε από το Βήµα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Θα µιλήσω από τη θέση µου, κύριε
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Πρόεδρε, γιατί έχουµε εξαντλήσει τις παρατηρήσεις στην Ολο-
µέλεια. Κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν ικανοποίη-
σαν τις παρατηρήσεις που κάναµε στην επιτροπή. Οπότε και για
την οικονοµία του χρόνου και για να περιοριστούµε επί της ου-
σίας, θα µιλήσω από τη θέση µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πολύ ωραία. Σας
ακούµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα η ψήφιση του συγκεκριµένου
σχεδίου νόµου και πλέον η χώρα µας αποκτά ένα θεσµικό πλαί-
σιο. Ολοκληρώνεται το υπάρχον που υπήρχε, µια κοινή υπουρ-
γική απόφαση. Ήδη έχουµε αργήσει προς την κατεύθυνση αυτή

Ωστόσο, είναι στο χέρι µας, πλέον, να επιταχύνουµε και εφό-
σον υπάρχει η σύµφωνη γνώµη της Πλειοψηφίας, τουλάχιστον
στην Αίθουσα, για τις προτεραιότητες που πρέπει να δώσουµε
στην κατεύθυνση της εξοικονόµησης ενέργειας, δεν µένει τώρα
στην ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, παρά να επισπεύ-
σει την έκδοση προεδρικών διαταγµάτων, αλλά και των άλλων
κανονιστικών διατάξεων, οι οποίες θα µπορούσαν να είχαν προ-
βλεφθεί, ως προς το χρονοδιάγραµµά τους στο παρόν σχέδιο
νόµου -το επισηµάναµε και αυτό, το λέµε και µια φορά ακόµα-
καθώς είναι θέµατα, τα οποία έπρεπε να είχαν ήδη ρυθµιστεί.

Και εµείς έχουµε ευθύνη. Και η παρούσα Κυβέρνηση έχει ευ-
θύνη. Όλοι µαζί ωστόσο, µπορούµε να συνεισφέρουµε εποικο-
δοµητικά και γόνιµα, για να κερδίσουµε το χαµένο χρόνο.

Θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, επί
του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου, πέραν των βελτιώσεων, που
έχει κάνει η κυρία Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω µια ιδιαιτερότητα που
κινείται στην κατεύθυνση που σας είπα, δηλαδή, να επιταχύνουµε
και να βοηθήσουµε την εφαρµογή των µέτρων αυτών, για την
εξοικονόµηση ενέργειας, που τόσο πολλή ανάγκη το έχουµε στη
χώρα µας, αλλά και για την τόνωση της οικονοµίας και της και-
νοτοµίας στην πατρίδα µας. Τι ακριβώς εννοώ;

Στο άρθρο 16 στην τελευταία παράγραφο, την 9, που έχει µε-
τατραπεί στην 8 –έχει διαγραφεί η παρ. 8, γιατί όντως υπήρχαν
κάποιες ασάφειες- που αναφέρεται στη σύµβαση του δηµοσίου,
των νοµικών προσώπων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα µε τις
επιχειρήσεις ενεργειακών υπηρεσιών, περιγράφει ότι πρέπει να
γίνει αυτή η σύµβαση.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσατε ή µπορείτε να λάβετε υπ’
όψιν κάποια κριτήρια, που αφορούν την καινοτοµία ή την ευρε-
σιτεχνία επιχειρήσεων –και γιατί όχι ελληνικών- πρωτίστως ελ-
ληνικών, ώστε να δοθεί ένα επιπλέον κίνητρο στους Έλληνες
επιχειρηµατίες, να επενδύσουν στην έρευνα στην πατρίδα µας,
εφόσον θα έχουν ένα πρόκριµα, δηλαδή, κάποια µόρια. ∆εν
ξέρω, πώς µπορούν να γίνουν αυτές οι συµβάσεις. Ή ένα κριτή-
ριο, για την υπογραφή αυτών των συµβάσεων, να είναι η πιστο-
ποίηση της διαδικασίας για την εξοικονόµηση ενέργειας, βάσει
µιας πατέντας την οποία θα επιδιώκουν πλέον οι Έλληνες επι-
χειρηµατίες, επενδύοντας έτσι χρήµατα στην έρευνα στην πα-
τρίδα µας.

Καταλαβαίνετε, αν µη τι άλλο, ότι η καινοτοµία είναι µοχλός
ανάπτυξης, είναι κλειδί για τη φυγή προς τα εµπρός της οικονο-
µίας, αλλά και των νέων επιστηµόνων, που ταλαιπωρούνται σή-
µερα από ανεργία.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα που θα µπορούσε να ανα-
φερθεί, είναι η περίπτωση της µετατροπής των βενζινοκινητή-
ρων, σε κινητήρες που δέχονται και ως καύσιµο και το υγραέριο
ή το φυσικό αέριο.

Αυτή τη διάταξη δεν γνωρίζω ποιος την έχει ανακαλύψει. Κάτι
όµως, παρόµοιο θα µπορούσε να είχε γίνει και σε άλλες συ-
σκευές ή και σε κατασκευές στην πατρίδα µας, που να είναι ελ-
ληνικότατες, αφού τους βοηθάµε, µέσω του θεσµικού πλαισίου,
να αποκτούν ένα πλεονέκτηµα.

Και γιατί όχι, σε αυτές οι συσκευές –και αν είναι από το εξω-
τερικό- να υπάρχει µια πρόβλεψη, µε πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου, του ΥΠΕΧΩ∆Ε ή του Οικονοµίας, να γίνεται συµπαραγωγή
αυτών των εξαρτηµάτων. ∆ιότι καταλαβαίνετε, ότι αν µπει στη
λογική ο Έλληνας να µετατρέψει τους κινητήρες του, από βενζι-
νοκινητήρες σε κινητήρες φυσικού αερίου, αυτό το εξάρτηµα θα

µπορούσε να δώσει θέσεις απασχόλησης και προστιθέµενη αξία
στην οικονοµία µας, εάν βέβαια γινόταν η παραγωγή ή η συµπα-
ραγωγή του –εάν είναι από το εξωτερικό- εδώ στην πατρίδα µας.
∆εν γνωρίζω, επαναλαµβάνω. Αυτή είναι µια επισήµανση.

Επίσης θα ήθελα να πω κάτι το οποίο αφορά και τον τοµέα
σας, κύριε Υπουργέ, για τη διαχείριση των υδάτων. Όπως ψηφί-
ζουµε σήµερα το νοµοσχέδιο για την εξοικονόµηση της ενέρ-
γειας, κάλλιστα, µπορεί να έρθει προς συζήτηση και ψήφιση ένα
σχέδιο νόµου για την εξοικονόµηση νερού στην πατρίδα µας,
καθώς εντάσσεται στη συνολική πολιτική της διαχείρισης των
υδάτων, όπου µέχρι σήµερα υπάρχει µια πολυδιάσπαση, µία πο-
λυφωνία, µια πολυνοµία. Ίσως να είναι µια ευκαιρία, γιατί και εδώ
µιλάµε έµµεσα για εξοικονόµηση ενέργειας και άµεσα για εξοι-
κονόµηση του φυσικού πόρου, του νερού.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση που ξεφεύγει από
το σχέδιο νόµου. Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ όµως,
ότι είναι επίκαιρο και καυτό ζήτηµα και αφορά δηµοσιεύµατα και
ασφαλείς πληροφορίες που θέλουν την αύξηση των τιµολογίων
του ρεύµατος προ των πυλών, εντός του καλοκαιριού και µάλι-
στα, σε ποσοστό που φοβάµαι ότι θα ξεσηκώσει αντιδράσεις δι-
καιολογηµένες, όχι µόνο από τους πολίτες, -φηµολογείται µια
αύξηση στα τιµολόγια του ρεύµατος της ∆ΕΗ για οικιακή χρήση
κατά 40%- αλλά ιδιαίτερα από τον αγροτικό πληθυσµό –µε αντί-
στοιχη αύξηση της τάξης του 60%.

Το συζητούσαµε και εδώ µε τους αγαπητούς συναδέλφους, µε
τον κ. Κακογιάννη από τα Γιάννενα. Καταλαβαίνετε και εσείς, τι
σηµαίνει αυτό, για τις αγροτικές περιοχές, όπως η Αιτωλοακαρ-
νανία. Σε µια δύσκολη περίοδο για την οικονοµία µας, πολύ πιο
δύσκολη για την αγροτική µας οικονοµία, µε τα εγγενή διαρ-
θρωτικά προβλήµατα, αν ανεβάσουµε µια παράµετρο που συµ-
βάλλει στο κόστος τιµολογιακά, καταλαβαίνετε ότι η ανταγωνι-
στικότητα των προϊόντων µας επιβαρύνεται.

Θεωρώ, κύριε Υφυπουργέ, ότι δεν πρέπει να γίνει αυτό. Σχε-
διάζουµε να καταθέσουµε και σχετική ερώτηση, ακριβώς για να
αναδείξουµε και να επισηµάνουµε τον κίνδυνο και το πρόβληµα.

Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γεώργιο Κασαπίδη, Βουλευτή Κοζάνης από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία και εισηγητή σήµερα.

Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, ο κ. Απόστολος Νάνος
έχει το λόγο ως ειδικός αγορητής και Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος σήµερα.

Έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπαµε στη συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου

και φαίνεται και στην εισηγητική έκθεση, όλο το νοµοσχέδιο και
όλα τα άρθρα είναι πλήρως εναρµονισµένα στην οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Ξέρετε πολύ καλά ότι όλες οι οδηγίες είναι προσαρµοσµένες,
στο πώς θα κερδίσουν οι λίγοι και πώς θα χάσουν οι πολλοί,
πράγµα που τα τελευταία χρόνια αποτελεί πρακτική.

Αυτήν την πολιτική την ασπάζεστε, την εφαρµόζετε όσο µπο-
ρείτε πιο επίµονα και αναλυτικά, σε βάρος των λαϊκών στρωµά-
των. Αυτό το νιώθουν καθηµερινά οι εργαζόµενοι και όλα τα
λαϊκά στρώµατα.

Έτσι λοιπόν, ξεκινώντας από την ανάλυση αυτών των άρθρων,
στο άρθρο 1 υπάρχει µια συνολική κατεύθυνση, αυτή που δίνει η
Ευρωπαϊκή Ένωση, της ενίσχυσης της πράσινης ανάπτυξης, της
πράσινης οικονοµίας, του πράσινου κέρδους στην ουσία, για το
µεγάλο κεφάλαιο.

Στο άρθρο 2 εξαιρούνται και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά
τους εξαιρείτε και εσείς -γιατί πρέπει να εφαρµόσετε πιστά την
οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτούς που πραγµατικά ρυ-
παίνουν το περιβάλλον. Είναι η κατεύθυνση στο τι υπηρετεί η
οδηγία.

∆ηλαδή, από τη µια µεριά χύνουν κροκοδείλια δάκρυα, για τη
ρύπανση και το φαινόµενο του θερµοκηπίου και από την άλλη
εξαιρούνται βιοµηχανίες, οι οποίες ρυπαίνουν και µπαίνουν στο
σύστηµα της πορείας των ρύπων.
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Στο άρθρο 8, αυτό που είπαµε κεντρικά στην εισήγηση επί της
αρχής, είναι σχετικά µε τα πράσινα αυτοκίνητα. Όχι ότι δεν θέ-
λουµε να υπάρχουν, αλλά στην ουσία ενισχύουν πάλι τις οικονο-
µίες αυτών που έχουν, γι’ αυτό και οι οδηγίες που επιβάλλει η
Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι προσαρµοσµένες να κάνεις κάτι, για να
κερδίσουν οι µεγάλες επιχειρήσεις και οι µεγάλες βιοµηχανίες
που παράγουν.

Ο ελληνικός πλούτος ξαναγυρίζει στις µεγάλες βιοµηχανίες,
είτε είναι της Γερµανίας είτε της Γαλλίας και άλλων χωρών.

Εάν υπήρχαν όµως, ελληνικές κρατικές βιοµηχανίες, βέβαια,
θα µπορούσαν να βοηθήσουν και να συµβάλλουν πραγµατικά
προς αυτήν την κατεύθυνση.

∆υστυχώς, κάτι τέτοιο δεν το ασπάζεστε και είναι κόντρα στην
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γι’ αυτό εξάλλου κλείσατε και
την ΕΛΒΟ. Χθες ανακοινώσατε ό,τι έχει αποµείνει στο δηµόσιο
και αυτά παραδίνονται βορά στο µεγάλο κεφάλαιο.

Στο άρθρο 9, όπου και αυτό αποτελεί έναν ακόµα µηχανισµό
στήριξης των κεφαλαίων, τελικά µε τη σύσταση αυτού του τα-
µείου το κόστος θα µετακυλιστεί στους καταναλωτές. Αυτά τα
χρήµατα τα οποία θα δίνουν για να δηµιουργηθεί το ταµείο, οι
επιχειρηµατίες δεν πρόκειται να τα αφαιρέσουν από την τσέπη
τους και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Στο άρθρο 10 είναι αυτό που είπαµε ότι και ο κύριος Υφυ-
πουργός, θα το προσέξει. Πιστεύουµε ότι θα το κοιτάξετε, ούτως
ώστε τουλάχιστον να µην µπαίνουν οι µεγάλες εταιρείες και να
µπορεί ένας απλός µηχανικός, ένας απλός επαγγελµατίας να
κάνει κάποια εταιρεία.

Στο άρθρο 13, το οποίο ζητήσαµε και δεν απαντήθηκε, είναι
σχετικά µε αυτό που λέτε «άσκοπη αύξηση της διακινούµενης
ενέργειας». Τι εννοείτε; Ποιος την αξιολογεί και µε ποιον τρόπο
αξιολογείται; Επίσης, το αρνητικό που θεωρούµε στο άρθρο 13,
κατά την άποψή µας, είναι αυτό που λέει η ρήτρα δυσµενών εξε-
λίξεων στα δίκτυα για κοινωνικούς σκοπούς. ∆ηλαδή, να καταρ-
γηθούν τα φτηνά τιµολόγια σε σχολεία, νοσοκοµεία;

Στο άρθρο 15, όσον αφορά τους µετρητές, θυµίζει λίγο ανέκ-
δοτο, στους οικιακούς καταναλωτές τουλάχιστον. Οι ίδιοι οι κα-
ταναλωτές έχουν κάνει µείωση, γιατί δεν έχουν χρήµατα για να
ανταπεξέλθουν στην υπερβολική τιµή του ρεύµατος και του φυ-
σικού αερίου. Και δεν µπορεί να κοπτόµαστε για την υπερβολική
τιµή του ρεύµατος και τη νέα αύξηση την οποία θα δώσουν, όταν
εσείς οι ίδιοι έχετε συµφωνήσει στην ιδιωτικοποίηση της ∆ΕΗ και
να υπάρχουν αυτές οι τιµές και την ιδιωτικοποίηση γενικότερα
της ενέργειας, για να υπάρχει το κέρδος και µόνο το κέρδος.
Είναι σαν να τους λέτε ότι κάποιες ώρες θα υπάρχουν φθηνά τι-
µολόγια. Έτσι οι καταναλωτές θα κοιτάζουν το ρολόι για να χρη-
σιµοποιήσουν κάποια ηλεκτρική συσκευή. Λέω ότι θυµίζει
ανέκδοτο γιατί στις µεγάλες βιοµηχανίες και βιοτεχνίες, τουλά-
χιστον η ίδια η ∆ΕΗ έχει φροντίσει να βελτιώσουν το συντελεστή
τους, το συνηµίτονο για να έχουν φθηνά τιµολόγια και να µη χά-
νουν ενέργεια, την οποία καταναλώνουν.

Στο άρθρο 18 όσον αφορά τις πράσινες συµβάσεις, όπως είπα
και πριν, είναι υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου και οι ισχυρότεροι
όµιλοι θα επικρατήσουν απέναντι σε αυτήν την πολιτική σας.

Όσον αφορά την εξοικονόµηση ενέργειας που θεωρείτε ότι θα
έρθει µέσα από το νοµοσχέδιο, είπαµε και επί της αρχής ότι είναι
υποκρισία γιατί θα µπορούσε κάλλιστα να υπάρχει το φυσικό
αέριο σε όλα τα σπίτια για θέρµανση και όχι για να παράγει
ρεύµα. Έτσι όπως χρησιµοποιούµε σήµερα το φυσικό αέριο είναι
µια κατανάλωση αναντίστοιχη µε αυτό που επιδιώκετε, απ’ αυτό
το οποίο γίνεται στην πραγµατικότητα. Αυτοί οι οποίοι θα κερδί-
σουν και µε αυτό το νοµοσχέδιο, στην ουσία θα είναι κάποιοι µε-
γάλοι επιχειρηµατίες και µεγάλα ξενοδοχεία.

Όσον αφορά τις νέες θέσεις εργασίας, µην έχουµε αυταπά-
τες ότι θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας. Πολύ φοβού-
µαστε ότι εάν επικρατήσουν οι µεγάλες εταιρείες στο χώρο της
ενέργειας, θα έχουν και τους ενοικιαζόµενους εργάτες που τώρα
έχουν καταντήσει βέβαια όλοι οι Έλληνες µε αυτά που προω-
θείτε, να έχουν χειρότερα εργατικά δικαιώµατα και απ’ αυτούς
τους ίδιους τους ενοικιαζόµενους. Γενικά, όλες αυτές οι εται-
ρείες κάθε άλλο παρά τηρούν την εργατική νοµοθεσία.

Όσον αφορά το Ταµείο Χρηµατοδότησης, είπατε ότι θα το

πληρώσουν τελικά οι καταναλωτές. Γι’ αυτό είπαµε –και ένα άλλο
που ειπώθηκε για τους υδρογονάνθρακες- ας µας αφήσει το
ΝΑΤΟ πρώτα, µέσα από τη ΝΑΤΟποίηση την οποία θέλει να κάνει
στο Αιγαίο, όπου και αυτό το προωθείτε σαν Κυβέρνηση. ∆η-
λαδή, να αφήσετε τον έλεγχο του Αιγαίου στο ΝΑΤΟ και µετά θα
δείτε τι θα κάνετε για τους υδρογονάνθρακες.

Σε αυτό το οποίο αναφέρατε σχετικά µε τον ενεργειακό σχε-
διασµό και το ρυθµιστικό σχέδιο, ότι θα γίνει στην πορεία, κατά
την άποψή µας, είναι σαν να προχωράτε και µε το κεφάλι κάτω
και τα πόδια πάνω.

Πρώτον, σχετικά µε το ρυθµιστικό σχέδιο, όταν υπάρχει εµπο-
ρευµατοποίηση της γης, υπάρχει το κέρδος, υπάρχει η κατα-
στροφή του περιβάλλοντος. Πότε θα γίνει; Όταν κυριαρχούν οι
κανόνες αυτοί στην αγορά τι ρυθµιστικό σχέδιο µπορεί να υπάρ-
χει;

Για τον ενεργειακό σχεδιασµό, γνώµονας για σας είναι το κέρ-
δος και τίποτα άλλο. Το κέρδος κάποιων κηφήνων οι οποίοι βγά-
ζουν πολλά χρήµατα από αυτή την πολιτική. Όταν δεν υπάρχει
κεντρικός σχεδιασµός µπορεί να γίνει ενεργειακός σχεδιασµός;
Όταν οι ιδιώτες παραγωγοί και ο ίδιος ο εκπρόσωπός τους πα-
ραδέχονται ότι δεν µπορούν να κάνουν κεντρικό σχεδιασµό οι
ιδιώτες και όταν εσείς από µόνοι σας επαφίεστε σε αυτούς να
κάνουν κεντρικό σχεδιασµό, τότε νοµίζω ότι πάτε µε το κεφάλι
κάτω και τα πόδια πάνω. Ο κεντρικός σχεδιασµός µπορεί να γίνει
µόνο στο πλαίσιο µιας άλλης οικονοµίας -θα πρέπει να το συνει-
δητοποιήσετε εάν δεν το ξέρετε- όπου πραγµατικά θα είναι κοι-
νωνικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής, θα ελέγχονται πραγµατικά
από αυτούς που παράγουν τον πλούτο και θα υπάρχει, δηλαδή,
κοινωνικός έλεγχος, που θα ελέγχει πραγµατικά εάν εφαρµόζο-
νται αυτά τα µέτρα.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, µιας άλλης οικονοµίας, της λαϊκής οικο-
νοµίας, µπορεί να γίνει κεντρικός σχεδιασµός. ∆ιαφορετικά κο-
ροϊδεύετε τους εργαζόµενους και τον εαυτό σας εάν νοµίζετε
ότι µπορεί να υπάρξει ένας τέτοιος σχεδιασµός. Γι’ αυτό εξάλλου
δεν έχετε προχωρήσει και προς αυτήν την κατεύθυνση.

Γι’ αυτούς τους λόγους, αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς θα ψη-
φίσουµε «κατά» το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

το συνάδελφο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Ο συνάδελφος κ. Κώστας Μαρκόπουλος, Βουλευτής της Νέας

∆ηµοκρατίας, ζητά ολιγοήµερη άδεια απουσίας του στο εξωτε-
ρικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο ειδικός αγορητής από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, Βου-

λευτής Μαγνησίας, κ. Παύλος Μαρκάκης έχει το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χθες επί της αρχής, πράγµατι, έγινε µια ειλι-

κρινής συζήτηση στην Αίθουσα, µία συζήτηση που δικαίωσε τις
θέσεις µας, όπου τονίσαµε τις καθυστερήσεις από το 2006 µέχρι
σήµερα, τα τέσσερα χρόνια που πήγαν χαµένα στον τοµέα εξοι-
κονόµησης της ενέργειας, µε κύρια ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας. Μας δικαίωσε και στη διστακτική αντιµετώπιση σήµερα από
το ΠΑΣΟΚ για παράταση, για την αντιµετώπιση του θέµατος
µέσα από κοινές υπουργικές αποφάσεις και προεδρικά διατάγ-
µατα, κάτι που έγινε αντιληπτό ακόµη και από συναδέλφους της
πλειοψηφίας. Παραδεχόµαστε όµως ότι η Κυβέρνηση ήρθε να
καλύψει την έλλειψη της ενσωµάτωσης της οδηγίας 2006/32
στην ελληνική νοµοθεσία και να δροµολογήσει τις διαδικασίες
που προέβλεψε η ευρωπαϊκή κοινότητα από το 2006.

Είµαστε επίσης ικανοποιηµένοι, γιατί η Κυβέρνηση κατάλαβε
ότι προέχει η δηµιουργία εθνικής επιτροπής ενεργειακού σχε-
διασµού, γιατί πραγµατικά η εξοικονόµηση της ενέργειας είναι
ένα βήµα εθνικής στρατηγικής σηµασίας, όπως επίσης εθνικής
σηµασίας είναι και η βούληση της Κυβέρνησης να διερευνήσει
το θέµα των υδρογονανθράκων, τη δηµιουργία ενός ειδικού
φορέα για τη διενέργεια ερευνών που θα οδηγήσουν σε ανορύ-
ξεις και η αξιοποίηση των υπαρχόντων κοιτασµάτων, κάτι που ο
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Πρόεδρός µας, ο Γεώργιος Καρατζαφέρης, ανέδειξε µε επίκαιρη
ερώτηση στον Πρωθυπουργό.

Περιµένουµε επίσης, εν όψει της διαφαινοµένης χορήγησης
10.000.000.000 στις τράπεζες, που θα τα δώσετε για να ενισχύ-
σουν τη ρευστότητά τους, να πάρετε και τη δέσµευσή τους ότι
θα συµµετέχουν σε χρηµατοδοτήσεις τελικών καταναλωτών, σε
προγράµµατα εξοικονόµησης ενέργειας. Επίσης µπορείτε να δη-
µιουργήσετε στο «ΤΕΜΠΜΕ» ειδικά προγράµµατα, που να χρη-
µατοδοτούν επιχειρήσεις που στοχεύουν σε προγράµµατα
βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης.

Ελπίζουµε ότι γρήγορα θα συστήσετε –πόσο γρήγορα µπο-
ρείτε να κάνετε ένα προεδρικό διάταγµα, θα φανεί- και θα ενερ-
γοποιήσετε το ταµείο για την επιδότηση προγραµµάτων
εξοικονόµησης της ενέργειας, ερευνητικών προγραµµάτων και
ανάπτυξης της αγοράς ενεργειακών υπηρεσιών.

Κύριε Υπουργέ, στην Αίθουσα αυτή αναγνωρίστηκε η αδικία
εις βάρος των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, για τη χρέ-
ωσή τους από τη ∆ΕΗ για τους βιολογικούς καθαρισµούς µε οι-
κιακό τιµολόγιο και όχι µε βιοµηχανικό, που είναι φτηνότερο,
όµως, για τη ∆ΕΗ, κύριε Υπουργέ, τις αυξήσεις δεν µπορείτε
µάλλον να τις αποφύγετε. Στο µνηµόνιο µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο που εξειδικεύει τις
διαρθρωτικές παρεµβάσεις ανά τοµέα, στον τοµέα της ενέργειας
υπάρχει η δέσµευση πρώτον, ολοκλήρωσης των σχεδίων για
απελευθέρωση της χονδρικής ενέργειας της αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας και δεύτερον, την ανάγκη εξορθολογισµού των τιµο-
λογίων προς τους καταναλωτές. Αυτά πρέπει να γίνουν µέχρι το
Σεπτέµβριο του 2010.

Εγώ θα σας καταθέσω και το δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙ-
ΝΗΣ», που δεν πιστεύω να αµφιβάλλετε για την εγκυρότητά της,
για αυξήσεις 15% έως 60% στα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος µέχρι το 2011.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Μαρκάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επί των άρθρων, τώρα. Είναι ανούσιο να κουβεντιάζουµε επί
των άρθρων, δεδοµένου ότι είναι µια πιστή αντιγραφή της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας και των ορισµών, όπως προβλέπουν τα άρθρα
1, 2 και 3, στο κεφάλαιο Α'. Στο κεφάλαιο Β' τα 4 και 5 επίσης τα
υπαγορεύει η οδηγία. Μάλιστα, έχει και τα παραρτήµατα της
οδηγίας. Τα ψηφίζουµε.

Στο άρθρο 6, ψηφίζουµε «παρών», γιατί το πρώτο Σ∆ΕΑ, όπως
αναφέρεται στο άρθρο 6 παράγραφος 2, έχει ήδη υποβληθεί και
απλώς σήµερα δεν ξέρω τι κάνουµε. Το νοµιµοποιούµε;

Στην παράγραφο 4 του άρθρου 6 έχουµε πάλι µία κοινή
υπουργική απόφαση για τα θεµατοοικονοµικά κίνητρα ή µέσα για
την εξοικονόµηση της ενέργειας και πάλι κοινή υπουργική από-
φαση για τη χορήγηση ενισχύσεων.

Το άρθρο 7 το ψηφίζουµε και στο άρθρο 8 λέµε «παρών», γιατί
πάλι έχουµε τρεις κοινές υπουργικές αποφάσεις, για να εξα-
σφαλίσουµε εξοικονόµηση ενέργειας στο δηµόσιο τοµέα, κάτι το
οποίο είναι προφανές. Πρέπει να κάνουµε εξοικονόµηση στις
προµήθειες, στα κτήρια και στα οχήµατα. Θα µπορούσατε να εί-
χατε προχωρήσει σε συγκεκριµένα µέτρα από σήµερα.

Στο άρθρο 9 ψηφίζουµε πάλι «παρών», γιατί η σύσταση του
ταµείου για την επιδότηση των προγραµµάτων παραπέµπεται σε
προεδρικό διάταγµα και µου φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι η οδη-
γία είναι πιο ξεκάθαρη και από το νοµοσχέδιο.

Το άρθρο 10 το ψηφίζουµε, παρότι δεν µας απαντήσατε, γιατί
βάζετε κριτήρια στο µητρώο εγγραφής µε την εµπειρία και φο-
βάµαι ότι θα δηµιουργήσετε αποκλεισµούς.

Τα άρθρα 12 και 13 τα ψηφίζουµε.
Το άρθρο 14 δεν το ψηφίζουµε, δηλαδή ψηφίζουµε «όχι», γιατί

διαφωνούµε –και το είπαµε και στη χθεσινή συζήτηση- µε τη διε-
ξαγωγή των ελέγχων από τις επιχειρήσεις ενεργειακών υπηρε-
σιών. Αυτές πρέπει να γίνονται µόνο από ενεργειακούς επι-
θεωρητές πιστοποιηµένους.

Στο άρθρο 16 ψηφίζουµε «παρών», διότι οι συµβάσεις ενερ-
γειακής απόδοσης, µεταξύ των τελικών καταναλωτών και των
επιχειρήσεων ενεργειακών υπηρεσιών είναι τόσο ασαφείς. Είναι

σίγουρο ότι θα δηµιουργήσουν προβλήµατα µεταξύ των συµ-
βαλλοµένων και αυτό θα το διαπιστώσετε στην πράξη.

Στα υπόλοιπα άρθρα ψηφίζουµε «ναι».
Κύριε Υπουργέ, το «παρών» το δικό µας δείχνει την ανησυχία

µας, γιατί θέλουµε γρηγορότερες διαδικασίες. Και πιστεύουµε
ότι θα σας κρατήσει σε εγρήγορση, ώστε η εξοικονόµηση ενέρ-
γειας να γίνει πρώτος στόχος στη λειτουργία του Υπουργείου
σας.

Επιπλέον, ήθελα να καταθέσω κάτι που είναι σχετικό µε τα φω-
τοβολταϊκά για το Πήλιο. Υπάρχουν δηµοσιεύµατα και απαντή-
σεις του Υπουργείου σας και της Υπουργού για την απαγόρευση
φωτοβολταϊκών στο Πήλιο, παρ’ όλο που ψηφίσαµε για τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας πριν από λίγο καιρό. Το θέµα δεν το
λύσατε. Υπάρχει το προεδρικό διάταγµα του Πηλίου που απα-
γορεύει τα βιοµηχανικά κτήρια, αλλά δεν γνωρίζω αν σε ολό-
κληρο το Πήλιο –γιατί όλο δεν είναι δάση- υπάρχουν περιοχές
που θα µπορούσαν να αναπτυχθούν, όπως υπάρχουν και καλ-
λιέργειες, υπάρχουν δηλαδή κατ’ επάγγελµα αγρότες, που έχουν
θερµοκήπια και θα έπρεπε να µπορούν να χρησιµοποιούν τα φω-
τοβολταϊκά.

Εγώ καταθέτω τα δηµοσιεύµατα του Τύπου του χθεσινού.
Υπάρχει µία αντιδικία µεταξύ του Νοµάρχη της Επιτροπής Αρχι-
τεκτονικού Ελέγχου και έχει εµπλακεί και ο Βουλευτής Μαγνη-
σίας του κόµµατός σας. Πιστεύω ότι πρέπει να το λύσετε το
θέµα, να µη δηµιουργηθεί η εντύπωση ότι δεν µπορεί να γίνουν
επενδύσεις µε ΑΠΕ στο Πήλιο και αν χρειαστεί να προσαρµόσετε
και το προεδρικό διάταγµα και προπαντός να µην αποτελέσουν
αυτές οι επενδύσεις διαµάχη µεταξύ παραγόντων του ΠΑΣΟΚ.
Να δούµε ποιος θα επικρατήσει στο τέλος, γιατί στο τέλος θα
βγουν χαµένοι οι επιχειρηµατίες που θέλουν να επενδύσουν στην
Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Μαρκάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ηρώ ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας από τη χθεσινή

συζήτηση, αλλά και από την τοποθέτησή µας επί των άρθρων
στην επιτροπή, θέλω να πω τα εξής: Η προχειρότητα του νοµο-
σχεδίου, οι µεγάλες δαπάνες που απαιτούνται, χωρίς όµως να
τις εκτιµάτε, κύριε Υπουργέ, η απλή µετάφραση της οδηγίας
χωρίς το δια ταύτα, η παραποµπή όλων των κρίσιµων θεµάτων σε
υπουργικές αποφάσεις, η πλήρης υποταγή όλων των σχετικών
νοµοσχεδίων στην αγορά και η απουσία ελέγχου και κάποιου
κριτή που θα µετρά την εξοικονόµηση, είναι τα κοµβικά σηµεία,
για τα οποία εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό, µε κέ-
ντρο φυσικά αυτής της κριτικής την απουσία εθνικού σχεδιασµού
για την ενέργεια. Με βάση αυτά, κάποια σχόλια επί των άρθρων
επιβεβαιώνουν νοµίζω την κριτική µας.

Όλα τα σηµαντικά άρθρα και για το στόχο, άρθρα 4 και 5, αλλά
και για τα Σ∆ΕΑ –δηλαδή άρθρο 6- παραπέµπονται σε υπουργι-
κές αποφάσεις. Ιδιαίτερα για τα σχέδια δράσης ενεργειακής
απόδοσης δεν διευκρινίσατε καθόλου ποιος τα εκπονεί και γε-
νικά σε όλα αυτά, αλλά και στα υπόλοιπα άρθρα εσκεµµένα
υπάρχει µία διατύπωση σαν αυτή της Πυθίας «ήξεις αφήξεις, ουκ
εν τω πολέµω θνήξεις» ή «ήξεις αφήξεις ουκ, εν τω πολέµω θνή-
ξεις». Θα τα δούµε φυσικά στο µέλλον όλα αυτά.

Στο άρθρο 5 παράγραφος 4 χαρακτηριστικά αναφέρεται: Η
εξοικονοµούµενη ενέργεια πρέπει να είναι επαληθεύσιµη και µε-
τρήσιµη ή εναλλακτικά υπολογίζεται βάσει εκτιµήσεων, µε κά-
ποια κριτήρια τα οποία βρίσκονται στην παράγραφο 3 του ίδιου
άρθρου, που όποιος καταλάβει µε βάση πως θα µετράται τελικά
η εξοικονόµηση, να το πει και σε µας παρακαλώ.

Παροµοίως, στο άρθρο 7 το Υπουργείο αναλαµβάνει το γενικό
έλεγχο και την επίβλεψη της υλοποίησης για την επίτευξη του
εθνικού στόχου, όπως λέει, µέσω της παροχής ενεργειακών υπη-
ρεσιών και άλλων µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.
Μάλιστα. Και εγώ ρωτάω: ∆ηλαδή τελικά τι θα επιβλέπει; Η απά-
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ντηση είναι ότι δεν θα επιβλέπει τίποτα. Ενδεχοµένως να συ-
ντάσσει κάποιες γενικόλογες εκθέσεις βασισµένες σε στατιστικά
στοιχεία, που δεν θα σηµαίνουν τίποτα τελικά.

Το άρθρο 8 που θα έπρεπε να είναι και το σηµαντικότερο, διότι
όπως είπαµε ήδη χθες η ίδια η οδηγία δίνει προτεραιότητα στο
δηµόσιο τοµέα, ο οποίος θα όφειλε να είναι το παράδειγµα. Και
εκεί υπάρχουν µερικές γενικόλογες προτάσεις και πάλι µια πα-
ραποµπή σε υπουργικές αποφάσεις. Εκτός του ότι δεν είναι δυ-
νατόν να παραπέµπονται όλα σε υπουργικές αποφάσεις στο
µέλλον, από όλους αυτούς τους σχεδιασµούς επί χάρτου προ-
κύπτουν δηµοσιονοµικές επιπτώσεις.

Η Βουλή δηλαδή θέλετε, όπως αναφέρεται στο άρθρο 6, να
εξουσιοδοτήσει τους Υπουργούς να αποφασίζουν αυτοί πού θα
πηγαίνουν τα ποσά των χρηµατοδοτήσεων, επιχορηγήσεις δη-
λαδή σε ιδιώτες για να κάνουν τα σχέδια εξοικονόµησης. Εάν δεν
ήµουν στη Βουλή –να µε συγχωρήσετε κιόλας για την έκφραση-
θα έλεγα ότι «εδώ γελάνε» και ότι µάλλον σχεδιάζετε για τις µελ-
λοντικές εξεταστικές. Αλλά επειδή είµαι στη Βουλή, θα πω ότι
δεν µπορεί να επιβαρύνεται το δηµόσιο χρέος της χώρας, τη
στιγµή που έχετε διαλύσει τους εργαζόµενους µε επιδοτήσεις
προς ιδιώτες αγνώστου ύψους µε άγνωστα κριτήρια. Άρα, κάθε
απόφαση για διάθεση δηµόσιων πόρων σε µεγάλη έκταση θα
πρέπει να προβλέπεται από τον προϋπολογισµό του κράτους ή
τουλάχιστον να έχει επικυρωθεί από τη Βουλή για να µη δούµε
αυτά που βλέπαµε σε ανάλογες περιπτώσεις της διασπάθισης
του δηµοσίου χρήµατος.

Το ίδιο ισχύει και για το δηµόσιο ταµείο του άρθρου 9, που το
αντικείµενό του θα είναι η ενθάρρυνση των επενδύσεων, όπως
χαρακτηριστικά αναφέρεται στο κείµενο. Και όλα αυτά που αφο-
ρούν το ταµείο, µαζί µε τη σύστασή του, µαζί µε την οργάνωσή
του, τους τρόπους χρηµατοδότησης κ.ο.κ., θα καθορίζονται µε
προεδρικό διάταγµα. Νοµίζω πως θα έπρεπε, δοθείσης της κα-
τάστασης, να είστε και πολύ πιο προσεκτικοί και πολύ πιο µε-
τρηµένοι.

Επίσης, στα άρθρα για τα τιµολόγια και τους µετρητές, δεν
προκύπτει εύκολα το ποια θα είναι και αν θα υπάρχει και άλλη
επιβάρυνση στους καταναλωτές από αυτή την ανταγωνιστική
τιµή στους ατοµικούς µετρητές, όπως την αναφέρει το άρθρο
15.

Επίσης, είναι δυσνόητα και σηµεία που αναφέρονται για πα-
ράδειγµα σε υψηλό κόστος συναλλαγών, όπως στο άρθρο 14.

Σηµειώνεται, ιδιαίτερα, όπως είπε και η συναδέλφισσά µου η κ.
Λίτσα Αµµανατίδου στην επιτροπή, ότι στο κείµενο υπάρχει σύγ-
χυση για την έννοια χρηµατοδότησης από τρίτους. Ο τρίτος δεν
είναι ο χρηµατοδότης, τράπεζα και άλλοι, αλλά είναι ακριβώς οι
επιχειρήσεις ενεργειακών υπηρεσιών που παρεµβάλλονται µε-
ταξύ του πρώτου, του παροχέα ενέργειας δηλαδή και του δεύ-
τερου, του καταναλωτή ενέργειας και εφαρµόζει µέτρα
εξοικονόµησης ενέργειας, που ο ίδιος χρηµατοδοτεί –αυτός ο
τρίτος- και πληρώνεται µετά την επιτυχία των µέτρων από την
αξία της εξοικονοµούµενης ενέργειας. Η σύγχυση αυτή υπήρχε
και παλαιότερα. Το ΚΑΠΕ σε συνέδρια που είχε οργανώσει το
τότε Υπουργείο Βιοµηχανίας το είχε διευκρινίσει. Εποµένως, η
παραπάνω παρατήρηση γίνεται για την αποκατάσταση της έν-
νοιας της χρηµατοδότησης από τρίτους.

Στο άρθρο 18 για τις πράσινες δηµόσιες συµβάσεις δεν διευ-
κρινίζεται για τι ακριβώς πρόκειται και οι αναφορές σε αυτές τις
συµβάσεις είναι ασαφείς. Περισσότερο ορίζεται στο άρθρο η σύ-
σταση της ενδεκαµελούς διϋπουργικής επιτροπής που θα ασχο-
ληθεί µελλοντικά µε το θέµα και τις αρµοδιότητές της και όχι το
τι είναι αυτές οι περιβόητες συµβάσεις, για τις οποίες η Βουλή θα
έπρεπε να είναι ενήµερη.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαµε και χτες δεν αρκεί
µία γραφειοκρατική διαδικασία, όπως η µετάφραση µίας οδηγίας
για να κάνουµε εξοικονόµηση. Χρειάζεται εξειδίκευση για τη
xώρα µας και τις ανάγκες αυτού του τόπου, αυτής της κοινωνίας
και αυτής της οικονοµίας. Χρειάζεται και σχέδιο και πολιτική βού-
ληση.

Για να πετύχουν αυτά τα σχέδια εξοικονόµησης, πρέπει να
υπάρχει και η κοινωνία κάπου και στα σχέδιά σας και στα νοµο-
σχέδιά σας. Πρέπει να έχετε κοινωνικούς εταίρους, για να προ-

χωρήσουν αυτά τα σχέδια. Πρέπει να φροντίζετε να ενηµερώ-
νετε αυτή την κοινωνία να συµµετέχει και αυτή η συµµετοχή δεν
προβλέπεται πουθενά. ∆εν υπάρχει η κοινωνία στα σχέδια αυτά.
Θα έπρεπε να πάνε τα σχέδια αυτά κάτω-κάτω στον κόσµο για να
υπάρξει η πολιτική εξοικονόµησης.

Εµείς ως χώρα έχουµε τροµερά ενεργοβόρους τοµείς, όπως
είναι οι µεταφορές, ο δηµόσιος φωτισµός, τα κτήρια, τα περί-
πτερα -όπως ενηµερωθήκαµε προσφάτως- και τα µικροµάγαζα.
∆εν υπάρχει καµµία πρόβλεψη και καµµία µέριµνα από το Υπουρ-
γείο να εξειδικεύσει και να «ράψει» στα µέτρα µας ένα πρό-
γραµµα εξοικονόµησης, ώστε να µπορούν να συµµετέχουν και
κοινωνικοί φορείς και επαγγελµατικές ενώσεις.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν µόνο εταιρείες, που θα κάνουν προ-
γράµµατα εξοικονόµησης. Τα έχετε αυτά υπόψη σας; Ή νοµίζετε
πως µε το να εισέλθουν οι εταιρείες, να κάνουν εξοικονόµηση
στα µεγάλα συγκροτήµατα και τις βιοµηχανίες, έχετε λύσει και το
πρόβληµα, έχετε πιάσει και το στόχο και έχετε βολέψει και την
αγορά;

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι συ-
νάδελφοι, η συµµετοχή των πολιτών, που την είχατε σηµαία προ-
εκλογικά, όπως και πολλά άλλα πράγµατα που είχατε εξαγγείλει,
έχουν πάει περίπατο τώρα που είστε Κυβέρνηση και προτείνετε
νοµοσχέδια. Ο στόχος της εξοικονόµησης είναι στρατηγικός και
πολύ σοβαρός για να τον αντιµετωπίζετε ως ένα ακόµα τεχνο-
κρατικό και αγοραίο ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. ∆ιώτη.

Ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας έχει το λόγο, ως πρώτος οµιλη-
τής στις πρωτοµιλίες επί των άρθρων.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξοικονόµηση ενέργειας, που

είναι στόχος και της κοινοτικής οδηγίας 2006/32 και του νοµο-
σχεδίου, που συζητούµε και την ενσωµατώνει, πιστεύω ότι είναι
ως επιδίωξη και δυνατή και σωστή, αλλά κυρίως είναι αναγκαία
ως απάντηση στη µεγάλη πρόκληση, που δέχεται η ανθρωπό-
τητα για την κλιµατική αλλαγή.

Ιδιαίτερα στην Ελλάδα µε τη µεγάλη εξάρτηση από τα ορυκτά
καύσιµα και τις ενεργοβόρες παραγωγικές διαδικασίες, αλλά και
τις καταναλωτικές συνήθειες που έχουµε, είναι η επιδίωξη εκ των
ουκ άνευ, δεδοµένου µάλιστα, όπως είχα την ευκαιρία να πω
χθες, επί της αρχής, ότι η νέα ενεργειακή στρατηγική είναι στο
κέντρο µιας πολιτικής -που ακολουθεί η Κυβέρνηση και που έχω
ξαναπεί- δεν πρέπει είναι µόνο κυβερνητική προτεραιότητα, αλλά
εθνική προτεραιότητα, λέω λοιπόν µιας πολιτικής στρατηγικής
για την παραγωγική αναδιάρθρωση της χώρας, που είναι και το
ζητούµενο, µε βάση νέα οικολογικά και ανταγωνιστικά πρότυπα.
Αυτό που έχουµε ανάγκη µ’ άλλα λόγια.

Συζητάµε καθηµερινά για τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, όµως,
τα παραγωγικά, τα αναπτυξιακά ελλείµµατα είναι εκείνα που πο-
νάνε περισσότερο και θα τα βρούµε µπροστά µας. Γι’ αυτό ο
δρόµος που πρέπει να ακολουθήσουµε πρέπει να είναι κίνηση
πάνω σε δύο τροχιές. Και στην τροχιά της µείωσης των δηµο-
σιονοµικών ελλειµµάτων, αλλά ταυτόχρονα και στην τροχιά της
µείωσης των αναπτυξιακών ελλειµµάτων, ώστε να ξεφύγουµε,
από εκεί που είµαστε σήµερα το ταχύτερο δηλαδή από την
ύφεση. Να ανακάµψει η οικονοµία, να πάρει µπρος και να ανα-
θερµανθεί η αγορά, να πάµε πάλι σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης.

Αυτό είναι η µόνη εγγύηση. Και το λέω και προς τα κόµµατα της
Αριστεράς. Αυτή είναι η µόνη εγγύηση για καλύτερα εισοδή-
µατα. Αυτή είναι η µόνη εγγύηση για νέες θέσεις εργασίας και µά-
λιστα για θέσεις πλήρους εργασίας, όχι µερικής απασχόλησης.
Από τη συζήτηση επί της αρχής έγινε ολοφάνερο ότι οι ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου δηµιουργούν υπεραξία για το περιβάλλον και
την ανάπτυξη.

Στο χρόνο που έχω, πέρα των όσων είπα επί της αρχής και των
όσων θετικών βελτιώσεων στα άρθρα έγιναν από την Κυβέρνηση,
θέλω να επιµείνω σε ορισµένες παρατηρήσεις.
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Πρώτον, στο άρθρο 6. Προβλέπεται η υλοποίηση σχεδίων δρά-
σης, ενεργειακής απόδοσης, προκειµένου να επιτευχθεί ο στό-
χος της εξοικονόµησης ενέργειας. Μάλιστα υπάρχει και η
δέσµευση, µε τον ενδεικτικό στόχο του 9% µέχρι το 2016. Τα σχέ-
δια, όπως προβλέπεται στη διάταξη, πρέπει να εγκριθούν µε
κοινή υπουργική απόφαση και να υποβληθούν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Εκείνο που θέλω να ξαναπώ στην Κυβέρνηση είναι ότι τα χρο-
νικά περιθώρια είναι στενά. Καθυστέρησε µε την ενσωµάτωση
της Οδηγίας η προηγούµενη Κυβέρνηση και εσείς βέβαια το
φέρνετε τώρα, µετά από οκτώ µήνες. Πρέπει να αναπληρώσουµε
τον χαµένο χρόνο για να µπορούµε να ανταποκριθούµε στις υπο-
χρεώσεις µας και ιδιαίτερα στο στόχο του 9%. Αλλιώς θα τρέ-
χουµε πάλι και δεν θα φτάνουµε. Όταν βάζουµε τόσο δεσµευτι-
κούς, συγκεκριµένους ποσοτικούς στόχους θα πρέπει πραγµα-
τικά να είµαστε απίκο.

Επίσης, µε το ίδιο άρθρο - αναφέροµαι στο άρθρο 6- προβλέ-
πεται η έκδοση Κοινής Υπουργικής Απόφασης, µε την οποία θα
θεσπιστούν χρηµατοοικονοµικά µέσα και άλλα κίνητρα, όπως
λέει η διάταξη, για προγράµµατα βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης, καθώς και για την ενίσχυση της ανάπτυξης της νέας
αγοράς των ενεργειακών υπηρεσιών. Εδώ, το είπα και χθες, νο-
µίζω ότι η ρύθµιση θα πρέπει να γίνει πιο σαφής. Ακούστε τι λέει
η διάταξη: «τα κίνητρα θα είναι εύλογα, εφικτά και αποδοτικά».
Αυτές, όµως, οι λέξεις που αναφέρονται στη διάταξη δεν συνι-
στούν, συγκεκριµένες δράσεις ούτε αποσαφηνίζουν δεσµεύσεις.
Εδώ χρειάζεται να έχουµε συγκεκριµένες δεσµεύσεις.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 9. Αναφέρεται στις υποχρεώσεις
διανοµέων ενέργειας, διαχειριστικών δικτύων διανοµής και των
επιχειρήσεων λιανικής πώλησης ενέργειας. Σ’ αυτούς προβλέ-
πεται η υποχρέωση να προσφέρουν στους τελικούς καταναλω-
τές ενεργειακές υπηρεσίες σε «ανταγωνιστικές τιµές». Αυτή είναι
η φράση, που αναφέρεται στη διάταξη.

Εδώ θα πρέπει να ξεκαθαριστεί κ. Υπουργέ πώς το εννοούµε.
Με ποια διαδικασία θα κρίνονται οι τιµές τους ως ανταγωνιστι-
κές; Θα γίνεται, για παράδειγµα, διαγωνισµός; Πρέπει να απο-
σαφηνιστεί αυτό. Και πώς θα ελέγχονται οι υπηρεσίες για την
τήρηση των υποχρεώσεων; Γιατί πράγµατι η σχετική παράγρα-
φος τους βάζει µια σειρά από υποχρεώσεις.

Επίσης, στο ίδιο άρθρο 9, στην παράγραφο 5, προβλέπεται η
δυνατότητα δηµιουργίας ταµείου για την επιδότηση και στήριξη
προγραµµάτων εξοικονόµησης ενέργειας. Το ταµείο ενδεχοµέ-
νως θα συσταθεί, «δύναται» λέει, µε προεδρικό διάταγµα. ∆εν
είναι δεσµευτική η ίδρυση του ταµείου. Η λέξη «δύναται» σηµαί-
νει ότι είναι απλώς επιλογή, αλλά πέρα απ’ αυτό δεν διασφαλί-
ζονται οι πόροι. Το είπα και χθες. Το θέµα της επιδότησης των
προγραµµάτων ενεργειακής απόδοσης -γιατί χρειάζεται να ενι-
σχυθεί µε κίνητρα καθώς και η ανάπτυξη των επιχειρήσεων υπη-
ρεσιών ενέργειας - εφόσον δεν υπάρξουν δεσµεύσεις, είναι στον
αέρα.

Θα έπρεπε να υπάρχει στη δύσκολη οικονοµική συγκυρία δέ-
σµευση για τους διατιθέµενους πόρους, αλλιώς πάλι θα πελα-
γοδροµήσουµε και θα καθυστερήσουµε. Το λέω αυτό, έχοντας
πάντα στο µυαλό µου τους στόχους που έχουµε βάλει και τις δε-
σµεύσεις που αναλαµβάνουµε.

Το άρθρο 10, αφορά το µητρώο και τον κώδικα δεοντολογίας
των επιχειρήσεων των ενεργειακών υπηρεσιών. Η Κυβέρνηση δη-
λώνει -και θέλω να το δεχθώ- ότι θέλει να ανοίξει µια νέα αγορά
υπηρεσιών. Ωραία. Όπως, επίσης να δεχθώ -δεν έχω άλλωστε
λόγους να το αµφισβητήσω- ότι θα ληφθούν και µέτρα για να δια-
σφαλιστεί και η ποιότητα αυτών των υπηρεσιών. Εγώ εξέφρασα
χθες ορισµένες επιφυλάξεις, για το πώς θα λειτουργήσουν στην
πράξη αυτές οι εταιρείες, θυµίζοντας στο Σώµα την κακή εµπει-
ρία από τέτοιες επιχειρήσεις, που δηµιουργήθηκαν στην αγορά
για να προωθήσουν υποτίθεται προγράµµατα από τα διάφορα
κοινοτικά πλαίσια στήριξης και κατέληξαν πολλές να είναι γρα-
φεία µεσαζόντων. Άρα, πρέπει να προσέξουµε αυτή την ενδεχό-
µενη παρενέργεια.

Το δεύτερο και κυριότερο σηµείο της αντίρρησής µου βέβαια
είναι αυτό που έχει σχέση µε το άρθρο 14 και µε το ρόλο ελέγ-
χου που ανατίθεται σ’ αυτές τις εταιρείες. Θεωρώ ότι η ανάθεση

ελέγχου, πέρα από τους επιθεωρητές, που είναι σωστό, σε αυτές
τις εταιρείες οι οποίες ταυτόχρονα έχουν την ευθύνη γι’ αυτό και
στηρίζονται, να αναπτύξουν προγράµµατα ενεργειακής απόδο-
σης, άρα εξοικονόµησης ενέργειας, νοµίζω ότι είναι και οξύµωρο
και ασυµβίβαστο. Οι εταιρείες είναι ουσιαστικά ελεγχόµενες για
την απόδοση, όχι ελέγχουσες.

Θα το βρούµε µπροστά µας. Η αξιοπιστία αυτών των ελέγχων
είναι εξ υπαρχής κλονισµένη. Και περίµενα τουλάχιστον σ’ αυτό
-και ειδικά κυρίως γι αυτό πήρα σήµερα το λόγο- ότι θα διορθω-
θεί η διάταξη, δεδοµένου ότι, όπως είπα και χθες, κύριε Υπουργέ,
το άρθρο 12 της οδηγίας, που είναι το αντίστοιχο µε το άρθρο
14 του νοµοσχεδίου, δεν αναφέρει ως υποχρέωση να ανατίθε-
νται οι έλεγχοι αποτελεσµατικότητας και σ’ αυτές τις εταιρείες.

Κλείνω κύριε Πρόεδρε, µε την επισήµανση ότι αυτό το θετικό
βήµα για την ορθολογική χρήση και την εξοικονόµηση ενέργειας
για να µη µείνει µετέωρο, απαιτεί από τη µια µεριά ιδιαίτερη προ-
σοχή, έµφαση και αποτελεσµατικότητα από το κράτος και από
την Κυβέρνηση, ιδιαίτερα από τις υπηρεσίες του κράτους αλλά
από την άλλη, επειδή έχει σχέση και µε καταναλωτικές συνή-
θειες, µε τα καταναλωτικά µας πρότυπα, χρειάζεται και τη συµ-
βολή της ίδιας της κοινωνίας. Στην προσπάθεια να επιτύχουµε
τους στόχους απαιτείται συνέργεια πολιτείας και κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Γείτονα.
Από το Νοµό Ιωαννίνων είναι ο επόµενος οµιλητής και Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ο κ. Σταύρος Καλογιάννης έχει
το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις του νοµοσχε-

δίου που συζητάµε, ενσωµατώνεται στο Εθνικό ∆ίκαιο η οδηγία
2006/32 για την ενεργειακή απόδοση κατά την τελική χρήση και
τις ενεργειακές υπηρεσίες. Η οδηγία πράγµατι θέτει το πλαίσιο
εφαρµογής µέτρων, µε σκοπό την επίτευξη του εθνικού στόχου
εξοικονόµησης ενέργειας. Η βελτίωση της ενεργειακής απόδο-
σης είναι βέβαιο ότι θα συµβάλει στη µείωση της κατανάλωσης
πρωτογενούς ενέργειας, κατά συνέπεια στον περιορισµό αερίων
που προκαλούν το φαινόµενο του θερµοκηπίου, θα συµβάλει δη-
λαδή ουσιαστικά στην αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Επι-
πλέον, η στροφή προς περιβαλλοντικές τεχνολογίες, µε µεγα-
λύτερη ενεργειακή απόδοση, προσφέρει µοναδική δυνατότητα
ενίσχυσης της καινοτοµίας στη χώρας µας, όπως ορθώς προα-
νάφερε και ο εισηγητής µας.

Επιτρέψτε µου να κάνω δύο αναφορές σε δύο άρθρα του νο-
µοσχεδίου, στο άρθρο 18 που αναφέρεται στις πράσινες δηµό-
σιες συµβάσεις και στο άρθρο 21 το οποίο αναφέρεται –δεν έχει
σχέση µε την οδηγία- στη Γενική Γραµµατεία Χωροταξίας που
έχει συσταθεί στο Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Σε ό,τι αφορά τις πράσινες δηµόσιες συµβάσεις όπως αυτές
αναφέρονται στο άρθρο 18 του νοµοσχεδίου, η σηµασία τους
είναι αποτυπωµένη σε βασικά ευρωπαϊκά κείµενα, όπως είναι η
στρατηγική της Λισαβόνας και η αναθεωρηµένη στρατηγική για
την αειφόρο ανάπτυξη. Οι πράσινες δηµόσιες συµβάσεις οι
οποίες στη χώρα µας παρουσιάζουν σηµαντική υστέρηση, σχε-
τίζονται µε τη βιώσιµη παραγωγή και κατανάλωση. Είναι δηλαδή
ένα οριζόντιο θέµα, το οποίο αφορά ουσιαστικά όλον τον κύκλο
ζωής των προϊόντων, των υπηρεσιών, των διαδικασιών. Αφορά
σε θέµατα εµπορίου, σε θέµατα διαδικασιών παραγωγής των
προϊόντων σε θέµα εξόρυξης πρώτων υλών, για παράδειγµα
στην περιβαλλοντική διαχείριση των πόρων, σε θέµατα διάθεσης
αποβλήτων, ανακύκλωσης κ.λπ..

Η Γαλλία –αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα- από το
2005 στα µεγάλα οικοδοµικά της έργα χρησιµοποιεί µόνο ξυλεία,
η οποία είναι πιστοποιηµένη οικολογικά, µε σκοπό να συµβάλει
και αυτή από την πλευρά της στη διάσωση των µεγάλων δασι-
κών οικοσυστηµάτων του πλανήτη κυρίως της Νοτίου Αµερικής
και της Αφρικής, τα οποία απειλούνται είτε από την υπερεκµε-
τάλλευση είτε από την παράνοµη υλοτόµηση.

Στα θέµατα παραγωγής πρέπει να ληφθούν υπ’όψιν τα χαρα-
κτηριστικά της ελληνικής βιοµηχανικής παραγωγής, καθώς και
ορισµένα πολύ σηµαντικά θέµατα για την αειφόρο ανάπτυξη,
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όπως είναι η κοινωνική και περιβαλλοντική ευθύνη των εταιρειών,
η ύπαρξη προτύπων και επισηµάνσεων, τόσο για τα προϊόντα,
όσο και για τις υπηρεσίες.

Σε θέµατα κατανάλωσης ιδιαίτερη σηµασία έχει η διαµόρφωση
περιβαλλοντικής συνείδησης των καταναλωτών. Για την επίτευξη
της βιώσιµης παραγωγής και κατανάλωσης πρέπει συνεπώς να
δραστηριοποιηθούν όχι µόνο οι δηµόσιοι φορείς, αλλά και οι κοι-
νωνικοί εταίροι, η βιοµηχανία, οι περιβαλλοντικοί σύλλογοι, όλοι
οι πολίτες τελικά ως καταναλωτές.

Με βάση τα προαναφερόµενα, προτείνω στο Εθνικό Σχέδιο
∆ράσης για τις πράσινες δηµόσιες συµβάσεις -το οποίο θα εκ-
πονήσει σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος- να υπάρξει µια συνολική προσέγγιση στην προώθηση µε-
θόδων βιώσιµης παραγωγής και κατανάλωσης, η οποία κατά την
άποψή µου πρέπει να λαµβάνει υπ’όψιν το συνολικό κύκλο ζωής
των προϊόντων και των υπηρεσιών και να επεµβαίνει για την επί-
λυση προβληµάτων σε όσο το δυνατόν αρχικό στάδιο του κύκλου
αυτού, να προωθεί την καινοτοµία, να χρησιµοποιεί συνδυασµό
πολιτικών µέτρων, οικονοµικών κινήτρων και αντικινήτρων, να
αξιοποιεί τη δύναµη της εκπαίδευσης, της επιµόρφωσης και της
κατάρτισης.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ και στο άρθρο 21 του νοµοσχε-
δίου µε το οποίο τροποποιείται το προεδρικό διάταγµα µε το
οποίο είχε συσταθεί η Γενική Γραµµατεία Χωροταξίας και Αστι-
κού Περιβάλλοντος στο Υπουργείο Περιβάλλοντος κατ’αρχάς.
Και πάλι τροποποιείται µε νόµο ένα προεδρικό διάταγµα και αυτό
γίνεται καταχρηστικά πλέον από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
παρακάµπτοντας σταθερά το Συµβούλιο της Επικρατείας. Υπεν-
θυµίζω ότι το ίδιο έγινε στο νοµοσχέδιο για την εναλλακτική δια-
χείριση απορριµµάτων, που συζητήθηκε µόλις χθες στη Βουλή,
το ίδιο έγινε µε τη σύσταση ειδικής υπηρεσίας κατεδαφίσεων
στους επιθεωρητές περιβάλλοντος.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο προεδρικό διά-
ταγµα αλλάζει σήµερα; Αυτό το οποίο εκδόθηκε στις 15 Απριλίου
του 2010, µόλις δηλαδή προ δύο µηνών, επτά µήνες µετά τις
εκλογές. Χρειάστηκαν δηλαδή επτά µήνες στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, για να έχουµε σύσταση Γενικής Γραµµατείας Χωρο-
ταξίας.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια, δυο αναφορές και να διευκρινίσω
ορισµένα ζητήµατα επ'’ αυτού. Με το προεδρικό διάταγµα το
οποίο τροποποιείται συστάθηκε η συγκεκριµένη Γενική Γραµµα-
τεία, η οποία περιλαµβάνει τη Γενική ∆ιεύθυνση Πολεοδοµίας,
τη Γενική ∆ιεύθυνση Προγραµµατισµού και Έργων και τη ∆ιεύ-
θυνση Χωροταξίας του Υπουργείου.

Μέχρι σήµερα, αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ, η ∆ιεύθυνση Χω-
ροταξίας ανήκε στην Γενική Γραµµατεία Περιβάλλοντος και αυτό
ήταν το σωστό. Κάνετε µεγάλο λάθος κατά την άποψή µου µε τη
διαχωρισµό της χωροταξίας από το περιβάλλον. Στις σηµερινές
συνθήκες, χωροταξία και περιβάλλον πρέπει να εννοούνται µόνο
υπό όρους αλληλεξάρτησης και προώθησης ενός τρόπου ανά-
πτυξης, ο οποίος πέρα από την οικονοµική µεγέθυνση και την
κοινωνική δικαιοσύνη, παράλληλα και ισότιµα, πρέπει να επιδιώ-
κει την προστασία του περιβάλλοντος και την αναβάθµιση της
ποιότητας ζωής των συµπολιτών µας. Την αλληλεξάρτηση χω-
ροταξικού σχεδιασµού και περιβάλλοντος επιβεβαιώνει άλλωστε
και η πολύ πλούσια νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας
στην οποία επισηµαίνεται ότι οι δύο αυτές υποχρεώσεις προδή-
λως αλληλοεξαρτώνται µε τέτοιο τρόπο, ώστε να µη νοείται προ-
στασία του περιβάλλοντος χωρίς χωροταξικό σχεδιασµό και
αντιστρόφως. Οφείλει λοιπόν το Υπουργείο κατά την άποψή µου
να επανεξετάσει τη συγκεκριµένη ρύθµιση, να διαµορφώσει µια
πιο αποδοτική, πιο λειτουργική διοίκηση στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος µε έµφαση στο χωροταξικό σχεδιασµό και στην προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Καλογιάννη από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής ΠΑΣΟΚ Β' Αθηνών κ. Γεώργιος Χα-
ραλαµπόπουλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, συζητάµε ως γνωστό επί των άρθρων της εφαρ-
µογής της οδηγίας 32 του 2006 στο Εθνικό µας ∆ίκαιο, που
αφορά τα µέτρα, τους κανόνες, το σύστηµα που πρέπει να εφαρ-
µόσουµε για µια πολιτική εξοικονόµησης ενέργειας και στην Ελ-
λάδα. Η οδηγία αυτή ως γνωστόν έχει εκδοθεί το 2006 και ίσχυε
από της δηµοσιεύσεώς της τότε. Έχουν περάσει τεσσεράµισι
χρόνια επί Κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας και οκτώ µήνες
επί Κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έφερε
την προσαρµογή αυτή στο ελληνικό δίκαιο.

Είµαστε στη αρχή του καλοκαιριού. Εδώ η Αίθουσά µας είναι
κλιµατιζόµενη και είµαστε πολύ καλά σε ό,τι αφορά το περιβάλ-
λον το εσωτερικό. Έξω οι δρόµοι θα πιάσουν τους 30 βαθµούς
και περιµένουµε φέτος κατά πάσα πιθανότητα ένα πολύ θερµό
καλοκαίρι, όπου η κατανάλωση ενέργειας θα φτάσει στα ύψη.
∆όξα τω Θεώ όλοι λίγο πολύ έχουν προµηθευτεί κλιµατιστικά τα
τελευταία δέκα χρόνια και έτσι η κατανάλωση ενέργειας το κα-
λοκαίρι έχει τριπλασιαστεί, µε αποτέλεσµα βεβαίως τα εργοστά-
σια κυρίως της ∆ΕΗ, αυτά τα απαρχαιωµένα, να δουλεύουν στο
φουλ, να εκπέµπουν δυσανάλογες ποσότητες διοξειδίου του άν-
θρακα στην ατµόσφαιρα, να καταναλώνουν µια ενέργεια δυσα-
νάλογη και οι τιµές να παραµένουν ίδιες µέχρι ένα σηµείο.

Και αυτό γιατί οι τιµές περιµένουµε ότι θα αυξηθούν. Όπως
είπε και κάποιος άλλος συνάδελφος χθες, οι τιµές της ∆ΕΗ συ-
µπιεζόντουσαν µέχρι να εκτιναχθούν. Ελπίζω να µην εκτιναχθούν
βιαίως. Εκεί µπαίνει και η λογική της εξοικονόµησης ενέργειας.
∆υστυχώς, όµως, σε αυτή τη χώρα, επειδή έτυχε σαν επαγγελ-
µατίας στην προηγούµενη ζωή µου µέχρι οκτώ µήνες πριν που
έγινα Βουλευτής, ησχολούµην, βλέποντας ότι ακολουθούµε τις
εξελίξεις. Παλαιότερα θα µπορούσαµε να πούµε ότι ήταν ένα
θέµα στρατηγικό, αλλά µπορούµε να το αντιµετωπίσουµε µε
τους τρόπους της καθηµερινής διαχείρισης, µε τους πρόχειρους
τρόπους που είχαµε συνηθίσει µέχρι σήµερα.

Προ εβδοµάδων το ΥΠΕΚΑ έφερε ένα νοµοσχέδιο πάλι για
προσαρµογή σε µία Οδηγία που αφορά της ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Είναι και αυτός ένας τοµέας που αφορά το θέµα µας.
Έχουµε πλέον ορισµένους στόχους, λόγω της κλιµατικής αλλα-
γής. Μέχρι το 2020 πρέπει να έχουµε µια συµµετοχή των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας 20% στη γενική κατανάλωση, µείωση
20% των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα και ένα 20% από τις
πολιτικές εξοικονόµησης ενέργειας. Μάλιστα, µέχρι το 2016
βάσει της οδηγίας του 2006, είχε µπει ο ενδεικτικός στόχος 9%
εξοικονόµησης. Σήµερα, εν έτει 2010 λέµε µέσα στο νοµοσχέδιο
ότι θα πρέπει να τηρήσουµε αυτόν τον ενδεικτικό στόχο του 9%
για τα έξι χρόνια που αποµένουν. Ο στόχος πλέον είναι πολύ δύ-
σκολος, γιατί έχουν συµπιεστεί οι χρόνοι. Μ’ αυτό θέλω να πω
ότι πρώτον, είναι σωστό ότι πολύ γρήγορα η Κυβέρνηση έφερε
αυτό το νοµοσχέδιο. ∆εύτερον, θα πρέπει να βάλουµε ένα τέρµα
στην παρακολούθηση της εξέλιξης του νοµοθετικού κοινοτικού
έργου και να ερχόµαστε ουραγοί να εφαρµόσουµε µε πολύ κα-
θυστέρηση στρατηγικής σηµασίας τέτοια νοµοθετήµατα.

Σύµφωνα µε τη Συνθήκη της Λισαβόνας το εθνικό Κοινοβούλιο
είναι δικαιωµατικά µέσα στο παιχνίδι στο να παρακολουθεί και
να συνδιαλέγεται και µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, σε ό,τι
αφορά το κοινοτικό νοµοθετικό έργο που είναι στην πορεία να
εξελιχθεί. Γιατί, όπως ξέρετε, µία οδηγία δεν είναι κανονισµός, ο
οποίος θα ισχύσει ως έχει, θα εφαρµοστεί σαν πλαίσιο από το
Εθνικό ∆ίκαιο, αλλά χρειάζεται κάποιον ορισµένο χρόνο. Για να
γίνει µία οδηγία θα περάσουν χρόνοι. Σε αυτήν την ενδοκοινο-
τική διαπραγµάτευση πρέπει να συµµετέχουµε. Από εδώ και
πέρα µπορούµε να βάλουµε µία αρχή να ενηµερωνόµαστε για
σχέδια οδηγιών, τα οποία συζητούνται στις Βρυξέλλες από πολύ
νωρίς, ώστε και το εθνικό Κοινοβούλιο να προετοιµάζεται και η
Κυβέρνηση το ίδιο.

Η εξοικονόµηση ενέργειας είναι ένα µεγάλο θέµα, το οποίο
αφορά και το δηµόσιο τοµέα και τον ιδιωτικό τοµέα. Μπαίνουν
κανόνες, µπαίνει ένα σύστηµα µ’ αυτό το νοµοθέτηµα από εδώ
και πέρα. Κυρίως αφορά αυτούς που θα παίξουν κάποιο ρόλο
στο να παρέµβουν στην κατανάλωση ενέργειας, ώστε να υπάρ-
ξει µία εξοικονόµηση. ∆ηλαδή, µιλάµε για τις επιχειρήσεις ενερ-
γειακών υπηρεσιών. Στην Ευρώπη εάν ανατρέξουµε λίγο στα
δεδοµένα που µας τα δίνει επίσηµα η Γενική ∆ιεύθυνση Ενέρ-
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γειας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, θα δούµε ότι ορισµένες
χώρες, οι πιο προηγµένες βιοµηχανικά έχουν ήδη διαγράψει εί-
κοσι χρόνια στην ωρίµανση αυτών των επιχειρήσεων ενεργεια-
κών υπηρεσιών µε πρωτοπόρο τη Γαλλία, την Ιταλία και τη
Βρετανία. Ακολουθούν, όµως και χώρες του Νότου, οι οποίες
έχουν πολύ καλές επιδόσεις σε αυτόν τον τοµέα, όπως είναι η
Ισπανία. Έχουµε, όµως, και µικρές χώρες, όπως η Πορτογαλία,
η Αυστρία και η Τσεχία, οι οποίες θεωρούνται πρωτοπόρες σε
αυτόν τον τοµέα. Και αυτό γιατί δεν είναι ότι εφάρµοσαν µία πο-
λιτική νωρίς και ότι εφάρµοσαν την οδηγία του 2006, αλλά έδω-
σαν έναν πρωτεύοντα ρόλο στο θέµα της εξοικονόµησης.

Και αυτό, γιατί όπως ξέρετε, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
κοστίζουν µέχρι να γίνουν αποδοτικές. Η εξοικονόµηση ενέρ-
γειας δεν κοστίζει ούτε στον τελικό καταναλωτή, ούτε στον πά-
ροχο. Το ρίσκο το αναλαµβάνει η Επιχείρηση Ενεργειακών
Υπηρεσιών. Μιλάµε για µία αγορά που στην Ευρώπη είναι σύµ-
φωνα µε τα επίσηµα δεδοµένα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της
τάξεως των 15.000.000.000 ευρώ. Χώρες όπως η Πορτογαλία
έχουν µία αγορά µεταξύ 50.000.000 και 100.000.000 ευρώ. Έτσι
περίπου µπορούµε να αναλογιστούµε και τη δική µας αγορά. Θα
µου πείτε: Είναι µέλλον λαµπρό, γι’ αυτές τις επιχειρήσεις που
στο εξωτερικό είναι έτοιµες; Γιατί, όπως ξέρετε, έχουµε και την
οδηγία 123 που την έχουµε θεσµοθετήσει και δίνει τη δυνατό-
τητα σε µία τέτοια επιχείρηση από άλλο κράτος-µέλος, να έρθει
να παράξει αυτήν την υπηρεσία. Ή κοιτάµε να δώσουµε µια δυ-
νατότητα και στους Έλληνες επιστήµονες, στις ελληνικές επι-
χειρήσεις, δηµόσιες και ιδιωτικές; Εκεί πρέπει να σταθούµε στο
άρθρο 15 που έχουµε αφενός να χαιρετήσουµε την τροπολογία
που µπήκε µε προτροπή του Γιάννη ∆ριβελέγκα Προέδρου της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου για την ηλεκτροδότηση των
δηµόσιων κοινοχρήστων χώρων. Αλλά πάλι στο ίδιο άρθρο
έχουµε, λέει ότι οι έξυπνοι µετρητές θα πρέπει να µπουν στο παι-
χνίδι µετά από ένα χρόνο. Αυτό το βάζω σαν προβληµατισµό. ∆η-
λαδή, δεν είµαστε έτοιµοι.

∆εύτερον, είναι το άρθρο 10, που αφορά το µητρώο. Θα πρέ-
πει να δοθεί µεγάλη έµφαση στη µελέτη αυτής της υπουργικής
απόφασης για το ποιους θα περιλάβει, γιατί έτσι θα πρέπει αφε-
νός να σεβαστούµε το Κοινοτικό ∆ίκαιο και αφ’ ετέρου, θα πρέ-
πει να δώσουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες επιστήµονες να
µπουν σε αυτήν την αγορά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής δεκαπέντε
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 4ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Χαντάβας έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

κοινή διαπίστωση ότι η ενέργεια παίζει καθοριστικό ρόλο και
στην ποιότητα ζωής, αλλά και στην ανάπτυξη και στην ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας µας. Η πατρίδα µας διαθέτει ως ενερ-
γειακούς πόρους το εγχώριο καύσιµο του λιγνίτη. Το νερό,
δυστυχώς, περιορίζεται. Γι’ αυτό εισάγει φυσικό αέριο και πε-
τρέλαιο. Αυτοί οι ενεργειακοί πόροι δεν είναι ανεξάντλητοι. Ήδη,
τα στερεά µας καύσιµα περιορίζονται. Η Μεγαλόπολη σε λίγα
χρόνια θα κλείσει. Ακολουθεί η Πτολεµαΐδα. Παγκοσµίως και τα
αποθέµατα φυσικού αερίου και πετρελαίου µειώνονται.

Λοιπόν, έχουµε όλοι µας χρέος να κάνουµε ορθολογική δια-
χείριση αυτών των καυσίµων. Έχουµε χρέος απέναντι στα παι-
διά µας, απέναντι στην επόµενη γενιά. Έχουµε χρέος και για το
περιβάλλον, γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι όσα περισσότερα καύσιµα
καίµε, τόσο επιβαρύνουµε το περιβάλλον και συµβάλλουµε στη
δηµιουργία του φαινοµένου του θερµοκηπίου και στην κλιµατική
αλλαγή.

Έχουµε χρέος επίσης, να εξοικονοµήσουµε ενέργεια για να
προστατεύουµε το οικογενειακό εισόδηµα. ∆εν υπάρχουν περι-
θώρια σήµερα, ιδιαίτερα σ’ αυτήν την οικονοµική συγκυρία, να

δαπανούµε χρήµατα για σπατάλη ενέργειας. Έχουµε επίσης,
χρέος να πάρουµε εκείνα τα µέτρα για να µειώσουµε το κόστος
των βιοτεχνιών, των επιχειρήσεων και να ενισχύσουµε την αντα-
γωνιστικότητά τους. Έχουµε χρέος, λοιπόν, για εξοικονόµηση
ενέργειας. Θα πρέπει να περιορίσουµε τις καταναλώσεις µας όχι
βέβαια, εις βάρος της ποιότητας ζωής µας. Γιατί γνωρίζουµε όλοι
ότι έχουµε πάρα πολλά κτήρια χωρίς µονώσεις, χωρίς διπλά υα-
λοστάσια, µε µεγάλα ανοίγµατα, µε παµπάλαιες εγκαταστάσεις
θέρµανσης ή ψύξης που δεν διαθέτουν ούτε τους στοιχειώδεις
αυτοµατισµούς. Έχουµε γεωργικές εκµεταλλεύσεις είτε θερµο-
κήπια είτε ΤΟΕΒ, τα οποία λειτουργούν χωρίς καµµία ενεργει-
ακή µελέτη και γίνεται κατασπατάληση και ενεργειακών πόρων
και χρηµάτων και γι’ αυτόν το λόγο έχουµε µη ανταγωνιστική γε-
ωργία. Έχουµε βιοτεχνίες, βιοµηχανίες µε κακό συνηµίτονο σ’
ό,τι αφορά τις ηλεκτρικές τους εγκαταστάσεις, κτήρια Ενόπλων
∆υνάµεων και δηµοσίου ενεργειακά σπάταλα.

Σε όλη αυτήν την κατάσταση, ιδιαίτερα οι πολίτες και οι κατα-
ναλωτές, επειδή ακριβώς πρόκειται για περίπλοκα ενεργειακά
συστήµατα ούτε γνωρίζουν τι πρέπει να κάνουν και ούτε είναι
διατεθειµένοι να βάλουν το χέρι στην τσέπη τους. Σ’ αυτά ακρι-
βώς τα ζητήµατα δίνει λύση αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι
ένα δεύτερο «πράσινο» νοµοσχέδιο.

Στο άρθρο 10, προβλέπεται η σύσταση επιχειρήσεων ενεργει-
ακών υπηρεσιών. Αυτή είναι µια µεγάλη και καινούργια αγορά ερ-
γασίας. Πολλοί συµπολίτες µας µηχανικοί, υδραυλικοί, ηλεκτρο-
λόγοι θα µπορούν να συστήνουν επιχειρήσεις ενεργειακών
υπηρεσιών, οι οποίοι θα µελετούν το τί θα κάνουν, θα υπογρά-
φουν τη σύµβαση παροχής ενεργειακών υπηρεσιών µε τους κα-
ταναλωτές, θα προβαίνουν οι ίδιοι στην προµήθεια του εξοπλι-
σµού, στην λειτουργία των εγκαταστάσεων, χωρίς να πληρώνουν
τίποτα οι καταναλωτές είτε είναι επιχειρηµατίες είτε είναι οικια-
κοί καταναλωτές και όλα αυτά θα αποσβαίνονται µε την πάροδο
του χρόνου. Οι ίδιοι, λοιπόν, θα επιβαρύνονται και θα αναλαµ-
βάνουν και την χρηµατοδότηση, ο καταναλωτής θα συνεχίζει για
κάποια χρόνια να πληρώνει αυτά που πλήρωνε τα προηγούµενα
χρόνια. Μόλις παρέλθει αυτό το διάστηµα, θα απολαµβάνει την
µειωµένη κατανάλωση και µια ενίσχυση του εισοδήµατός του.

Το άρθρο 9, υποχρεώνει τους διανοµείς και τους διαχειριστές
ενεργειακών προϊόντων και στοιχεία να παρέχουν στην Κυβέρ-
νηση, ούτως ώστε να προκύπτει και ποια θα είναι αυτή η εξοικο-
νόµηση της ενέργειας, αλλά και να παρέχουν οι ίδιοι ενεργειακές
υπηρεσίες.

Το άρθρο 16, καθορίζει πώς θα γίνονται οι συµβάσεις ενερ-
γειακής απόδοσης, ούτως ώστε, να προστατεύεται ο καταναλω-
τής. Ποιό ακριβώς είναι το ζητούµενο, ποιό θα είναι το ενεργει-
ακό όφελος, πώς θα αποτιµάται, τί υποχρεώσεις αναλαµβάνει η
εταιρεία ενεργειακών υπηρεσιών, πότε αποσβαίνεται; Και µάλιστα
οι συµβάσεις αυτές θα γίνονται υπό την αιγίδα του ΥΠΕΚΑ, του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής. Προβλέ-
πεται επίσης, η χρηµατοδότηση από τρίτους. Πράγµατι, ούτε ο
καταναλωτής είναι υποχρεωµένος να βάλει χρήµατα, αν δε θέλει
ή θα τα βάζει η εταιρεία ενεργειακών υπηρεσιών ή θα τα βάζει
ακόµα και ένα πιστωτικό ίδρυµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Σίγουρα, από αυτήν την υπόθεση προκύπτει µια µεγάλη αγορά
εργασίας, θέσεις εργασίας χωρίς να καταβάλλονται εθνικοί
πόροι. Ωφελούνται οι πολίτες, οι επιχειρηµατίες, αυτοί που θα
αποτελέσουν τις ενεργειακές επιχειρήσεις, ωφελούνται όλοι.
Αυτοί που δεν ωφελούνται, θα είναι αυτοί που µας εισάγουν το
πετρέλαιο και το φυσικό αέριο.

Απορώ, κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, πώς διαπιστώνετε εσείς
ότι το νοµοσχέδιο ευνοεί τους λίγους και όχι τους πολλούς;
Εκτός και αν οι εισαγωγείς είναι πολλοί και οι υπόλοιποι είναι
λίγοι.

Ήθελα να αναφερθώ επίσης στο άρθρο 15, που προβλέπει ότι
θα τοποθετούνται µετρητές που θα µετρούν την κατανάλωση σε
πραγµατικό χρόνο. Αυτό, είναι µια σπουδαία ρύθµιση και την
ξέρω πάρα πολύ καλά, γιατί δούλεψα για περίπου τριάντα χρό-
νια στη ∆ΕΗ και το πρόβληµά µας ήταν πάντοτε ότι οι κατανα-
λωτές πλήρωναν το ίδιο, όλες τις ώρες.
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Γνωρίζουµε όλοι ότι τις ώρες αιχµής χρησιµοποιούνται οι πιο
αντιοικονοµικές µονάδες είτε εισαγωγές ακριβές και τις ώρες
κοιλάδας φορτίου, που είναι τα βράδια, η ∆ΕΗ της περισσεύει
ενέργεια και δεν ξέρει τί να την κάνει. Με αυτούς τους µετρητές
θα δίνεται η δυνατότητα να πληρώνουν οι καταναλωτές χαµηλή
τιµή στις ώρες κοιλάδας φορτίου και υψηλή στις αιχµές. Εποµέ-
νως οι µετρητές προστατεύουν στην ουσία τους καταναλωτές.
Προστατεύουν όµως και τη ∆ΕΗ και τις επιχειρήσεις γενικότερα,
διότι και αυτές δεν υπάρχει λόγος να προβαίνουν σε αυτό το κό-
στος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή.)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όπως προανέφερα είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο συντελεί

στην εξοικονόµηση ενέργειας. Είναι ένα ζήτηµα µείζον που απα-
σχολεί όλο τον κόσµο σήµερα και είναι και δική µας υποχρέωση.
Εκπλήσσοµαι και θα περίµενα τουλάχιστον επί της αρχής να το
υπερψηφίσουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής.

Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ χρέος µου να συγχαρώ και την
πολιτική ηγεσία, διότι µε αυτόν τον τρόπο δηµιουργεί και αγορά
εργασίας και λύνει ζητήµατα, συµβάλλει στην ενεργειακή εξοι-
κονόµηση και στην άνοδο του εισοδήµατος των πολιτών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ.)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ ( Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώνεται ο κα-
τάλογος µε τον κ. Ηλία Πολατίδη, Βουλευτή του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού.

Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ένα θέµα µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Θα αναφερθώ

στην όλη κατάσταση της απελευθέρωσης της ενέργειας. Με
νόµο, ήδη, του 1999 επί κυβερνήσεως Σηµίτη, ξεκίνησε κατ’ ου-
σίαν η απελευθέρωση της ενέργειας. Τί στόχους είχε και τί έλεγε
τότε η αιτιολογική έκθεση; Ότι θα επιτύχει µείωση των τιµών
µέσω της αυξήσεως του ανταγωνισµού και καλύτερη ποιότητα
παροχής υπηρεσιών προς τους καταναλωτές.

Αυτό, βέβαια, έγινε αγνοώντας τις ελληνικές συνθήκες. Τί συµ-
βαίνει στις ελληνικές συνθήκες; Στις ελληνικές συνθήκες οι οι-
κιακοί καταναλωτές και οι αγρότες πληρώνουν χαµηλότερες
τιµές µέσω της σταυροειδούς επιδοτήσεως, την οποία κάνει στα
τιµολόγιά της η ∆ΕΗ. Υπήρξε πολιτική απόφαση από την δεκα-
ετία του ’50 όταν ιδρύθηκε η ∆ΕΗ, να πληρώνεται η ίδια τιµή κι-
λοβατώρας είτε καταναλώνεται στην Κοζάνη είτε καταναλώνεται
στην Ρόδο. Στην Κοζάνη το κόστος είναι κατά πολύ µικρότερο
από ό,τι είναι στην Ρόδο. Υπήρξε αυτή η συγκεκριµένη πολιτική
επιλογή.

Σήµερα, έρχονται οι εταιρείες οι οποίες θέλουν να παρέχουν
ενέργεια, αλλά τί κάνουν; ∆εν πάνε στα χαµηλά τιµολόγια στα
οικιακά. Πάνε εκεί, που η ∆ΕΗ έχει µεγαλύτερες τιµές, ούτως
ώστε µε αυτές τις τιµές να επιδοτεί εκεί που για εθνικούς ή κοι-
νωνικούς λόγους χρειάζεται να το κάνει. Έρχονται, λοιπόν, και
στοχεύουν µόνο στο υψηλά τιµολόγια. Αυτό τί θα αναγκάσει τε-
λικά τη ∆ΕΗ; Αυτό που έχει ζητήσει και αυτό που θα γίνει, να αυ-
ξηθούν κατά ένα τεράστιο ποσοστό οι τιµές, στην ουσία, να
ορθολογικοποιηθούν και να αρχίσει, δηλαδή, να χρεώνει βάσει
του κόστους. Η χρέωση αυτή βάσει του κόστους θα επιβαρύνει
υπέρµετρα τα νοικοκυριά. Όσον αφορά τις ευρωπαϊκές οδηγίες
και τα φληναφήµατα περί ελευθέρας αγοράς και οτιδήποτε άλλο,
άλλα γράφουν οι αιτιολογικές εκθέσεις και άλλα τελικά βλέπουµε
να γίνονται στην πράξη.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα -και µόνο σ’ αυτό θα ανα-
φερθώ- είναι το άρθρο 16. Στο άρθρο 16, κάνατε τις συµβάσεις
ενεργειακής απόδοσης, όπως τις ονοµάζετε. Εδώ υπάρχει ένα
τεράστιο θέµα. Κατ’ αρχάς το τί θα κάνει. Η εταιρεία ενεργεια-
κών υπηρεσιών κάνει σχεδιασµό και διαχείριση της παρεχόµε-
νης ενεργειακής υπηρεσίας. Κάνει τη µεθοδολογία εκτίµησης
εξοικονοµούµενης ενέργειας, την αγορά και εγκατάσταση και
θέτει σε λειτουργία τον εξοπλισµό. Έχει τη διαχείριση, τον τρόπο
λειτουργίας εξοπλισµού και τη συντήρησή του, το συνολικό κό-
στος, τη διαδικασία αποτίµησης του ενεργειακού οφέλους, τον
τρόπο και το χρόνο αποπληρωµής. Και φυσικά µέσα σ’ αυτό

µπαίνουν και οι τράπεζες.
Ένα µεγάλο θέµα εδώ πέρα είναι, τρίτο µέρος -third party που

λέγεται- στην κατασκευή των ενεργειακών έργων, θα υπάρχει;
Όταν δηλαδή ο πελάτης και η εταιρεία ενεργειακών υπηρεσιών
διαφωνούν, διαφωνεί ο πελάτης και λέει «εγώ χρησιµοποίησα τον
εξοπλισµό, όπως θα έπρεπε να είναι», η εταιρεία υπηρεσιών λέει
«όχι δεν τον χρησιµοποίησες και η µη εκπλήρωση των όρων του
συµβολαίου οφείλεται σε δική σου ευθύνη». Εκεί πέρα θα υπάρ-
χει ένας τρίτος ικανός µε επιστηµονική γνώση προς τούτο, ούτως
ώστε να λύσει αυτήν τη διαφορά; Όχι δεν υπάρχει πουθενά εδώ
µέσα.

Άρα, τι θα γίνεται; Θα υπάρχουν ατελείωτες δικαστικές δια-
µάχες. Άρα θα υπάρχει κατασυκοφάντηση όλου αυτού του µη-
χανισµού. Άρα, τελικά, και αυτό θα µείνει στα αζήτητα. ∆εν
πρόκειται να δουλέψει τίποτα, κύριε Υπουργέ, από τη διαδικασία
αυτήν την οποία λέτε στο άρθρο 16. Πρέπει υποχρεωτικά να µπει
και κάποιος τρόπος µε τον οποίο θα γίνεται πιστοποίηση.

Ένα δεύτερο µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει στο άρθρο 16.
Ο εξοπλισµός µε τον οποίο θα ελέγχεται και η διαδικασία, πού
ακριβώς προβλέπεται; Θα είναι πιστοποιηµένος αυτός ο εξοπλι-
σµός; ∆εν είναι µόνο θέµα κακής πίστεως από πλευράς είτε του
ενός, είτε του άλλου. Είναι το θέµα µιας πραγµατικής καταστά-
σεως, η οποία συµβαίνει καθηµερινώς και θα τη βρούµε µπρο-
στά µας. Τι κάνετε επί του συγκεκριµένου θέµατος; Τίποτα.

Εγώ δεν µένω σε µονοκατοικία, αλλά σε χωριό. Λόγω της ερ-
γασίας µου αναγκάστηκα κάποιες φορές να µένω εκτός της πε-
ριοχής καταγωγής µου και εκεί πέρα ήµουν σε πολυκατοικίες.
Όποιος έχει συµµετάσχει σε συνέλευση πολυκατοικίας –όποιος
είναι από αυτούς που µένουν σε πολυκατοικίες και δεν µένουν
σε βίλες αγορασµένες µε ύποπτα κονδύλια- κατανοεί ότι δεν
είναι τόσο εύκολο να γίνουν όλα αυτά τα οποία προβλέπονται.

Το µόνιµο πρόβληµα, που υπάρχει εκεί, είναι µε τη διαδικασία
πληρωµής των κοινοχρήστων, τα οποία έχουν σχέση µε τη θέρ-
µανση. Εκεί υπάρχουν συνεχώς διαφωνίες, ακόµη και όταν το
σύστηµα είναι τέτοιο και δεν έχει κάποιος λόγο να κλέψει ή να
µην κλέψει. Εκεί, όµως, υπάρχουν συνεχώς διαφωνίες.

Όταν, λοιπόν, σε αυτό το πολύ απλό σύστηµα κατανοµής των
εξόδων για τη θέρµανση υπάρχουν τόσα προβλήµατα, εσείς σε
κάτι πολύ σηµαντικότερο δεν θα πρέπει να λάβετε κάτι υπ’όψιν
σας; Τι θα µπορούσε να γίνει;

Είπαµε και το έχουµε πει πολλές φορές και στην προηγούµενη
θητεία της Βουλής και τώρα το έχουµε κάνει ως πρόταση. Αυτή
είναι µία δουλειά, η οποία πρέπει να γίνει από τη ∆ΕΗ. ∆υστυ-
χώς η ∆ΕΗ -ή µία άλλη εταιρεία, αν υπάρχει τέτοια εταιρεία- έχει
τον εύκολο τρόπο να εισπράξει, διότι µπορεί µε µηδενικό κόστος
να εισπράττει και να συνεχίζει πάντα να εισπράττει τα χρήµατα
µε την απειλή της διακοπής του ηλεκτρικού ρεύµατος.

Εγώ σας λέω, πάει η εταιρεία παροχής ενεργειακών υπηρεσιών,
κάνει όλα αυτά και ο πελάτης είναι κακόπιστος και δεν πληρώνει
µε διάφορες δικαιολογίες, παρ’ όλο που έχουν επιτευχθεί οι στό-
χοι. Τι ακριβώς θα γίνει; Θα πάνε τα δικαστήρια να τα λύσουν;

Και θέλω κλείνοντας να αναφερθώ και σ’ ένα άλλο θέµα. Χθες
στην επιτροπή έρευνας και τεχνολογίας είχαµε µία παρουσίαση
από το ΤΕΙ Ρεθύµνου, το οποίο συµµετέχει σε ένα ευρωπαϊκό
πρόγραµµα µε τον κωδικό «HIPER», το οποίο είναι η παραγωγή,
µέσω λέιζερ, ενέργειας από θερµοπυρηνική σύντηξη. Είναι κάτι,
πραγµατικά, µελλοντικό.

Όταν, λοιπόν, ήρθαν αυτοί οι άνθρωποι, µας είπαν ότι δεν
έχουν πάρει τίποτα από την ελληνική πολιτεία, δεν έχουν ει-
σπράξει τίποτα. Και υπάρχει ένα κτήριο 4.000.000 ευρώ, του
οποίου έχει εγκριθεί η δαπάνη από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, αλλά αυτό δεν εκταµιεύεται.

Εγώ, λοιπόν, σας προτείνω. Έχει η ∆ΕΗ 614.000.000 ευρώ
κέρδη το 2009, τα µισά ανήκουν στο κράτος -δεν ξέρω πόσο είναι
το µερίδιο του κράτους, πάντως σίγουρα είναι πολύ περισσότερα
από αυτά τα λεφτά- δώστε σε κάτι που έχει σχέση µε το µέλλον.
Αντί να ασχολούµαστε µε την υιοθέτηση και τη νοµοθέτηση ευ-
ρωπαϊκών οδηγιών, που ουδέν αποτέλεσµα θα φέρουν στο ενερ-
γειακό ισοζύγιο της χώρας, δώστε αυτήν την ελάχιστη
χρηµατοδότηση, η οποία θα φέρει πολλαπλά οφέλη στην ελλη-
νική οικονοµία και στο ενεργειακό ισοζύγιο.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει, ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Θάνος Μωραϊτης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΙΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξοικονόµηση ενέργειας και οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας αποτελούν µείζονα ζητήµατα που
εντάσσονται στην ενεργειακή πολιτική της χώρας και συνεισφέ-
ρουν σηµαντικά στην πράσινη οικονοµία, της οποίας η προώθηση
είναι µία από τις βασικές στρατηγικές αυτής της Κυβέρνησης.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο κάνουµε ένα σηµαντικό βήµα στον
τοµέα της εξοικονόµησης της ενέργειας, προτείνοντας µέτρα για
τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης και προωθώντας την
αγορά των ενεργειακών υπηρεσιών. Είναι ένα βήµα απαραίτητο,
που τονώνει την ανάπτυξη της χώρας και ειδικά σε αυτήν τη δύ-
σκολη οικονοµική συγκυρία, προωθεί την επιχειρηµατικότητα,
δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας και ταυτόχρονα προστατεύει
και το περιβάλλον.

Με το νοµοσχέδιο αυτό συµβάλλουµε στην επίτευξη του ευ-
ρύτερου ευρωπαϊκού στόχου για εξοικονόµηση ενέργειας κατά
20% έως το 2020, το γνωστό «20-20-20». Αλλά το σηµαντικότερο
από όλα είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο καταπολεµά τη σπατάλη
και την άσκοπη κατανάλωση ενέργειας.

Κατ’ αρχάς µε το νόµο αυτό εναρµονιζόµαστε µε την ευρω-
παϊκή οδηγία 32/2006, κάτι το οποίο θα έπρεπε να έχει γίνει από
το 2008. Εµείς ως ΥΠΕΚΑ από την πρώτη στιγµή που δηµιουρ-
γήθηκε το Υπουργείο ξεκινήσαµε τις διαδικασίες έκδοσης του
συγκεκριµένου νόµου. Παρ’ ότι η προηγούµενη κυβέρνηση είχε
ξεκινήσει τη σχετική διαδικασία, εµείς θεωρήσαµε απαραίτητο
ότι πρέπει να γίνει διαβούλευση και να προβούµε σε συνεργασία
µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, όπως τη ∆ΕΗ, το ΤΕΕ, το
Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας -το ΚΑΠΕ- και άλλους,
ώστε να επανεξετάσουµε τα δεδοµένα, λαµβάνοντας υπ’όψιν τις
παρούσες συνθήκες της αγοράς.

Θέλω να σταθώ σε δύο καινοτοµίες αυτού του νοµοσχεδίου.
Πρώτον, επιτρέπει τη λειτουργία επιχειρήσεων ενεργειακών υπη-
ρεσιών. Είναι οι γνωστές ESCO. Μπορούν πλέον να παρέχουν
ενεργειακές υπηρεσίες και να εφαρµόζουν µέτρα µε σκοπό τη
βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης σε εγκαταστάσεις ή σε κτή-
ρια καταναλωτών. Οι εταιρείες αυτές µπορούν να αναλαµβάνουν
εξ ολοκλήρου την υλοποίηση, διαχείριση, συντήρηση και το ση-
µαντικότερο και τη χρηµατοδότηση των µέτρων εξοικονόµησης
ενέργειας. Για τη διασφάλιση της ποιότητας και της ασφάλειας
των παρεχόµενων υπηρεσιών των ESCO, ιδρύουµε και το σχε-
τικό µητρώο.

∆εύτερον, ζωτική σηµασία αποτελεί η δυνατότητα χρηµατο-
δότησης από τρίτους, στις περιπτώσεις ιδιωτικών, αλλά και δη-
µοσίων επενδύσεων, που δεν υπάρχουν διαθέσιµα ίδια κεφάλαια.
Έτσι σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία παρέχεται ένα σηµα-
ντικό εργαλείο χρηµατοδότησης και υλοποίησης των ενεργεια-
κών επενδύσεων.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο αυτό θεσπίζει συγκεκριµένο στόχο
εξοικονόµησης ενέργειας, ο οποίος ανέρχεται σε 9% έως το
2016. Αυτό σηµαίνει εξοικονόµηση περίπου 16.500 GW. Ο στό-
χος αυτός δεν αποτελεί για εµάς ένα απλό νούµερο. Ο στόχος
αυτός υλοποιείται µε µια σειρά συγκεκριµένων µέτρων και δρά-
σεων σε όλους τους τοµείς, οικιακό και τριτογενή τοµέα, βιοµη-
χανία, γεωργία και µεταφορές. Τα µέτρα αυτά περιλαµβάνονται
σε σχέδια δράσης ενεργειακής απόδοσης.

Το πρώτο Σ∆ΕΑ συντάχθηκε στα µέσα του 2008 και στη συνέ-
χεια υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εγκρίθηκε. Σε αυ-
τούς που λένε να αυξήσουµε το στόχο ή ότι η οικονοµική
συγκυρία από µόνη της είναι αρκετή για την επίτευξη του στό-
χου, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι το βασικό δεν είναι µόνο να
πιάσουµε το στόχο, αλλά να εφαρµόσουµε τα µέτρα εξοικονό-
µησης ενέργειας. ∆ηλαδή, τα µέτρα είναι αυτά που θα οδηγή-
σουν σε εξοικονόµηση ενέργειας και αυτά πρέπει να είναι

ανεξάρτητα από οικονοµικές συνθήκες ή -αν θέλετε- και από κλι-
µατολογικά δεδοµένα. Εξάλλου ο στόχος και τα µέτρα θα επα-
ναπροσδιοριστούν κατά τη σύνταξη των επόµενων Σ∆ΕΑ, που
πρόκειται να συνταχθούν το 2011 και το 2014.

Πρέπει να επισηµάνω στο σηµείο αυτό ότι η ευρωπαϊκή οδηγία
και κατ’ επέκταση το εν λόγω νοµοσχέδιο θέτουν το γενικό πλαί-
σιο υπολογισµού του εν λόγω στόχου. Η αναλυτική µεθοδολο-
γία περιέχεται στο πρώτο σχέδιο δράσης ενεργειακής από-
δοσης, το οποίο συντάχθηκε από το ΚΑΠΕ το 2008 και στη συ-
νέχεια υποβλήθηκε και εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η ευθύνη επίβλεψης και υλοποίησης των µέτρων που απαι-
τούνται για την ικανοποίηση του εθνικού στόχου ανήκει στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
Ωστόσο, θα υπάρχει στενή συνεργασία µε το ΚΑΠΕ, το οποίο
διαθέτει τη σχετική εµπειρία, αλλά διαθέτει πάνω από όλα και το
κατάλληλο, στελεχιακό δυναµικό για να υλοποιήσει τις υποχρε-
ώσεις που απορρέουν από το νοµοσχέδιο και, κυρίως, να συ-
ντάξει τα Σ∆ΕΑ.

Ένα πολύ σηµαντικό, επίσης, σηµείο του νοµοσχεδίου, πι-
στεύω ότι είναι η δυνατότητα παροχής χρηµατοοικονοµικών και
άλλων κινήτρων µε σκοπό την υλοποίηση των µέτρων εξοικονό-
µησης ενέργειας.

Επιπλέον, συστήνουµε ειδικό ταµείο µε σκοπό την ενθάρρυνση
των επενδύσεων στον τοµέα της εξοικονόµησης ενέργειας. Σε
επακόλουθο προεδρικό διάταγµα, θα καθοριστούν οι ειδικοί όροι
για τη σύσταση του ταµείου αυτού.

Θέλω να τονίσω στο σηµείο αυτό πως όλα αυτά τα µέτρα δεν
αφορούν µόνο τον ιδιωτικό τοµέα. Το δηµόσιο έχει -και πρέπει να
έχει- έναν ηγετικό ρόλο στην εξοικονόµηση ενέργειας.

Στόχος µας για το δηµόσιο είναι να προχωρήσουµε σε σαφές
χρονοδιάγραµµα στις ακόλουθες, τουλάχιστον, δράσεις: Πρώ-
τον, στην εφαρµογή όλων των σχετικών νοµικών απαιτήσεων που
σχετίζονται µε την εξοικονόµηση ενέργειας στο δηµόσιο, δεύτε-
ρον, στην εφαρµογή συστήµατος «πράσινων» δηµόσιων προµη-
θειών, τρίτον, στην αντικατάσταση των παλιών οχηµάτων µε
«πράσινα» οχήµατα και τέταρτον και σηµαντικότερο, στην υλο-
ποίηση µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης στα κτήρια
του δηµοσίου.

Με το νοµοσχέδιο αυτό θέτουµε υποχρεώσεις στους διανο-
µείς ενέργειας, στους διαχειριστές των δικτύων και στους προ-
µηθευτές ενέργειας. Με τον τρόπο αυτό αποσκοπούµε στη
βελτίωση του υφιστάµενου πλαισίου παροχής ενέργειας.

Βρισκόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, σε µία φάση συνολικού
επανασχεδιασµού της τιµολόγησης. Και επειδή ο αγαπητός συ-
νάδελφος, ο εισηγητής από τη Νέα ∆ηµοκρατία, ο κ. Κασαπίδης,
αναφέρθηκε σε κάποιες φήµες ή κάποια στοιχεία, τα οποία µπο-
ρεί να γράφτηκαν στον Τύπο, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι ως Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ως
Κυβέρνηση, είµαστε στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού,
αλλά ταυτόχρονα ενεργούµε µε κοινωνική ευαισθησία. Και πι-
στεύω ότι τις επόµενες ηµέρες αυτό θα είναι κάτι, το οποίο θα
είναι ξεκάθαρο από µέρους µας και χαµηλόµισθοι, αδύναµες κοι-
νωνικά οµάδες και αγρότες, δεν θα επηρεαστούν.

Επίσης, για το σκοπό αυτό καθίσταται υποχρεωτική η τοποθέ-
τηση των έξυπνων µετρητών -το αναφέρετε πάρα πολύ- και η έκ-
δοση λογαριασµών µε πραγµατικά στοιχεία κατανάλωσης. Έτσι,
κάθε καταναλωτής θα µπορεί να γνωρίζει την πραγµατική ενέρ-
γεια που καταναλώνει και πόσο αυτή κοστίζει. Είναι µία πολιτική
µε επίκεντρο τον πολίτη, που στοχεύει στη διαµόρφωση µιας ορ-
θολογικής ενεργειακής συµπεριφοράς.

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο αυτό, επιτέλους, ρυθµίζουµε το πλαί-
σιο για την προώθηση των «πράσινων» δηµόσιων συµβάσεων.
Αναφέροµαι σε όλες εκείνες τις διαδικασίες, µε τις οποίες ο δη-
µόσιος τοµέας προµηθεύεται προϊόντα, υπηρεσίες, εργασίες,
µέσω περιβαλλοντικών κριτηρίων, αλλά και αξιολόγησης προ-
σφορών.

Οι «πράσινες» δηµόσιες συµβάσεις αποτελούν ένα εργαλείο
που µπορεί να προσφέρει τα απαραίτητα κίνητρα για να µειω-
θούν σηµαντικά οι αρνητικές περιβαλλοντικές επιπτώσεις που
έχουν οι δηµόσιες προµήθειες. Οι φορείς του δηµοσίου πρέπει
να αξιοποιήσουν, επιτέλους, την ισχυρή τους αγοραστική δύναµη
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και να οδηγήσουν την αγορά σε αλλαγή των παραγωγικών και
καταναλωτικών προτύπων, προωθώντας την πράσινη ανάπτυξη
και ταυτόχρονα, την ανταγωνιστικότητα και την καινοτοµία. Πα-
ράλληλα, µπορούν να λειτουργήσουν και ως παράδειγµα για τον
ιδιωτικό τοµέα και να εξοικονοµήσουν δηµόσιους πόρους, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν το συνολικό κόστος κύκλου ζωής.

Πρέπει να ξεκινήσουµε, επιτέλους και στον τοµέα αυτό, δεδο-
µένου ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει θέσει ως στόχο το 50%
των δηµοσίων προµηθειών να είναι «πράσινες» ως το 2010, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν ενεργειακά και περιβαλλοντικά κριτήρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τονίζω πως µε όλα τα παρα-

πάνω µέτρα προσδοκούµε στην αποτελεσµατική εφαρµογή της
ενεργειακής απόδοσης στην πράξη. Με το νοµοσχέδιο αυτό βά-
ζουµε κανόνες και στον τοµέα της εξοικονόµησης ενέργειας. Πα-
ρέχουµε στους πολίτες και στις επιχειρήσεις νέες ενεργειακές
υπηρεσίες, διασφαλίζοντας την αξιοπιστία τους και την ποιότητά
τους. Επιδιώκουµε την προώθηση της εξοικονόµησης ενέργειας,
όχι µόνο για την προστασία του περιβάλλοντος, όχι µόνο για να
αποφύγουµε τα ευρωπαϊκά πρόστιµα, όχι γιατί πρέπει, αλλά γιατί
αποσκοπούµε στην έξοδο από την κρίση, αποσκοπούµε σε νέες
λύσεις και σε νέα πρότυπα, αποσκοπούµε σε νέες θέσεις εργα-
σίας, αποσκοπούµε σε νέες επενδύσεις, αποσκοπούµε στην πρά-
σινη ανάπτυξη, µια ανάπτυξη που είναι στρατηγική επιλογή
αυτής της Κυβέρνησης.

Προωθούµε, λοιπόν, µία «πράσινη» οικονοµία µε όφελος, τόσο
στο περιβάλλον, όσο και στην οικονοµία της χώρας µας. Και στην
κατεύθυνση αυτή περιµένουµε και ελπίζουµε στη συµβολή όλων
σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής συµφωνούν
κατά βάση στο αξιακό σύστηµα, το οποίο είναι το «χαλί» αυτού
του σχεδίου νόµου. Και, πράγµατι, η Κυβέρνηση υλοποιεί κάτι το
οποίο βρήκε στα σκαριά και το προχώρησε, όπως είπε και ο ει-
σηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας και όλοι οι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Με ό,τι παρατηρήσεις και διορθώσεις
έγιναν, νοµίζω ότι ξεκινάει µία διαδικασία, πραγµατικά, συγκε-
κριµένη, η οποία έχει σα στόχο, αλλά και σαν αφετηρία, το
αξιακό σύστηµα της «πράσινης» ανάπτυξης, αλλά κυρίως -αυτό
που λέει το σχέδιο νόµου- της ενεργειακής απόδοσης.

Είναι λάθος να συζητάµε σ’ αυτήν την Αίθουσα για το πώς θα
εξασφαλίσουµε και τι είδους, πηγές ενέργειας αν δεν «κλείσουµε
τις τρύπες ενός κουβά» που χάνει ενέργεια δεξιά και αριστερά,
άσκοπα και κυρίως και πάνω απ’ όλα, στο δηµόσιο τοµέα, όπως
έχουµε την υποχρέωση.

Θέλω να κάνω δύο µικρές παρατηρήσεις.
Θέλει πάρα πολύ προσοχή, κύριε Υπουργέ, να µη δηµιουργή-

σουµε ένα ακόµα ολιγοπώλιο µε το µητρώο, το όποιο πάµε να
φτιάξουµε. ∆εν δικάζω πρόθεση, αλλά οφείλω να το καταθέσω,
γιατί στην Ελλάδα αυτό το οποίο ενοχλεί την ανάπτυξη, αυτό το
οποίο είναι βαρίδι που τραβάει προς τα κάτω όλες τις καλές προ-
θέσεις του πολιτικού συστήµατος, από τα λάθη και τις χαραµά-
δες που αφήνει το πολιτικό σύστηµα και οι κυβερνήσεις, είναι η
δηµιουργία ολιγοπωλίων. Η δηµιουργία των ολιγοπωλίων είναι η
αιτία για την δηµιουργία των καρτέλ, όχι µόνο καρτέλ ως προς
τις ευκαιρίες επιχειρηµατικότητας, αλλά καρτέλ και ως προς την
τιµολογιακή ανάπτυξη των υπηρεσιών.

Εδώ, λοιπόν, ξεκινάει κάτι καινούργιο. Μην το κάνουµε και
αυτό καρτέλ. Μη δηµιουργήσουµε, δηλαδή, ένα κλειστό κλαµπ,
γιατί εκφράσεις, όπως αυτές που είναι στο αντίστοιχο άρθρο «εκ-
πεφρασµένη εµπειρία» -όπως ακριβώς το λέει- για τη δηµιουργία
του µητρώου, δίνουν την ευκαιρία να φωτογραφίζουµε ή να απο-
κλείουµε ανθρώπους. Στη θέση σας –µπορεί εσείς να πάτε κάπου
αλλού- µπορεί να έρθει κάποιος άλλος. ∆εν είναι προσωπικό,

αλλά είναι καθαρά πολιτικό. Το ίδιο ισχύει και για εκείνα τα οικο-
νοµικά προνόµια και τις ενισχύσεις για τις ήσσονος σηµασίας
διαδικασίες επιχειρηµατικότητες. Και, βεβαίως, λείπει –και λείπει
και από την οµιλία και από το οικονοµικό επιτελείο- όλο εκείνο το
χρηµατοδοτικό σύµπλεγµα, τουλάχιστον στις βασικές αρχές, για
την προώθηση και την επιδοµατική δράση αυτών των ενεργειών.
Λείπει!

Είναι, όµως, µία καλή αρχή για να ξεκινήσουµε κάτι καινούργιο.
Κρατήστε τις σηµειώσεις µας. Νοµίζω ότι θα µας είναι χρήσιµες
τις επόµενες ηµέρες, ιδιαίτερα στον τοµέα του ολιγοπωλίου.

Γιατί τα ολιγοπώλια στη χώρα, κύριε Υπουργέ, είναι αυτά που
δηµιούργησαν και τις εστίες της διαφθοράς. Τα ολιγοπώλια πολ-
λές φορές µετατρέπονται σε απόλυτα µονοπώλια.

Αισθάνοµαι την ανάγκη απ’ αυτό το Βήµα να εκφράσω δηµο-
σίως αυτό που ήδη έχει εκφραστεί προς το Προεδρείο της Βου-
λής, κύριε Πρόεδρε, από την αρµόδια Εξεταστική Επιτροπή για
την υπόθεση της «SIEMENS», όπου οµόφωνα όλοι οι συνάδελφοι
εχθές κατέθεσαν µία επιστολή -και κοινοποιήθηκε στον Πρωθυ-
πουργό- όπου εκφράζουν την αγωνία τους, όπως γράφει µέσα,
για το γεγονός ότι αναζητούν την αλήθεια υπό αντίξοες συνθή-
κες, µε ελλιπέστατη υποδοµή και αναποτελεσµατική κρατική στή-
ριξη.

Είναι κραυγή αγωνίας της Εξεταστικής Επιτροπής της
«SIEMENS» που ζητάει τη στήριξη της Κυβέρνησης σ’ αυτό το
οποίο κάνει, γιατί -όπως λένε οι συνάδελφοι της εξεταστικής- δεν
µπορούν να υποκαταστήσουν ούτε το Σ∆ΟΕ, ούτε τους Υπουρ-
γούς, ούτε τους προέδρους των οργανισµών, για να µάθουν ή
να πληροφορηθούν την πραγµατική ζηµιά, η οποία έχει γίνει από
τον τρόπο µε τον οποίο κινήθηκε, όποτε κινήθηκε, η εταιρεία
αυτή, για την οποία η εξεταστική επιτροπή της Βουλής έχει συ-
γκεκριµένες αρµοδιότητες, την απιστία και το πολιτικό χρήµα, αν
και όπου υπάρχει.

Και η Εξεταστική Επιτροπή της «Siemens», ζητάει από εχθές,
διά του Προέδρου της Βουλής, προς τον Πρωθυπουργό -όπου
κοινοποιείται- τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης, προς την κυ-
βέρνηση της Γερµανίας, διότι η Εξεταστική Επιτροπή της «SIE-
MENS»–επαναλαµβάνω- λέει ότι, η «SIEMENS» δεν της δίνει
πληροφορίες.

Εδώ, λοιπόν, η Κυβέρνηση αναλαµβάνει µία ευθύνη. Όπως
ανέλαβε την ευθύνη και συµφώνησε το πολιτικό σύστηµα να
πάµε σε µία Εξεταστική Επιτροπή για τη «SIEMENS», πρέπει
τώρα η Κυβέρνηση να κάνει τις δικές της ενέργειες και να δώσει
την πληροφόρηση, που δεν µπορεί η εξεταστική επιτροπή να
φτάσει. Όλοι συµφωνούµε για τη διαφάνεια, όλοι θα διαγωνι-
στούµε για τη θέση την οποία πήραµε και εµείς που µείναµε πα-
ρόντες και άλλοι οι οποίοι έφυγαν από την εξεταστική επιτροπή
γιατί έχουν αποθεώσει τον επικοινωνισµό, αλλά η ουσία είναι
στην εξεταστική επιτροπή. Αλλά και η Κυβέρνηση δίνει εξετά-
σεις, για τον τρόπο µε τον οποίο στηρίζει διά των ενεργειών, την
Εξεταστική Επιτροπή της «SIEMENS».

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι το Προεδρείο της Βουλής µετά τη
χθεσινή εναγώνια επιστολή την οποία πήρε, πρέπει να προβεί στις
δέουσες ενέργειες. Εµείς τα µέλη του Κοινοβουλίου και τα κόµ-
µατα θα παρακολουθήσουµε αυτήν την προσπάθεια. Σε ποια κα-
τεύθυνση; Στην κατεύθυνση της αποκάλυψης της αλήθειας, της
διαφάνειας, για την οποία όλοι αγωνιζόµαστε. Και η αλήθεια δεν
µπορεί να υποχωρήσει ή να παγιδευτεί από τον επικοινωνισµό.
Και εδώ κάνουµε και έκκληση στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, να
κρατήσουν την ουσία και να πετάξουν τις οικοσκευές και τις λε-
πτοµέρειες. Η αλήθεια βρίσκεται στους µεγάλους αριθµούς.

Κύριοι συνάδελφοι, από τα 100.000.000 -τα λεγόµενα των µαύ-
ρων ταµείων- έχουµε βρει το 1% και µας λείπει το 99%. Για να
κάνουµε τη δουλειά µας σωστά, πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε
και η Κυβέρνηση να βοηθήσει, για να βρούµε τα υπόλοιπα 99%.
∆ίνεται µία µοναδική ευκαιρία να τελειώσουµε ένα θέµα. ∆εν
έχουµε τελειώσει πολλά θέµατα από πολλές εξεταστικές επι-
τροπές, δι’ όλων των κυβερνήσεων από το 1974 και µετά.

Άρα δίνουµε εξετάσεις τα κόµµατα και οι Βουλευτές και πάνω
απ’ όλα δίνει εξετάσεις η Κυβέρνηση στο να στηρίξει διά των
πληροφοριών, αλλά και των πολιτικών ενεργειών, όχι µόνο προς
τη Γερµανία αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί µία µεγάλη
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πολυεθνική εταιρεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καταλαβαίνετε ότι,
αν αναγκαστεί να παραδεχθεί –και αυτό ίσως είναι ένα ζήτηµα
γι’ αυτήν, όχι για εµάς- αυτά τα οποία έγιναν, θα έχει άλλες κυ-
ρώσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Εµείς όµως, τι ψάχνουµε; Το βη-
µατισµό µιας νέας µεταπολίτευσης στα πλαίσια µιας διαφανούς
λειτουργίας του πολιτικού συστήµατος. Αταλάντευτα, δυναµικά
για όλα τα κόµµατα, αλλά και µε εξετάσεις για όλους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστος Πα-
πουτσής έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Χαίροµαι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για το γεγονός ότι επιτέλους στο Κοινοβούλιο, πνέει άνε-
µος αισιοδοξίας και σύµπνοιας, όσον αφορά την αναζήτηση της
αλήθειας. Και χαίροµαι, γιατί τον τελευταίο καιρό η Νέα ∆ηµο-
κρατία µας έχει οδηγήσει σε πολλά ερωτηµατικά, σε µεγάλο προ-
βληµατισµό, καθώς ο έτερος των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων, κ. Τζαβάρας περιέρχεται τις τηλεοράσεις και τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης, καταγγέλλοντας την εξεταστική επιτροπή
για ανικανότητα στο να βρει στοιχεία και, κυρίως, για µεθοδεύ-
σεις, οι οποίες υποτίθεται ότι γίνονταν από την πλειοψηφία της
εξεταστικής επιτροπής.

Και τώρα θα ήθελα να πω, ότι χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί ο αξιό-
τιµος συνάδελφος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας, κ. Μαρκόπουλος, στάθηκε στην οµόφωνη απόφαση
χθες της εξεταστικής επιτροπής, που υιοθέτησε τις προτάσεις
του προέδρου και των άλλων συναδέλφων, προκειµένου να ζη-
τηθεί συντεταγµένα µία απάντηση απ’ όλους εκείνους, οι οποίοι
καθυστερούν να ενηµερώσουν την εξεταστική επιτροπή, τη
Βουλή των Ελλήνων, τον ελληνικό λαό. Όµως, διέκρινα µία προ-
σπάθεια, να στραφεί τεχνηέντως η διεκδίκηση στην Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι αυτή η οποία πρωτοστατεί στη
διερεύνηση αυτής της µεγάλης υπόθεσης. Η πλειοψηφία του
ΠΑΣΟΚ, εδώ στη Βουλή, είναι αυτή η οποία επιµένει στην ανα-
ζήτηση της αλήθειας, ακόµα και αν µατώσουµε, όποιοι και όσοι
και αν µατώσουν. Και είµαστε εµείς εκείνοι, οι οποίοι επιµένουµε
στην ανάγκη του να υπάρχει µία σταθερή και σθεναρή απάντηση
ολόκληρου του πολιτικού κόσµου, απέναντι σ’ όλους εκείνους,
οι οποίοι επιχειρούν την απαξίωση του πολιτικού συστήµατος και
πριονίζουν το δέντρο της ελληνικής δηµοκρατίας. Γι’ αυτό χαί-
ροµαι, κύριε Μαρκόπουλε, για τη σύµπτωση επιτέλους στην
κοινή προσπάθεια.

Η σύµπτωση όµως, προϋποθέτει και παραδοχές. Και η παρα-
δοχή είναι -υποθέτω ότι είναι και δική σας- ότι σήµερα αν για τον
οποιοδήποτε λόγο η Εξεταστική Επιτροπή για τη «SIEMENS»,
ολοκλήρωνε τις διαδικασίες της λέγοντας ότι «δεν µπορώ να
κάνω κάτι άλλο» και καλούνταν οι συνάδελφοι να καταλήξουν σε
ορισµένα πολιτικά συµπεράσµατα, το πρώτο πολιτικό συµπέρα-
σµα στο οποίο θα κατέληγαν -και πιστεύω ότι αυτήν τη στιγµή
δεν χρειάζονται και πολλές συζητήσεις για να αναζητήσουµε ευ-
ρύτατη συµφωνία και εντός της Βουλής- είναι ότι τα τελευταία
πέντε χρόνια, υπήρχε συστηµατική, οργανωµένη προσπάθεια
από την πλευρά της δικαιοσύνης, για την καθυστέρηση στη δια-
λεύκανση αυτής της υπόθεσης και ελλιπής σχεδιασµός, για τη
διερεύνηση αυτού του σκανδάλου. ∆ιαφορετικά, κανείς δεν µπο-
ρεί να εξηγήσει το γεγονός ότι όπως πιστοποιήθηκε στην επι-
τροπή, υπήρχε άρνηση –όχι απλώς καθυστέρηση αλλά και
άρνηση- από ορισµένους δικαστικούς λειτουργούς προφανώς
µε τις οδηγίες κάποιων. ∆εν ξέρω αν αυτοί οι κάποιοι, ήταν στην
κορυφή της δικαιοσύνης ή στην Κυβέρνηση, θέλω να πιστεύω
ότι δεν ήταν στην κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά αν µη
τι άλλο κάποιος έδινε τις εντολές.

Το δεύτερο όµως, είναι ότι ακόµα και το Σ∆ΟΕ –ακούστε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σ∆ΟΕ- µετά από έξι χρόνια που
αυτή η υπόθεση απασχολεί τον Τύπο, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης, εδώ στην Ελλάδα θίγεται ο πολιτικός κόσµος, θίγονται
πρόσωπα, υπολείψεις και κόµµατα, πήγε για πρώτη φορά για
έλεγχο στη «SIEMENS» µόλις, την προηγούµενη εβδοµάδα, µετά
από την εντολή της εξεταστικής επιτροπής της Βουλής.

Εδώ άραγε δεν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες; ∆εν υπήρχαν
πολιτικές ευαισθησίες; Επιχειρείτο συγκάλυψη; Τι ακριβώς συ-
νέβαινε; Και κοιτάξτε, µιλάµε για µια υπόθεση, την οποία, δυ-
στυχώς, και πάλι η Νέα ∆ηµοκρατία επιχείρησε µε συστηµατικό
τρόπο να την ταυτίσει µε το ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό χαίροµαι για τη ση-
µερινή σύµπτωση µε τον κ. Μαρκόπουλο, γιατί είναι προφανές ότι
επιτέλους, το νερό µπαίνει στο αυλάκι.

Βεβαίως και το σύνολο του πολιτικού κόσµου πρέπει να ανα-
ζητήσει την αλήθεια, όποια και αν είναι αυτή, εντός και εκτός της
χώρας. Βεβαίως και δεν µπορούµε να επιτρέψουµε στη «SIE-
MENS» και στην όποια άλλη επιχείρηση διεθνή, ξένη, αµερικα-
νική, ελληνική, ευρωπαϊκή να δυσφηµεί το δηµοκρατικό µας
πολίτευµα, να προσβάλλει τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας,
να ενεργεί µε απαράδεκτες και έκνοµες πρακτικές, εις βάρος των
δηµοσίων λειτουργών.

Βεβαίως και έχουµε υποχρέωση να προστατέψουµε την ελλη-
νική οικονοµία από ολιγοπωλιακές καταστάσεις, οι οποίες δηµι-
ουργούνται µε τον οποιοδήποτε τρόπο δηµιουργούνται -όπως
σωστά ανέφερε ο κ. Μαρκόπουλος- και, βεβαίως, στη συνέχεια
επηρεάζουν την οµαλή λειτουργία της οικονοµίας µας, µε σηµα-
ντικές επιπτώσεις στην κοινωνία.

Βεβαίως είµαστε εδώ για να ενώσουµε τις δυνάµεις µας και
µακάρι να οδηγηθούµε σε τέτοιου είδους συµπεράσµατα -πολι-
τικά πρώτα απ’ όλα συµπεράσµατα- τα οποία όµως, να θωρακί-
ζουν το δηµοκρατικό µας πολίτευµα και να λειτουργήσουν και
αποτρεπτικά για οποιεσδήποτε έκνοµες και παράνοµες πρακτι-
κές για το µέλλον.

Όµως, µέχρι τότε, οφείλω να υπενθυµίσω την υποχρέωση
όλων µας, να έχουµε αυτοσυγκράτηση, όσον αφορά την αξιο-
ποίηση των όποιων πληροφοριών, γιατί σ’ αυτό το σκάνδαλο δεν
εµπλέκονται µόνο πολλοί παράγοντες από την εγχώρια οικονο-
µική, κοινωνική και πολιτική ζωή, αλλά πολύς κόσµος, από πολ-
λές χώρες. Και επιπλέον υπάρχει µία µεγάλη σύγκρουση στα
πλαίσια της βιοµηχανικής κατασκοπίας σε παγκόσµιο επίπεδο, η
οποία βρήκε εφαρµογή και εδώ στην πατρίδα µας, την Ελλάδα.

Ας προστατέψουµε, λοιπόν, το ελληνικό κράτος, τον ελληνικό
πολιτικό κόσµο, την ελληνική Βουλή, τους οργανισµούς του δη-
µοσίου, που λειτουργούν µε όρους δηµοσίου συµφέροντος, από
τις όποιες διαπλοκές και εµπλοκές µε τα συµφέροντα της «SIE-
MENS» και της όποιας «SIEMENS», του όποιου ολιγοπωλίου, του
οποιουδήποτε µονοπωλίου. Γι’ αυτό χαίροµαι για τη σύµπτωση
σήµερα των απόψεων.

Όµως, στρέφοµαι προς τους συναδέλφους του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού: Νοµίζω ότι µετά τις χθεσινές οµόφωνες απο-
φάσεις της εξεταστικής επιτροπής, µετά τις ρητές δηλώσεις,
αλλά κυρίως, µετά την εφαρµοσµένη πρακτική της πλειοψηφίας
του ΠΑΣΟΚ εδώ στη Βουλή, αλλά και των σταθερών προθέσεων
της Κυβέρνησης και την ρητή κατεύθυνση του Πρωθυπουργού
προς Υπουργούς και προς οργανισµούς και προς κρατικές υπη-
ρεσίες, για την πλήρη διευκόλυνση των λειτουργιών της επιτρο-
πής, δεν έχουν κανένα λόγο, πλέον, να απέχουν από τις
λειτουργίες της εξεταστικής επιτροπής και καλό είναι -εύχοµαι
µε όλη µου την ψυχή- να επανέλθουν το ταχύτερο δυνατό, για
να συνδράµουν και εκείνοι στην κοινή προσπάθεια για τη δια-
λεύκανση αυτής της υπόθεσης.

Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι όταν µπορέσουµε να εξοικονοµή-
σουµε από την πολιτική ενέργεια, την οποία διοχετεύουµε όλο
αυτό τον καιρό στην αναζήτηση της αλήθειας και στην εδραίωση
του κύρους του Κοινοβουλίου, θα βρούµε τότε και τη δύναµη και
το χρόνο και τη διάθεση, για να µπορέσουµε να υποστηρίξουµε
την εφαρµογή του εξαιρετικού νοµοσχεδίου, το οποίο παρου-
σίασε προηγουµένως ο κ. Μωραΐτης εκ µέρους της Κυβέρνησης,
εκ µέρους του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλα-
γής, µιας και η εξοικονόµηση ενέργειας δεν είναι απλώς αντικεί-
µενο διοικητικών αποφάσεων, είναι πάνω απ’ όλα ζήτηµα
αντίληψης, νοοτροπίας, και ενός τρόπου λειτουργίας όσον
αφορά τη δηµόσια διοίκηση, αλλά και ενός τρόπου ζωής για κάθε
Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
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ήθελα, σας παρακαλώ, το λόγο για να κάνω µια διευκρίνιση
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Μαρκό-

πουλε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ήθελα να διευκρινίσω κάτι, επειδή ανεφέρθη το όνοµα του

κ. Τζαβάρα, Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, επίσης, της Νέας
∆ηµοκρατίας.

∆ιευκρινιστικά, ο κ. Τζαβάρας, κύριε συνάδελφε, κύριε Πα-
πουτσή, δεν βγήκε αδίκως να κατηγορήσει κάποιες στιγµές τη
λειτουργία της επιτροπής και τον Πρόεδρο. Θέλω να σας υπεν-
θυµίσω -και το υπενόησα, αλλά είµαι αναγκασµένος να το πω ευ-
θέως- ότι ο άκρατος επικοινωνισµός και η αποθέωση της
επικοινωνίας µε κάτι «ντουλαπάδες» και κάτι «µπατζανάκηδες»,
δεν βοηθάει την ουσία. Χαίροµαι που σταµάτησαν. Αλλά, βε-
βαίως, ο κ. Τζαβάρας, ως µέλος της επιτροπής, αισθάνθηκε την
ανάγκη -γιατί συνοµιλώ µαζί του καθηµερινά, ως οφείλω- να δια-
µαρτυρηθεί γι’ αυτό και ορθώς έπραξε. Τελείωσε αυτό. Νοµίζω
ότι δεν πρέπει να το ανοίξουµε ξανά, γιατί δεν οδηγεί κάπου.

Χαίροµαι, γιατί συµφωνούµε σε κάτι. Συµφωνούµε ότι πρέπει
να προχωρήσουµε σωστά. ∆εν άκουσα, όµως, εκ µέρους του ΠΑ-
ΣΟΚ µια κουβέντα για τις ευθύνες ή την αναζήτηση της βοήθειας
την οποία κάνει η εξεταστική επιτροπή προς την Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση, κύριε Παπουτσή, έχει πολύ µεγάλη δυνατότητα,
µεγαλύτερη από την εξεταστική επιτροπή, να βοηθήσει ουσια-
στικά αυτή καθ’ εαυτή τη λειτουργία της εξεταστικής επιτροπής.
Ζητάµε, λοιπόν, και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ και από το κόµµα που στηρίζει τη σηµερινή Κυβέρνηση,
να ζητήσετε και εσείς από την Κυβέρνηση να κάνει τη δουλειά
της σωστά. ∆ιότι θα κριθούµε όλοι από αυτήν την ιστορία.

Τέλος, λοιπόν, στον επικοινωνισµό. Να µείνουµε στην ουσία
και να προχωρήσουµε µαζί σε συλλογικές, ουσιαστικές παρεµ-
βάσεις προς τη γερµανική δικαιοσύνη, να πάρουµε τα στοιχεία,
χωρίς, όµως, να κάνουµε τους κατηγορούµενους εύκολα κατή-
γορους και πραγµατικούς µάρτυρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ιότι κινδυνεύουµε µε το σχέδιο νόµου κι από αυτό το οποίο
ψήφισε η Κυβέρνησή σας, ότι οι κατηγορούµενοι πολλές φορές
και µάλιστα, για κακουργήµατα, να θελήσουν να ελαφρύνουν τη
δική τους θέση, σπέρνοντας δεξιά και αριστερά αυτά τα οποία
εκείνοι νοµίζουν.

Προσοχή, λοιπόν, στη λειτουργία. Ουσιαστική δράση της Κυ-
βέρνηση για την υποβοήθηση της εξεταστικής επιτροπής, πα-
ρέµβαση του Προεδρείου προς την Κυβέρνηση για τη σωστή
δουλειά. Τώρα ξεκινάει, νοµίζω, η σωστή δουλειά για την εξετα-
στική επιτροπή, χωρίς να κατασυκοφαντούµε ανθρώπους εκεί
που δεν υπάρχουν ευθύνες, αλλά και χωρίς να βοηθούµε την
απόκρυψη των στοιχείων. Νοµίζω ότι και εδώ θα συµφωνήσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Παπουτσής έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

που µου δίνετε το λόγο, για να έχω την ευκαιρία να διευκρινίσω
προς τον αγαπητό κύριο συνάδελφο, ότι η σωστή δουλειά της
επιτροπής ξεκίνησε από την ώρα που συνεστήθη, µετά από την
πρόταση της πλειοψηφίας του ΠΑΣΟΚ.

Και οι εντολές του Πρωθυπουργού προς όλους τους Υπουρ-
γούς και τη ∆ιοίκηση του Κράτους, είναι: πλήρης διευκόλυνση
των εργασιών της επιτροπής, όπου ζητείται.

Και αυτό αποδεικνύει όχι µόνο τη δυνατότητα της ελληνικής
Κυβέρνησης και των ελληνικών µηχανισµών, αλλά κυρίως την
ισχυρή πολιτική βούληση, την οποία διαθέτει η Κυβέρνηση του
Γιώργου Παπανδρέου, για την πλήρη διελεύκανση της υπόθεσης
της «SIEMENS», σε , µεγάλη, µάλιστα, αντίθεση, µε την πρακτική,
τις ικανότητες, τη δυνατότητα του µηχανισµού και της Κυβέρνη-
σης, αλλά κυρίως µε την πολιτική βούληση την οποία επέδειξε η
Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Καραµανλή, την προηγούµενη πε-
νταετία. Αυτό να µην το ξεχνάτε.

∆εύτερον, όσον αφορά τον κ. Τζαβάρα. Ο κ. Τζαβάρας είναι
ένας εκλεκτός συνάδελφος, ο οποίος τιµά µε την παρουσία του

τις λειτουργίες της Βουλής. Και χαίροµαι πάρα πολύ όταν έχουµε
τη δυνατότητα να συζητούµε και να αντιλέγουµε µέσα στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου.

Θέλω, όµως, να πω ότι αισθάνθηκα πάρα πολύ άβολα χθες,
όταν κατόπιν της οµόφωνης απόφασης της εξεταστικής επιτρο-
πής για τις τρεις επιστολές, τις οποίες έστειλε προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, προς τις αρχές, προς τη δικαιοσύνη –οµόφωνη- επα-
ναλαµβάνω για το άνοιγµα των λογαριασµών όσων εµπλέκονται
και όσων αναφέρονται στην γερµανική, αλλά και την ελληνική δι-
κογραφία της «SIEMENS» -πράγµα το οποίο σηµειωτέον, κύριε
Μαρκόπουλε, δεν είχε γίνει µέχρι τώρα, ούτε αυτοί οι λογαρια-
σµοί είχε ζητηθεί ποτέ να ανοιχτούν, έγινε χθες, οµοφώνως-
ακούσαµε και όλοι εµείς, µαζί µε τον ελληνικό λαό, τον κ. Τζα-
βάρα να δηλώνει ότι έχει ενστάσεις επί του αξιακού πλαισίου,
στο οποίο ελήφθη η οµόφωνη απόφαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ήταν παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Γι’ αυτό χάρηκα, σήµερα…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν ήταν παρών!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν, όµως, όλοι οι άλλοι

συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ήταν οµόφωνη των παρόντων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: …και γι’ αυτό και κατεχωρήθη στα

Πρακτικά της Βουλής, γιατί όπως γνωρίζετε, έτσι λειτουργεί η
Βουλή, ως οµόφωνη απόφαση της εξεταστικής επιτροπής.

Χαίροµαι, λοιπόν, σήµερα που δια της δικής σας παρουσίας
και του δικού σας λόγου η Νέα ∆ηµοκρατία συναινεί και επιβε-
βαιώνει την οµόφωνη αυτή πρόταση και απαίτηση της εξεταστι-
κής επιτροπής.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Επειδή αναφερθήκατε στο Προεδρείο και επειδή τυχαίνει να

είµαι ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονοµικών και του «πόθεν
έσχες» των Βουλευτών, θέλω να πω προς την εξεταστική επι-
τροπή ότι όταν αποστείλατε τα δύο ονόµατα για να ανοίξουµε
τους λογαριασµούς, αυτό έγινε. Όπως, επίσης, η επιτροπή συ-
νεδρίασε και απεφάνθη ότι παραβιάστηκε ο νόµος περί «πόθεν
έσχες». Αλλά στην τελευταία σας επιστολή πρέπει να γίνετε πιο
συγκεκριµένοι για το τι ακριβώς ζητάτε.

Άρα, λοιπόν, το Προεδρείο της Βουλής, µε τις εντολές του
Προέδρου, έχει κινηθεί προς την κατεύθυνση που έχει ζητήσει
τη συνδροµή της η εξεταστική επιτροπή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος κ. Απόστολος Νάνος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: ∆εν θα µιλήσει ο κ. Ροµπόπουλος
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είµαστε στους Κοινο-

βουλευτικούς Εκπροσώπους. Και εσείς και η κ. ∆ιώτη έχετε διπλή
ιδιότητα. Κυρία ∆ιώτη, µπορείτε να µιλήσετε τώρα, αν θέλετε,
έχετε έξι λεπτά.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα µιλήσω
µετά τον κύριο συνάδελφο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Νάνο,
έχετε το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
κατ’ αρχάς ποιος πολίτης δεν θα ήθελε να µην έχει απώλειες θέρ-
µανσης ή ψύξης στο σπίτι του Θα περίµενε το νοµοσχέδιο για να
προχωρήσει στην αλλαγή αυτών που χρειάζεται, των απαιτού-
µενων, για να µη χάνει πλέον Όχι, είναι καθαρά θέµα οικονοµικό.
Είναι θέµα επιβίωσης των ίδιων των εργαζοµένων.

Τις επόµενες µέρες, πάνω από ένα εκατοµµύριο άνεργοι που
θα υπάρχουν στη χώρα µας, οι συνταξιούχοι των 350 ευρώ, οι
εργαζόµενοι των 500 ευρώ, άλλη προτεραιότητα θα έχουν, αυτή
της δραµατικής επιβίωσης, λόγω του εισοδήµατός τους, από
όλες αυτές τις πολιτικές τις οποίες εφαρµόζετε.

Αλλά, επίσης και µέσα από το νοµοσχέδιο αυτοί οι οποίοι θα
κερδίσουν, θα είναι οι λίγοι και κανένας άλλος. ∆εν κλαίνε οι πα-
ραγωγοί πετρελαίου και αερίου από τη µείωση της κατανάλω-
σης, λόγω της εξοικονόµησης ενέργειας. Το ποιοι στηρίζουν τις
πολυεθνικές, φαίνεται καθαρά από την πολιτική σας, την οποία
εφαρµόζετε χρόνια τώρα.
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Όσον αφορά αυτό που ειπώθηκε ότι µπορεί να συνυπάρξουν,
στο σύστηµα το οποίο ζούµε, χωροταξία και περιβάλλον, πρέπει
ή να µη το καταλαβαίνουν ή να υποκρίνονται.

Στα πλαίσια του καπιταλισµού δεν µπορεί να υπάρξει αυτό. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι χωροταξία σηµαίνει εµπορευµατοποίηση της
γης, κέρδος µόνο και τίποτα άλλο. Επιπλέον, όταν δεν υπάρχει
δασολόγιο και δεν υπάρχει Κτηµατολόγιο, τι χωροταξία να υπάρ-
χει; Άρα, είναι υποκριτικό να λέγονται αυτά εδώ πέρα.

Όσον αφορά αυτή τη στρατηγική της πολιτικής σας, δηλαδή,
ότι ευελπιστείτε πως θα υπάρξει ανάπτυξη είτε γενικότερη είτε
µέσα από την πράσινη ανάπτυξη και παλαιότερα που υπήρχε
ανάπτυξη και αν υπάρξει – που είναι αµφίβολο αν θα υπάρξει
µέσα στα πλαίσια του καπιταλισµού που ζούµε σήµερα – ποιος
θα κερδίσει από αυτήν την ιστορία; Θα κερδίσουν οι εργαζόµε-
νοι; Θα κερδίσουν οι αγρότες; Θα κερδίσουν οι αυτοαπασχο-
λούµενοι ή θα συνεχίσουν να κερδίζουν αυτοί οι οποίοι κερδίζουν
χρόνια τώρα; Εδώ ακόµα και τώρα, µεσούσης της κρίσης, συνε-
χίζουν να κερδίζουν τα µεγάλα κεφάλαια και κανένας άλλος.
Άρα, είναι υποκριτικό.

Όταν µιλάνε για τη στρατηγική της πράσινης ανάπτυξης και
της πράσινης οικονοµίας είναι µία στρατηγική, την οποία έχει
εφαρµόσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, που δηµιουργήθηκε και πριν
από την κρίση -όταν υπήρχε η κρίση αυτή και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και παγκόσµια- όπου µέσα από τη συσσώρευση κεφα-
λαίου δεν ξέρανε πού να επενδύσουν, γιατί οι άλλοι τοµείς της οι-
κονοµίας έχουν «µπουκώσει» -να το πούµε έτσι- από συσσώ-
ρευση πλούτου. Όταν τα λαϊκά νοικοκυριά δεν µπορούν να
αγοράσουν τον πλούτο που παράγουν οι συγκεκριµένες επιχει-
ρήσεις, στρέφονται προς την πράσινη οικονοµία για να κερδο-
σκοπήσουν και να θησαυρίσουν πάλι µε αυτή την πολιτική. Γι’
αυτό και είναι η στρατηγική της ανάπτυξης της πράσινης οικο-
νοµίας. Αυτοί οι οποίοι θα θησαυρίσουν πάλι, θα είναι το µεγάλο
κεφάλαιο και κανένας άλλος.

Άρα, λοιπόν, εκεί στοχεύει και η πράσινη οικονοµία, την οποία
ευαγγελίζεστε και που έχετε σαν στρατηγική πολιτική να την
εφαρµόζετε σαν Κυβέρνηση. Μέσα απ’ όλα αυτά, λοιπόν, βγαίνει
ένα συµπέρασµα.

Η κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής και στον τοµέα της
ενέργειας είναι η µόνη λύση που ευνοεί τους εργαζόµενους, για
να πάψει πλέον και το ρεύµα να είναι εµπόρευµα. Θα πρέπει να
είναι κοινωνικό αγαθό και όχι εµπόρευµα, όπως εφαρµόζεται
µέχρι σήµερα. Προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να εφαρµό-
σουµε µια άλλη πολιτική, που να είναι σε όφελος των εργαζοµέ-
νων, σε όφελος του λαού και όχι σε όφελος του κεφαλαίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε
Το λόγο έχει τώρα η κ. ∆ιώτη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆υστυχώς, ο κ. Παπουτσής λείπει από την Αίθουσα, αλλά θα

απευθυνθώ σε εκείνον σαν να είναι εδώ. Προσωπικά, δεν αισθά-
νοµαι κανέναν αέρα αισιοδοξίας ότι πνέει εδώ µέσα και δεν αι-
σθάνοµαι καθόλου αισιόδοξη και για το µέλλον.

Η ελληνική δηµοκρατία βάλλεται µε τις επιλογές της δικής σας
Κυβέρνησης, µε την αγνόηση της λαϊκής εντολής που λάβατε
πριν από επτά µήνες, από τα µέτρα που λαµβάνετε, χωρίς καµ-
µία νοµιµοποίηση, από τις πολιτικές που εφάρµοζε και η προη-
γούµενη κυβέρνηση, αλλά που εφαρµόζετε και εσείς, που είναι
πολύ χειρότερες από των προκατόχων σας. Είναι αυτές που ανα-
παράγουν και τη διαπλοκή, αναπαράγουν και τη διαφθορά.

Το ελληνικό Κοινοβούλιο το απαξιώνεται εσείς µε το να µην
ερωτάτε καν το Σώµα για τις αποφάσεις που θα παίρνει ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, όταν θα κάνει τις συζητήσεις µε την τρόϊκα και
για να έρθω και στο νοµοσχέδιο ακόµα-ακόµα, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, µε το να παραπέµπονται όλα τα κρίσιµα
θέµατα σε υπουργικές αποφάσεις ή να εξουσιοδοτούνται οι
Υπουργοί να αποφασίζουν το πού θα πηγαίνουν τα ποσά των
χρηµατοδοτήσεων, των επιχορηγήσεων, δηλαδή, στους ιδιώτες.
Ας σχεδιάσετε, λοιπόν, από σήµερα και τις καινούριες εξεταστι-
κές επιτροπές, που θα έρθουν πολύ σύντοµα.

Για να έρθω, λοιπόν, τώρα στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να σας
πω, κύριε Υπουργέ, ότι χρειάζεται, όπως είπα και στη συζήτηση
επί της αρχής, όπως είπα και στην τοποθέτησή µου επί των άρ-
θρων, να ορίζεις σε ποιους απευθύνεσαι, τι είδους οικονοµία
έχεις και τι προτεραιότητες.

Θα ήθελα να αναφέρω δύο παραδείγµατα. Πολλοί µέσα σ’
αυτή την Αίθουσα θα γνωρίζετε το «ΜΙΚΡΕΝΕΡΓΕΙΝ», το Πρό-
γραµµα που ήταν έτοιµο να εφαρµοστεί στα µικροµάγαζα της
Κέρκυρας για εξοικονόµηση ενέργειας και δεν εφαρµόστηκε
ποτέ. Στα νησιά θα έπρεπε να υπάρχει προτεραιότητα για την
εξοικονόµηση, γιατί εκεί καταναλώνεται πολύ πετρέλαιο και επι-
πλέον, δεν υπάρχει πρόσβαση σε πληροφορίες και τεχνολογίες
και η σπατάλη, όπως γνωρίζετε, είναι τεράστια.

Η Υπουργός κ. Κατσέλη, όταν ήταν Αντιπολίτευση είχε κάνει
ερωτήσεις, σχετικά µε το γιατί δεν εφαρµόζεται το Πρόγραµµα
«ΜΙΚΡΕΝΕΡΓΕΙΝ». Τώρα, περιµένουµε να µας απαντήσει ακόµα,
η ίδια που είναι Κυβέρνηση, που υπέγραψε και αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Ένα ακόµα παράδειγµα από τη δική µου περιφέρεια είναι το
πρόγραµµα που έκανε η ∆ΕΗ. µε το ∆ήµο Λάρισας και πέτυχαν
µεγάλη εξοικονόµηση µέσω φωτισµού, χωρίς να επιβαρυνθεί ο
δήµος και χωρίς να υπάρχει το σηµερινό νοµοσχέδιο, και θα
έπρεπε να έχετε λάβει υπόψη σας τέτοιες περιπτώσεις και τέ-
τοια παραδείγµατα και να έχετε ενθαρρύνει τέτοιες πρακτικές.

Κάντε πολιτική, επιτέλους, κύριε Υπουργέ και προτάσεις εφαρ-
µογής. Μην απελευθερώνετε απλά την αγορά για να κάνουν τη
δική σας δουλειά οι ιδιώτες, οι εταιρείες και οι επιχειρηµατίες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 9ο ∆ηµοτικό Σχολείο Χίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Τσουρή, να υποθέσω ότι χειροκροτείτε πιο δυνατά από
τους άλλους, γιατί είναι συµπατριώτες σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι και
άλλος από τη Χίο!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συγγνώµη κ. Μουσου-
ρούλη.

Και οι δύο Βουλευτές της πατρίδας σας, λοιπόν, είναι εδώ και
σας χειροκροτούν.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ροµπό-
πουλος.

ΘΩΜΑΣ ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να συγχαρώ την Υπουργό, τους Υφυπουργούς και όλο

το επιτελείο, το οποίο πραγµατικά δούλεψε σκληρά και µετάφερε
στο ελληνικό δίκαιο αυτό το σχέδιο νόµου.

Με αυτό το νοµοσχέδιο συµβάλλουµε στην εξοικονόµηση των
ενεργειακών πόρων, µε τα µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης. Άρα, έχουµε καθαρότερο περιβάλλον. Προς τι, λοι-
πόν, να µη θέλουµε να έχουµε καθαρότερο περιβάλλον; ∆εν
βλέπω το λόγο. Άρα, δεν θα έπρεπε κανείς µέσα σ’ αυτή την Αί-
θουσα να έχει αντίρρηση.

Ταυτόχρονα, δίνουµε µια αναπτυξιακή ώθηση στην επιχειρη-
µατικότητα, αλλά στην επιχειρηµατικότητα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Όχι στις εξαγωγές, αλλά στη µείωση των ενεργειακών
αποθεµάτων µας. Ταυτόχρονα, δηµιουργούµε ένα νέο θεσµικό,
νοµικό και χρηµατοοικονοµικό πλαίσιο, στο οποίο θα κινηθούµε.
Με αυτό τον τρόπο όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς θα έχουν όφε-
λος είτε λέγονται δηµόσιο είτε λέγονται ιδιωτικές επιχειρήσεις.

Θα ήθελα να πω ότι δεν θα έπρεπε να είµαστε αρνητικοί. Η αι-
σιοδοξία, µια και είµαστε και νέοι άνθρωποι, θα πρέπει να είναι
µέσα µας, διότι δίχως αυτή δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα. Η
οικονοµία είναι ψυχολογία.

Θέλω, λοιπόν, να αφήσουµε όλες τις καταστροφολογίες ότι
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δεν θα λειτουργήσει το σχέδιο νόµου, ότι θα έχει προβλήµατα
κ.λπ.. Θα έχει κάποια προβληµατάκια. Θα το λύσουµε. Είµαστε
εδώ γι’ αυτό το λόγο, για να λύνουµε τα προβλήµατα. Η πρόθεσή
µας είναι µια: να προχωρήσουµε σωστά και αναπτυξιακά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο για να κάνει µια παρέµβαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας το νοµοσχέδιο θα ήθελα να κάνω µόνο µια παρέµ-

βαση, ούτε ενός λεπτού, γιατί θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό, όχι
να απαντήσω -έχει απαντηθεί ήδη- αλλά να δώσω µια έµφαση σε
κάτι.

Ακούστηκε το εξής: µήπως µε αυτό το νοµοσχέδιο ερχόµαστε
και δηµιουργούµε ένα ολιγοπώλιος Θέλω, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω
ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο ερχόµαστε και διασφαλίζουµε την ποι-
ότητα, ώστε να αποτραπεί η εµπλοκή επιχειρήσεων που δεν
έχουν τεχνογνωσία, δεν έχουν τεχνική επάρκεια και δεν µπορούν
να προσφέρουν αποδοτικές και ποιοτικές υπηρεσίες. Ακούστη-
καν διάφορα για καρτέλ, για κλαµπ τα οποία µπορεί να δηµιουρ-
γηθούν, ότι µπορεί να δηµιουργηθούν ευκαιρίες για λίγους, ότι
ίσως φωτογραφίζουµε κάποιους, ίσως να αποκλείουµε κάποιους
άλλους.

Θέλω να ξεκαθαρίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο απευθύνεται σε όλους τους τοµείς της οικονοµικής
δραστηριότητας, σε όλους τους τελικούς καταναλωτές, σε
όλους τους παρόχους ενεργειακών υπηρεσιών, διαχειριστών δι-
κτύων, διανοµέων ενέργειας και τους προµηθευτές ενέργειας.
Εδώ πιστεύω ότι είναι η µεγάλη ευθύνη όλων µας σ’ αυτή τη συ-
γκυρία να συνειδητοποιήσουµε ότι η εξοικονόµηση ενέργειας
είναι ένας δείκτης πολιτισµού και παιδείας.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι είναι στόχος για όλους µας. Κα-
ταβάλλοντας ο καθένας τη δική του προσπάθεια και βάζοντας το
δικό του λιθαράκι, θα µπορέσουµε, πράγµατι, να πιάσουµε και
τους στόχους και να προσφέρουµε στη χώρα µας και στην οικο-
νοµία µας, σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία, την οποία περνάµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Μέτρα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τε-
λική χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες και άλλες διατάξεις». Η ψή-
φιση των άρθρων θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Παρών.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Παρών
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Παρών.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 11

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.



Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜ’ - 10 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8813

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 14
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 15

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 16

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 18

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το παλιό άρθρο 21, το οποίο
αναριθµείται σε νέο άρθρο 19,όπως τροποποιήθηκε από την
κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το παλιό

άρθρο 21, το οποίο αναριθµείται σε νέο άρθρο 19 έγινε δεκτό,
όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το νέο

άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε τώρα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου

του νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Μέτρα για τη βελτίωση της
ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση, ενεργειακές υπη-
ρεσίες και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των
άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 11
Ιουνίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 129 παρά-
γραφο 2 και 3, 130 παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1.- Η µε αριθµό 916/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παντελή Οικονό-
µου προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τη συµµετοχή της Ελληνικής Οµάδας
στην ∆ιεθνή Μαθηµατική Ολυµπιάδα κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 903/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστου Μαρκογιαννάκη προς την
Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχε-
τικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων λειτουργίας του Ορ-
γανισµού Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης (ΟΑ∆ΥΚ) κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 912/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε την πρόσληψη εργατοτεχιτών από τη διοίκηση των Ελληνικών
Πετρελαίων κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 902/61/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεώργιου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τον κίνδυνο µη εκταµίευσης των επόµενων δόσεων
των δανείων από το Μηχανισµό Στήριξης κ.λπ.

(Θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών)
5.- Η µε αριθµό 900/59/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-

δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε το σχέδιο ιδιωτικοποίησης δηµόσιων επιχειρήσεων
κ.λπ..

(Θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών)
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 908/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Νασιώκα
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την αξιοποίηση του Κτήµατος (∆άσους)
Πολυδενδρίου Αγιάς του Νοµού Λάρισας κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 906/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη αυ-
στηροποίηση της νοµοθεσίας για την κακοποίηση των ζώων κ.λπ.

3.- Η µε αριθµό 913/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την καταβολή των εξισωτικών αποζηµιώσεων 2008 και 2009
στους αγροτοκτηνοτρόφους κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 917/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος-Αδώνιδος
Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχε-
τικά την εφαρµογή του ν. 3028/2002, τις καθυστερήσεις στην έκ-
δοση οικοδοµικών αδειών στις Σπέτσες κ.λπ..

5.- Η µε αριθµό 909/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου- Πασχαλίδου προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, σχετικά µε τους συµβασιούχους πυροσβέστες κ.λπ..

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.44' λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 11 Ιουνίου 2010 και ώρα
10.00' µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επε-
ρώτησης δεκατεσσάρων Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη διακοπή λειτουργίας των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανά-
πτυξης (ΤΟΚΑΑ), σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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